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رییس اتحادیه مشاوران املاک استان قم خبرداد:

کاهش ۲۵ درصدی 
معاملات املاک

با نظارت آبفای استان قم؛
شبكهوتأسیساتفاضلابدرشهردستجرداحداثمیشود
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استاندار قم خبرداد: 

تصویب هزار و ۹۴۹ میلیارد تومان 
بودجه متمم سفررئیس جمهور به قم

جذب  برای  شده  انجام  اقدامات  به  اشاره  با  قم  استاندار 
اعتبارات گفت: یکهزار و ۹۴۹ میلیارد تومان بودجه متمم 
سید  شده است.   مصوب  استان  این  به  رئیس جمهور  سفر 

محمدتقی شاهچراغی روز شنبه در جلسه شورای برنامه ریزی 
استان با بیان اینکه پیشنهادات استان بیش  از این مبلغ بود، 
ولی در نهایت با این اعتبار به توافق نهایی رسیدیم، عنوان کرد: 

انتقاد افزایش بی ضابطه بنگاه های معاملات 
رییس اتحادیه مشاوران املاک استان قم گفت: در ۷ ماهه 
امسال معاملات ملکی نسبت به پارسال ۲۵ درصد کاهش 
یافته است گفت: در همین مدت اجرا بها مسکن نیز نسبت 
به پارسال ۵۰ درصد افزایش یافته است.  مرتضی محمدی 

درهمایش اموزشی مشاوران املاک قم در اتاق اصناف قم از 
افزایش بی ضابطه تعداد بنگاه های معاملات املاک استان 
قم انتقاد کرد و افزود: در قم ۱۸۵۰ بنگاه معاملاتی با پروانه 
فعال هستند و حدود ۳۰۰ بنگاه معاملات املاک نیز به 

در نشست سران سه قوه تأکید شد؛

ضرورت حضور همه مسئولان در اجتماعات مردمی

2

بدینوسیله به اطلاع متقاضیان بومی استان قم می رساند ،شرکت فراز نیروی اسپاد متحد طی سه مرحله از واجدین شرایط شرح ذیل نسبت به تامین نیروی 
پیمانکاری-حجمی )بدون تعهد به کارگیری رسمی واستخدامی ( اقدام می نماید.

مرحله اول: انجام تست فیزیکی وسلامت جسمانی 
مرحله دوم : انجام مصاحبه صرفا" پذیرفته شدگان مرحله اول می توانند در مصاحبه شرکت نمایند.

مرحله سوم : احراز صلاحیت های عمومی به تائید گزینش پس ازقبولی در مصاحبه 
الف (شرایط عمومی برای داوطلبین                                          

1-داشتن تابعیت ایران والتزام به قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران                                                       
2-اعتقاد به دین مبین اسلام یا یکی از ادیان مطرح در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران                                                . 

3-داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت دائم
4-عدم اعتیاد به مواد مخدر )با ارائه گواهی عدم اعتیاد(

5-نداشتن سابقه محکومیت کیفری )با ارائه گواهی سوء پیشینه (
6-داشتن سلامت جسمی، روحی و روانی

تبصره :
1- در صورت وجود سابقه کار مرتبط در شرکت های پیمانکاری زیرمجموعه صنعت برق )برای داوطلبین(حداکثر تا 5سال به سن پذیرش اعلامی فوق اضافه می گردد.

2- دارندگان گواهینامه های فن ورز شبکه هوایی وایمنی برق در اولویت استخدام می باشند.
3- توضیحات : سایر شرایط بکارگیری به شرح ذیل می باشد:

الف(عدم منع قانونی برای به کار گیری ونداشتن تعهد خدمتی به دیگر سازمان ها 
ب(در خصوص جذب ایثارگران مطابق با بخشنامه های ارسالی اقدام خواهد شد.

پ( کسب60/. نمره مصاحبه 
ت( ملاک عمل برای محاسبه تاریخ فارغ التحصیلی ،ومعافیت دائم وپایان خدمت نظام وظیفه  ،محاسبه سن وارائه گواهینامه های مربوطه روز ثبت نام وارائه درخواست خواهد بود .

ث( میزان پذیرش داوطلبین دوبرابر ظرفیت نهایی بوده که در صورت پذیرش نفرات برتر ،شرکت الزامی به پذیرش نفرات ذخیره نخواهد داشت.
ج(جهت پذیرفته شدگان نهایی در مراحل فوق ،نسبت به گذراندن یک دوره کارآموزی یک ماهه اقدام می گردد.

داوطلبین ومتقاضیان واجد شرایط فوق می توانند مدارک کامل هویتی )تصویر کامل شناسنامه ،کارت ملی وکارت پایان خدمت یا معافیت ( خود وهمچنین تصویر مدارک اختصاصی هرگروه 
شغلی را بر اساس جدول فوق با درخواست کتبی نیاز شغلی وشرح رزومه کاری قبلی واحتمالی معافیت  خود،تا پایان وقت اداری روز  ۱۴۰۱/۰۸/۳۰ به دفتر ونمایندگان این شرکت به 

آدرس قم خ توحید میدان امینی بیات شرکت  توزیع برق قم ، اتاق 10 منطقه 2 تحویل نمایید و یا به پست الکترونیکی شرکت به نشانی.cRT.farazniroo@fepd.co.ir:  ارسال نمائید.
توجه : اولویت پذیرش با داوطلبینی می باشد که مدارک خود را به صورت حضوری به شرکت وآدرس فوق تحویل نمایند.

تلفن ثابت : 8828280 داخلی480     )تلفن جهت پاسگویی به سوالات داوطلبین (       تلفن همراه : ابوالحسنی09193522414

در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی موضوع فوق، طبق مستندات در دفترچه مناقصه، به شماره 2001091459000016 را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می باشد.
۱. برنامه زمانبندی مناقصه:

1-1- تاریخ انتشار اسناد در سامانه: مورخ دوشنبه ۱۴۰۱/۰۸/۱6 می باشد.
1-2- مهلت دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت 19روز پنجشنبه، ۱۴۰۱/۰۸/۲6

1-3- جلسه پاسخ به سوالات )در صورت نیاز، اعلام خواهد شد(
1-4- مهلت ارسال پاکت پیشنهاد قیمت و اسناد: ساعت 19روز پنجشنبه، ۱۴۰۱/۰۹/۱۰

1-5- زمان گشایش پاکت های ارزیابی کیفی ساعت 9 صبح روز شنبه، ۱۴۰۱/۰۹/۱۲
1-6- زمان گشایش پاکت های »الف، ب و ج«: ساعت 9 صبح روز دوشنبه، ۱۴۰۱/۰۹/۲۸ )امکان تغییر قیمت پیشنهادی برای یکبار و تا زمان گشایش پاکت های 

قیمت وجود دارد(
۲. شرایط متقاضیان:

2-1- توانایی انجام کار در مدت 500 روز تقویمی
2-2- دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات یا پایه 5 رشته نفت و گاز از سازمان برنامه و بودجه

2-3- توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به شماره شبای IR200100004001055906379735 تمرکز وجوه سپرده( به مبلغ 3,600,000,000 
ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی

2-4- توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی
2-5- ارایه صورتهای مالی ثبت شده در سامانه های پردیس، جام... )در صورت پیشنهاد قیمت بالای ده برابر سقف معاملات متوسط(

2-6- تمامی کالاها باید صرفا از شرکت های ایرانی که دارای گواهینامه صلاحیت )لینک به سامانه توانیران( و یا دارای اساسنامه و آخرین آگهی آن مربوط به شرکای 
ایرانی باشد، خریداری شود.

2-7- ارایه گواهینامه صلاحیت ایمنی دارای اعتبار
۳. نکات قابل توجه:

3-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
3-2- این پیمان )معادل 15 درصد مبلغ قرارداد( پیش پرداخت دارد و مشمول تعدیل نیز می باشد.

3-3- شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
3-4- در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره فکس امور پیمان های شرکت گاز استان قم 36620004-025 و یا 36121303-025 و 

36121205-025 تماس حاصل فرمایند.
3-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: www.nigc-qom.ir ارسال گردیده است.

)آگهی استخدام( »آگهی فراخوان مناقصه عمومی« 

شرکت فنی ومهندسی فرازنیروی اسپاد متحد فراخوان مناقصه عمومی »توسعه شبکه گازرسانی به مرحله 10 صنایع - فاز 2«

شرکت گاز استان قم

 شماره مناقصه: ۲0010۹7۴۵۹000016

شناسه آگهی:1۴0788۴روابط عمومی شرکت گاز استان قم

بدینوسیله به اطلاع کلیه فعالان دارای مجوز حوزه هتل ها و هتل آپارتمانها می رساند، با استناد به ماده 25 آیین نامه ایجاد ، اصلاح ، تکمیل ، درجه بندی و نرخگذاری تاسیسات گردشگری و نظارت بر فعالیت آنها مصوب  
۱۳۹۴/۰6/۰۴ هیات محترم وزیران و بر طبق ضوابط مندرج در دستورالعمل نحوه ایجاد و فعالیت تشکل های حرفه ای صنعت گردشگری ایران ابلاغی به شماره 952100/26671 مورخ ۱۳۹۵/۰۸/۱۰ و اصلاحات بعدی 
ابلاغی از سوی معاون محترم رئیس جمهور و ریئس سازمان میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری ، از اعضای محترم دارای مجوز دعوت به عمل می آید روز دوشنبه مورخه ۱۴۰۱/۰۹/۱۴ رأس ساعت ۱۸ در محل سالن 
آمفی تئاتر هتل خورشید شرکت نمایند لذا کلیه فعالان دارای مجوز فعالیت که تمایل به ثبت نام به عنوان کاندیدا عضویت در هیأت مدیره و بازرس جامعه حرفه ای را دارند دعوت میگردد ، با در دست داشتن تصویر مجوز فعالیت و 

کارت شناسایی و سایر شرایط مندرج در دستورالعمل از ساعت ۱۰ الی ۱۷ حداکثر ظرف مدت ۱۰ روز ازتاریخ درج آگهی به ادرس  : خیابان اراک ، پل آهنچی ، هتل اردهال مراجعه نمایند.
  دستور جلسه: 

انتخاب  اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره و بازرس 

آگهی برگزاری مجمع عمومی جامعه حرفه ای هتلها و هتل آپارتمانهای استان قم

هیئت مدیره جامعه حرفه ای هتلها و هتل آپارتمان های استان قم
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شهردار قم دربازدید سرزده از سازمان اتوبوس رانی خواستارشد:
راه اندازی سامانه های هوشمند در ناوگان اتوبوس رانی 

تغییرات خطوط اتوبوس رانی بازطراحی و راه اندازی شود

 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم از پرداخت بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان 
از مطالبات مراکز طرف قرارداد تامین اجتماعی خبر داد.  سید مهدی محصل 
در گفت وگویی با اشاره به پرداخت ۲۱۱ میلیارد تومان از مطالبات مراکز درمانی 
طرف قراداد تامین اجتماعی از تیرماه امسال تا کنون اظهار کرد: مدیریت درمان 
استان قم با همکاری بیش از ۸۰۰ مرکز طرف قرارد به بیش از ۸۵۰ هزار بیمه 
شده تحت پوشش در استان قم خدمات درمانی ارائه می دهد که یکی از وظایف 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:
تسویه مطالبات پزشکان و داروخانه های طرف قرارداد 
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جناب آقای دکتر احمد امیرآبادی 
نماینده محترم مردم قم در مجلس شورای اسلامی

با نهایت تاسف وتاثر درگذشت برادرگرامیتان را تسلیت عرض نموده برای 
آن مرحوم ازدرگاه ایزد متعال طلب آمرزش و مغفرت و علودرجات اخروی 

وبرای شما و دیگر بازماندگان  صبر واجرمسئلت دارم.
روح اله کرمانی

شرکت آتیه نیک امین سبز )سهامی خاص( به نمایندگی از بانک ایران زمین   در 
نظر دارد ملک مشروحه ذیل در شهر قم را ،  با شرایط نقدی و اجاره به شرط تملیک  

رجوع به صفحه8از طریق مزایده عمومی بفروش رساند.
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رجزخوانبازارمسگرها!
اگر باکو از برگزاری یک مانور ساده و کوچک یگان 
های فرعی ارتش ایران تا این حد مضطرب شده است 
باید متوجه شده باشد که نمی تواند به صرف پشتیبانی 
اسرائیل و ترکیه و حمایت های در سایه آمریکا و انگلیس 

وارد گردابی شود که جز پشیمانی سودی برای آنها به ارمغان نخواهد آورد.
الهام علی اف رئیس جمهور مادام العمر جمهوری آذربایجان امروز ضمن بازدید از 
یگان های نظامی باکو در قره باغ ضمن سخنانی در شوشی اظهار داشته است که " 
ارتش ما قهرمانی، حرفه ای بودن و فداکاری از خود نشان داده است. اگر لازم باشد 
دوباره نشان خواهیم داد به آنچه می خواهیم دست خواهیم یافت. همه این را می 
دانند و کسانی که رزمایش های نظامی برای حمایت از ارمنستان در مرز ما انجام می 

دهند باید این را بدانند " .
اعلام مواضع متوهمانه از سوی مقامات آذری از گذشته مسبوق به سابقه بوده اما 
نکته قابل توجه آن است که وقتی مقامات درجه دو وسه باکو چنین سخنان سخیفی 
را بیان می کنند می شود دلیل آن را عدم فهم سیاسی توام با بی سوادی نسبت به 
تاریخ دانست، اما از فردی که مدعی ریاست بر یک کشور است شنیدن سخنانی تا 
این حد بی پایه تاسف بار است. هر چند علی اف به صراحت نامی از ایران نبرده اما 
بخوبی می توان دریافت که مخاطب سخن او چه کسی است. چند نکته در سخنان 

علی اف قابل توجه است :
او گفته است که " ارتش ما قهرمان، حرفه ای و فداکار است و اگر لازم باشد آن را 
دوباره نشان خواهیم داد " . این ارزیابی از ارتش آذربایجان موضوعی داخلی است 
و به هر شکلی که علی اف بخواهد می تواند بزرگ نمائی نماید ولی اینکه مواجهه 
ارتش آذربایجان با یک ارتش کوچک همانند خودش و کسب پیروزی در یک جنگ 
با حمایت لجستیکی و اطلاعاتی اسرائیل و ترکیه و نیروهای کمکی تکفیری الهام را 
آنچنان دچار توهم قدرت کرده باشد که بخواهد آنرا به رخ جمهوری اسلامی ایران 
بکشاند تمسخر آمیز است. و همچنین گفته است که " به آنچه می خواهیم دست 
خواهیم یافت و کسانی که رزمایش برای حمایت ارمنستان در مرز ما انجام می دهند 
باید این را بدانند " . علی اف به چه چیزی می خواهد دست یابد که ایران آن را باید 
بداند؟ آیا اشاره او به اشغال نوار مرزی ایران و ارمنستان؟ اگر منظور این است که قرائن 
و شواهد هم آن را تائید می کند یک پاسخ صریح و کوتاه بیشتر ندارد و آن جمله مقام 
معظم رهبری خطاب به اردوغان است " راههای ارتباطی چند هزار ساله که ایران هیچ 

گونه تغییر را در آن بر نمی تابد"
اما نکته ای که لازم است به علی اف تفهیم شود این است که جمهوری اسلامی 
ایران بنابر صلاحدید اقدام به برگزاری مانور نظامی در هر گوشه ای از خاک خود که 
لازم باشد می نماید، این مانورها نه برای تهدید و نه برای حمایت از کشوری است بلکه 
صرفا یک رویه نظامی برای آماده نگهداشتن نیروهای رزمی است. حال اگر باکو از 
برگزاری یک مانور ساده و کوچک یگان های فرعی ارتش ایران تا این حد مضطرب 
شده است باید متوجه شده باشد که نمی تواند به صرف پشتیبانی اسرائیل و ترکیه و 
حمایت های در سایه آمریکا و انگلیس وارد گردابی شود که جز پشیمانی سودی برای 

آنها به ارمغان نخواهد آورد.
علی اف اگر رجزخوانی می کند این نکته را فراموش نکند که سرو صدای بازار 

مسگرها همیشگی نیست.
*کارشناس حوزه قفقاز

سرمایهاجتماعیراجدیبگیریم

 پس از بروز هر گونه اعتراض خشونت آمیز یا اغتشاش معمولا دو منشاء اصلی مورد 
توجه است: رد پای بیگانه و گروه های معاند محرک، فریب خوردن عده ای از مردم و 

افتادن در دام پهن شده توسط مخالفین نظام.
اگر چه صحت و سقم موارد مذکور غیرقابل انکار بوده اما به منظور تحلیلی موسع 
می توان عوامل دیگری را نیز در هر گونه کنش انتقادی موجه یا غیر موجه مورد 
بررسی قرار داد که در اینجا قصد داریم به ضریب تاثیر یکی از نقوش مهم یعنی 

مدیریت داخلی در حوادث اخیر بپردازیم.
ظهور انقلاب اسلامی در سال 57 در نظام بین المللی دوقطبی آن هم در محل 
تلاقی دو ابرقدرت یک پیام ویژه برای جهانیان داشت و آن تغییر نظم جهانی و در 
معنای دقیق تر تحقق وعده های الهی بود؛ وعده هایی که نوید ظهور حضرت 

ولیعصر)عج( را می داد.
حال یک وظیفه جدی بر گردن مسئولین نظام است، حفظ نظام اسلامی. حفظ 
نظام اسلامی تنها به معنای مراقبت از آن در برابر تغییر حاکمیت سیاسی نبوده و 
نیست، بلکه جلوگیری از ایجاد شکاف بین طبقات مختلف جامعه نیز از ارکان مهم 

این محافظت به شمار می آید.
منطقی است که هر حاکمیت سیاسی برای تثبیت و تداوم جایگاه خود، آن هم در 

ساختار آنارشیک نظام بین الملل، به دنبال تقویت قدرت ملی باشد.
بدیهی است که به هر اندازه قدرت ملی افزایش یابد میزان آسیب پذیری نظام 

اسلامی کاهش خواهد یافت.
یکی از منابع غیر مادی و نرم  قدرت ملی سرمایه اجتماعی است که همانند چسبی 
مردم را در کنار یکدیگر نگه می دارد. عمده ترین سرمایه اجتماعی میزان اعتماد مردم 

نسبت به حاکمان برای پذیرفتن مسئولیت های مدنی است.
واضح است که آسیب دیدگی ارزش های اجتماعی مانند همبستگی، صداقت، 
همدردی، دوستی و امثالهم، به آسیب دیدن سرمایه اجتماعی و قدرت ملی منجر 
خواهد شد. پس عمل به ارزش های اجتماعی – به ویژه از جانب مسئولین – یعنی 
افزایش اعتماد عمومی و کسب سرمایه اجتماعی و تقویت چسب نگه دارنده جامعه، 
تقویت قدرت ملی و کاهش شکاف اجتماعی و نهایتا محافظت از نظام اسلامی به 

منظور فراهم کردن بستر مناسب برای حوادث آخرالزمان!
متاسفانه امروزه بسیاری از مسئولین – موثر بر کیفیت زندگی مردم – را می بینیم که 
با عدم پایبندی به ارزش های اجتماعی و بی توجهی عملی به نیازهای جامعه ضربه 
های مهلکی بر پیکره سرمایه ی اجتماعی وارد می کنند و خودآگاه یا ناخودآگاه نقش 
ستون پنجم دشمن را در جبهه خودی ایفا می کنند!  بسیار گفته می شود که برخی 
از مسئولان نسبت به مشکلات جامعه گوش شنوا ندارند، شاید بهتر باشد بگوییم که 

گوش شنوا دارند اما رغبت عمل ندارند!
سهل انگاری است اگر دلیل اتفاقات اخیر در کشور را صرفا معطوف به مبحث 
حجاب بدانیم و نقش مشکلات اقتصادی و معیشتی را که ناشی از مواردی چون 
سوء مدیریت است نادیده بگیریم. وقتی مقامی مسئول در راستای رفع مشکلات 
اقتصادی و معیشتی جامعه تصمیمی موثر و محسوس نگیرد، در واقع موجبات 
نارضایتی عمومی را فراهم می آورد و اگر این بی توجهی همچنان ادامه یابد طبیعتا 

نارضایتی ها به بروز رفتارهای هیجانی و بعضا خشونت آمیز می انجامد.
در این  میان هرگونه اعتراض با تحریک، کنترل و هدایت بیگانگان و مخالفین نظام 
سیاسی حاکم، در پرتو بی توجهی عملی برخی از  مسئولان نسبت به مرتفع کردن 
نیازهای اساسی جامعه منتقد، مصادره شده و به نفع اهداف دیگری سوق داده 

خواهد شد.
انقلاب، نقش موثر  و اصلی  بهم خوردن چرخه رسالت جامع  اینکه در  نتیجه 
مسئولان نمایان است و مزید بر تمامی علت های اصلی حوادث ناگوار می شود که 

خود جای بسی تامل دارد.
دانشجوی کارشناسی ارشد مطالعات منطقه ای

مدیرباغبانی جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

برداشت۵۵۰تنزیتونازباغهای
باروراستانقم

مدیرباغبانی جهاد کشاورزی استان قم گفت :کارشناسان جهاد کشاورزی برداشت 
550 تن زیتون را از 260 هکتار باغ های بارور استان قم پیش بینی کرده اند.

مسلم ابراهیمی با بیان اینکه 600 هکتار باغ زیتون در قم وجود دارد اظهارداشت: 
260 هکتار از باغ های زیتون قم باردهی کامل و 140 هکتار نهال است.

مسلم ابراهیمی افزود:پیش بینی می شود امسال از هر هکتار 2 تن زیتون برداشت 
شود که 300 تن آن به صورت کنسروی و 250 تن روغن گیری می شود.برداشت 

زیتون تا پایان آذر ماه در قم ادامه دارد.

اخبار

آیت الله نوری همدانی:

سختیمعیشتوبیكاریازمشكلات
مردماست

مرجع تقلید شیعیان، سختی معیشت و بیکاری را از مشکلات مردم دانست و افزود: 
باید برای حل این مشکلات هر چه در توان هست به کار گرفته شود تا باری از روی 

دوش مردم برداشته شود.
آیت الله نوری همدانی در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین عبدالکریم عابدینی امام 
جمعه شهر قزوین و نماینده ولی فقیه در استان با اشاره به سابقه درخشان منطقه قزوین 
به عنوان یکی از مهم ترین خاستگاه های شیعه اظهار داشت: قزوین از دیرباز به عنوان 
یکی از مهم ترین خاستگاه های اسلام و تشیع مطرح بوده و در گذشته به عنوان پایتخت 
صفویه جایگاه مهمی برای نشر معارف اهل بیت )علیهم السلام( به شمار می رود از این 
رو عالمان بر جسته ای همچون محمد تقی برغانی در آنجا رشد و به عالم اسلام معرفی 
گردید است. این مرجع تقلید با بیان جایگاه علما و روحانیت و مسئولیت مهم آنها در 
نشر معارف اسلامی و فرهنگ اهل بیت )علیهم السلام( بیان کرد: مسئولیت شما امروز 
بسیار سنگین است، مردم به عنوان الگو و پشتوانه به شما نگاه می کنند از این رو آن 
ویژگی ها و مزایایی که مربوط به اسلام و انقلاب است باید در شما جمع باشد. آیت الله 
نوری همدانی در ادامه به حضور مردم متدین قزوین در صحنه های گوناگون انقلاب 
اسلامی اشاره نمود و خاطرنشان کرد: امروز یکی از مهم ترین وظایف روحانیون ارتباط 

مستقیم با مردم است باید در کنار مردم بود و به صحبت های آنها گوش داد.
این مرجع تقلید در ادامه به اهمیت جایگاه تبلیغ و انجام امور فرهنگی از سوی 
روحانیت و مبلغان دینی پرداخت و افزودند: باید در کنار تبلیغ و کارهای فرهنگی به درد 
دل های مردم و مشکلات آنها گوش کرد. حضور شما در کنار مردم و حل مشکلات آنها 
سبب دلگرمی آنها می شود.  آیت الله نوری همدانی، سختی معیشت و بیکاری را یکی 
از مشکلات مردم دانست و افزود: باید برای حل این مشکل هر چه در توان هست به کار 

گرفته شود تا باری از روی دوش مردم برداشته شود.
 

نادری عضو هیات رییسه مجلس:

رئیسمجلسبهدنبالبرداشتن
فیلترینگاست

یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دانشگاه از فرهنگ 
نخبگانی فاصله گرفته است، گفت: متاسفانه دانشگاه سویه فرهنگ توده ای به خود 

گرفته و از فرهنگ نخبگانی فاصله می گیرد که این زنگ خطری است. 
احمد نادری در جلسه پرسش و پاسخ دانشجویی در دانشکده ادبیات و علوم انسانی 
که به همت بسیج دانشجویی، انجمن اسلامی دانشجویان مستقل و جامعه اسلامی 
دانشجویان دانشگاه تهران برگزار شد، گفت: آن چه اکنون اتفاق افتاده، یک جنبش 
اجتماعی است پس تا مولفه های این جنبش را نشناسیم،  نمی توانیم آن را به درستی 
تحلیل کرده و به یک سیاست گذاری برسیم پس قبل از هر چیزی به شناختن این 
جنبش نیاز داریم. وی با بیان اینکه باید به روندهای کلان اعتراضی نگاه کرد: اولین 
اعتراض برای سال 78 بود که البته که قبل از آن شورش هایی وجود داشت. سپس 
اعتراضات در سال های 88، 96 و 98 رخ داد و بعد از آن هم یکسری مباحث منطقه ای 
همچون آب را داشتیم؛ اعتراضات 78 و 88 سیاسی، 96 و 98 اقتصادی و اکنون دارای 
جنس فرهنگی است. پس جنس اعتراضات فرق کرده و اکنون با شعار »زن، زندگی، 

آزادی« و مخالفت با حجاب و شبیه آن بروز پیدا کرده است.
فرهنگ توده ای دانشگاه باید به فرهنگ نخبگانی بازگردد

نماینده تهران در مجلس با بیان اینکه جنبش اخیر پایه اقتصادی دارد، گفت:  جنبش 
اخیر فرهنگی است اما پایه اقتصادی دارد؛ اتفاقاتی که در دهه اخیر در کشور افتاد جامعه 
را به سمتی برد که یکسری ناآرامی و اعتراضات را رقم زد؛  دهه 70 با روی کار آمدن دولت 
رفسنجانی شاهد انحراف در انقلاب اسلامی و یک شیفت ارزشی مبتنی بر نئو لیبرال 
بودیم و بعد در دولت روحانی همان ادامه پیدا کرد. نتیجه آن اتفاقات این بود که اعتراضات 
به شکل جدید خودش را نشان داد. این عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی درباره 
بحث فیلترینگ گفت: ما در مجلس شورای اسلامی به ریاست آقای قالیباف رئیس مجلس 
پیگیر هستیم که فیلترینگ برداشته شود. آقای قالیباف به نمایندگی مجلس پیگیر رفع 
فیلتر اینستاگرام و واتساپ است و بحث های جدی مطرح شده که باید فیلترینگ برداشته 
شود؛ ما هم معتقدیم بخشی از کسب و کارها در اینستاگرام است اما بحث ما چیز دیگری 
است مبنی بر این که فیلتر به این شکل جواب نمی دهد و باید سیاست جدیدی اتخاذ کرد.

در جمهوری اسلامی ایران خلأ وجود نهاد اعتراضی دیده می شود
وی درباره موضوع این که اگر کسی اعتراض دارد، باید کجا آن را بیان کند، اظهار کرد: 
در سال 1398 بحث نهاد اعتراضی را مطرح کردم؛ معتقدم که در جمهوری اسلامی 
ایران خلأ وجود نهاد اعتراضی دیده می شود؛ باید این موضوع را پیگیری کنیم تا صف 
بین معترض و اغتشاشگر جدا شود. شاید بیش از 100 تجمع اعتراضی مقابل مجلس 
شورای اسلامی تشکیل شد که نمایندگان بین معترضان حضور پیدا کرده و موضوع را 
پیگیری کردند. تجربه مجلس شورای اسلامی موفق بوده و می توان از آن استفاده کرد.

یک کارشناس ارشد روابط بین الملل مطرح کرد 

ایران،عراق،ترکیهوسوریهبهمكرون
اعتراضکنند

یک کارشناس ارشد روابط بین الملل گفت: جا دارد دستگاه دیپلماسی کشور در 
اقدامی هماهنگ با سه همسایه خود نسبت به اقدام نامتعارف اخیر رییس جمهور 
فرانسه اعتراض کنند.  رضا نصری در رشته توییتی با اشاره به دیدار اخیر مسیح علی 
نژاد با مکرون با هماهنگی گروه » عدالت برای کُردها« نوشت: »به گفته کرولین فورست 
- روزنامه نگار، نویسنده و فعال فمینیست مشهور فرانسوی - دیدار مسیح علینژاد با 
مکرون توسط سازمان آمریکایی-فرانسوی »عدالت برای کُردها« تسهیل شده.  این 
سازمان در معرفی خود می نویسد »پس از مهار تروریسم ]داعش[، دولت های غربی 
ملت کُرد را که آرزوی استقلالش را 4 همسایه قدرتمندش ]ایران، عراق، سوریه، ترکیه[ 
هرگز نبخشیده اند به حال خود رها کرد« و در واکنش به این موضوع )یعنی نماندن غرب 
برای تحقق استقلال کردها( این سازمان تاسیس شده.  اینکه اپوزیسیون ویرانی طلب 
مطالبات مشروع مردم ایران را برای اهداف ایران ستیزانه ربوده تا مطالبات کشورهای 
متخاصم منطقه را جایگزین آن کند موضوع جدیدی نیست. اما میزبانی مکرون از 
فرستادگان این سازمان تعرضی به استقلال سیاسی و تمامیت ارضی ایران و همچنین 
عراق، سوریه و ترکیه است. جا دارد دستگاه دیپلماسی کشور در اقدامی هماهنگ با 

سه همسایه خود نسبت به این اقدام نامتعارف رییس جمهور فرانسه اعتراض کنند.«
 

در نشست سران سه قوه تأکید شد؛

ضرورتحضورهمهمسئولان
دراجتماعاتمردمی

در نشست عصر روزشنبه سران سه قوه، لزوم تسریع در تقدیم برنامه هفتم توسعه 
کشور از طریق سازمان برنامه و بودجه به دولت و مجلس شورای اسلامی مورد تأکید قرار 
گرفت. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در نشست عصر روزشنبه سران 
سه قوه که به میزبانی سیدابراهیم رئیسی در دفتر رئیس جمهور برگزار شد، لزوم تسریع در 
تقدیم برنامه هفتم توسعه کشور از طریق سازمان برنامه و بودجه به دولت و مجلس شورای 
اسلامی مورد تأکید قرار گرفت. سران قوای مجریه، مقننه و قضائیه همچنین حضور همه 
مسئولان در رده های مختلف قوای سه گانه را در اجتماعات مردمی بویژه جوانان ضروری 
خواندند. در این نشست تقویت همکاری و تعامل قوای سه گانه برای پیگیری جدی تر و 
تلاش مضاعف و هماهنگ برای برطرف کردن مشکلات و کاستی ها مورد تاکید قرار گرفت.

 
رئیس جمهوردرپیامی به مناسبت قهرمانی والیبال نشسته ایران: 

ایستادنبرسكویقهرمانیجهاننماد
قدرتوارادهورزشكاراناست

در  ایران  مردان  نشسته  والیبال  ملی  تیم  قهرمانی  تبریک  با  رئیس جمهور   
رقابت های قهرمانی جهان گفت: قرار گرفتن پی در پی بر فراز سکوهای قهرمانی در 

عرصه بین المللی نماد قدرت و عزم و اراده ورزشکاران این مرز و بوم است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه با صدور پیامی، قهرمانی افتخارآمیز تیم ملی 
والیبال نشسته مردان جمهوری اسلامی ایران در سیزدهمین دوره مسابقات والیبال 
نشسته قهرمانی جهان در بوسنی و هرزگوین و کسب سهمیه حضور در پارالمپیک 

2024 پاریس را به مربیان و اعضای این تیم تبریک گفت.

 دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه گفت: بر خلاف آنچه آمریکا، برخی کشور های 
غربی و دشمنان ایران در تبلیغات شان مطرح می کنند، این تجمع ها به هیچ وجه 

مسالمت آمیز نبوده است.
کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر 
که در نیویورک به سر می برد در مصاحبه با خبرنگار خبرگزاری صداوسیما در 
نیویورک گفت: به نیویورک سفر کرده ایم تا روایتی صحیح از وضعیت حقوق بشر در 
جمهوری اسلامی ایران و اغتشاشات اخیر  و نقش مخرب برخی کشور ها ارائه کنیم 
و اجازه ندهیم روایت غلط و عنادآمیز کشور های غربی و آمریکا، اذهان کشور ها را 
منحرف کنیم. معاون امور بین الملل قوه قضاییه ادامه داد: اکنون آمریکا و برخی 
کشور های اروپایی و همدستان و همپیمانان آنان مانند سازوکار های حقوق بشری، 

از آنچه در ایران می گذرد، به عنوان تجمعات مسالمت آمیز نام می برند. 
غریب آبادی تصریح کرد: تجمعات مسالمت آمیز طبق مفاد معاهدات بین 
المللی حقوق بشری، از جمله میثاق بین المللی حقوق مدنی – سیاسی، یکسری 
معیار هایی دارد  که بعنوان مثال نباید نفرت پراکنی، تشویق به خشونت باشد و 
نباید سلاح در آن حمل شود، نباید مغایر با نظم و امنیت عمومی و اخلاق حاکم 

بر جامعه باشد.
زیرپا گذاشتن تمام معیار های بین المللی در تجمعات هفته های اخیر

دبیر ستاد حقوق بشر اظهار داشت: ما در تجمعات هفته های اخیر، دیدیم که 
تمام این معیار های بین المللی نیز  زیرپا گذاشته است. حالا قوانین جمهوری 
اسلامی ایران را هم کنار بگذاریم، معیار های بین المللی نیز رعایت نشده است. 
چطور اسم این را تجمع مسالمت آمیز می گذارند؟ برای کشور های مختلف این 

موضوع را تشریح کردیم. 
روایتی از اقدامات اغتشاشگران و خویشتنداری نیرو های مجری قانون

معاون امور بین الملل قوه قضاییه گفت: تاکنون بیش از هزار و دویست اماکن، 
خودرو و موتورسیکلت شامل خودرو ها و وسایل نقلیه عمومی و امدادی مثل 

آمبولانس توسط اغتشاشگران به آتش کشیده و تخریب شده اند.
غریب آبادی افزود: بیش از چند هزار نفر از عوامل مجری قانون تاکنون توسط 
اغتشاشگران مجروح شده اند. این به دلیل قدرت اغتشاشگران نیست، بلکه به 
دلیل خویشتنداری نیرو های تامین امنیت است که در واقع تصمیم گرفته شد 
حسب دستوری که به آن ها داده شده است، سلاح گرم در تجمعات حمل نکنند. 
دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران سپس این سوال را مطرح کرد که 

این را ما باید چگونه تعبیر کنیم؟ بعنوان تجمع مسالمت آمیز؟
شهادت بیش از ۴۰ نفر از نیرو های حافظ امنیت مردم

معاون امور بین الملل قوه قضاییه ادامه داد: تاکنون بیش از 40 نفر از نیرو های 
حافظ امنیت مردم توسط اغتشاشگران شهید شده اند و همچنین موج ورود 
گروه های تروریستی را داشتیم. در همین رابطه، بر اساس بررسی هایی که در رابطه 
برخی افراد حاضر در اغتشاشات که جان خود را از دست داده اند، انجام شده، نیز 

محرز شده است که این افراد توسط اغتشاشگران کشته شده اند. 
 غریب آبادی در بخش دیگری از این مصاحبه تصریح کرد: تاکنون بیش از 50 
نفر از افراد وابسته به گروهک تروریستی منافقین دستگیر شده اند.  وی افزود: 
همچنین بیش از 80 نفر افرادی که وابسته به گروهک های مختلف تروریستی 

کرُدی هستند و نیز بیش از 5 نفر از افراد وابسته داعش دستگیر شده اند.
 بدست آمدن هزاران قبضه سلاح گرم و مهمات از اغتشاشگران

دبیر ستاد حقوق بشر ادامه داد: بیش از هزاران قبضه انواع سلاح گرم و مهمات 
از این اغتشاشگران به دست آمده است. کجای این تجمعات مسالمت آمیز است؟

تاکید بر اصلاح نقص های اجرای قانون درباره تجمعات مسالمت آمیز
جمهوری  در  داشت:  اظهار  مصاحبه  این  از  دیگری  بخش  در  آبادی  غریب 
اسلامی ایران حق تجمع مسالمت آمیز برابر قوانین از جمله قانون اساسی به 
رسمیت شناخته شده است. حالا اگر نقصان هایی برای اجرای قوانین وجود دارد، 

باید این ها را اصلاح کرد.
 تجمع مسالمت آمیز باید حمایت و تضمین شود

ما در مجموعه ستاد  افزود:  ایران  بشر جمهوری اسلامی  دبیر ستاد حقوق 
حقوق بشر حامی این هستیم که حق تجمع مسالمت آمیز باید کاملا تضمین 

شود که مردم اگر حرفی دارند که باید به گوش دولتمردان برسانند، بتواند بسیار 
راحت و ساده این کار را انجام دهند. اما باید یک خط بسیار مشخصی را بین 
تجمع - مسالمت آمیز و غیرمسالمت آمیز قائل شویم. معاون امور بین الملل 
قوه قضاییه تصریح کرد: تجمع مسالمت آمیز را باید حمایت و تضمین کرد، اما 
با تجمع غیرمسالمت آمیز باید برابر قانون برخورد کرد، چرا که امنیت آحاد جامعه 
زیر سوال خواهد رفت. غریب آبادی ادامه داد: با این وجود، جمهوری اسلامی 
ایران یک رفتار مسوولانه از خودش نشان داده است و من این را برای گروه هایی از 
کشور ها که با آن ها دیدار کردم، توضیح دادم و برخی ابعاد رفتار مسوولانه جمهوری 

اسلامی ایران را  بیان کردم.
کمیته تحقیق برای رسیدگی به آسیب های فیزیکی و آسیب 

به اموال خصوصی و عمومی
این مقام ارشد قوه قضاییه ایران درباره ابعاد رفتار مسوولانه جمهوری اسلامی 
ایران اظهارداشت: ازجمله، کمیته تحقیقی در چارچوب وزارت کشور تشکیل شده 
و این کمیته ماموریت دارد تمامی آسیب های فیزیکی و آسیب به اموال خصوصی و 

عمومی را بررسی کند و راهکار هایی را برای جبران خسارات پیشنهاد دهد.
و  اغتشاشگران  توسط  اتفاقات  این  که  حالا  نیست  اینگونه  داد:  ادامه   وی 
گروه های تروریستی با حمایت برخی از کشور های غربی و آمریکا روی داده، از 

کنار آسیب ها بگذریم. 
نظام قضایی ایران برخورد کاملا عادلانه خواهد داشت

دبیر ستاد حقوق بشر ایران همچنین گفت: در مرحله قضایی نیز نظام قضایی ما 
برابر قانون، برخورد بسیار عادلانه ای خواهد داشت. 

غریب آبادی افزود: اینکه در رسانه ها یا برخی گروه ها و افراد که غیرمرتبط با 
نظام قضایی هستند، در مورد چگونگی برخورد با دستگیرشدگان یا اتهامات آن ها 

صحبت می کنند، نظام قضایی به این اظهارات توجهی ندارد.
معاون بین الملل قوه قضاییه تصریح کرد: ملاک نظام قضایی، در واقع آن 
اتهاماتی نیست که در رسانه ها مطرح می شود، بلکه  ملاک نظام قضایی، قانون 

و مستندات است.   
آزادی بیش از ۹۰ درصد بازداشت شدگان و رد برخی آمار

دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: از همین رو، بیش از 
90 درصد از بازداشت شدگان در همان دو سه روز اول به طرق مختلف آزاد شدند.

غریب آبادی  برخی اظهارات رسانه ای مبنی بر تحت بازداشت بودن 14 هزار نفر 
در ایران در جریان اغتشاشات را رد کرد و گفت: ما کاملا این رقم را رد می کنیم. 
در  اکنون  که  تعدادی  داشت:  اظهار  وی  نیست.  صحیح  اصلا  چیزی  چنین 
بازداشت هستند، برای برخی از آن ها کیفرخواست صادر شده است و برای بقیه 
که در مرحله تکمیل تحقیقات هستند، برابر مستندات و قانون برخورد خواهد شد. 

حق آن ها است که از تمامی موازین و تسهیلات قانونی برخوردار باشند.
متهمان و خانواده هایشان به نظام قضایی اطلاع رسانی کنند

دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: اگر هر کدام از این 
متهمین و خانواده های آنان بر این باور هستند، که در واقع بخشی از حقوق آن ها 
در فرایند دادرسی یا تحقیقات تامین نشده است، حتما به دستگاه های نظارتی 
در درون نظام قضایی و ستاد حقوق بشر اطلاع رسانی کنند و ما قطعا پیگیری 
خواهیم کرد.  معاون امور بین الملل قوه قضاییه تاکید کرد: متهمان باید از یک 
محاکمه عادلانه و منصفانه برخوردار باشند و این باید تضمین شود و نظام قضایی 

دنبال اقدامات قانونی در این زمینه است.
رفتار دوگانه اینستاگرام در آشوب ها و ترور شهید سردار سلیمانی

غریب آبادی یادآور شد: این اقدام اینستاگرام در حالی صورت می گیرد که ما 
فراموش نمی کنیم بعد از ترور ناجوانمردانه شهید عزیز حاج قاسم سلیمانی تا هم 
اکنون، نزدیک سه سال، میلیون ها پست و صفحه را که فقط اسم شهید حاج قاسم 
بود، حذف کردند. اینستاگرام به چه بهانه ای این صفحات و پست ها حذف کرد؟ 
اعلام کرد که برای جلوگیری از خشونت، ما این اسم و صفحات را حذف می کنیم.
 این مقام ارشد قوه قضاییه ایران ادامه داد: اکنون این میلیون ها پست و هزاران 
صفحه که عین خشونت و ترویج آن است، چرا آن ها را نمی بندند؟ برای این که 
یک برنامه حمایت از اغتشاشگران دارند و البته در همدستی با برخی کشور ها این 

اقدامات را انجام می دهند.
جنگ ترکیبی علیه ایران و توسل به همه ابزار ها

غریب آبادی با بیان اینکه شاهد حمایت و مداخله برخی کشور های اروپایی، 
کانادا، آمریکا و رژیم صهیونیستی از اغتشاشات، حضور تروریست ها، بسیج 
ظرفیت رسانه ها و فضای مجازی هستیم، تاکید کرد: همانگونه که رهبر معظم 
انقلاب اسلامی فرمودند، یک جنگ ترکیبی علیه جمهوری اسلامی راه انداخته 
اند که به فضل الهی یکبار دیگر شاهد شکست خود خواهند بود، چرا که ملت 
بیدار ایران با اغتشاش و اغتشاشگر مخالف است و در چندین نوبت شاهد حضور 

میلیونی آن ها در خیابان ها بودیم.
وی اظهارداشت: هم اکنون نیز سراغ سازمان های بین المللی آمده اند که از ابزار 
سازمان های بین المللی مانند سازمان ملل و شورای حقوق بشر برای اعمال فشار 

بیشتر سیاسی علیه ایران سوءاستفاده کنند.

دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه:

برخلاف تبلیغات دشمنان، اعتراض ها در ایران مسالمت آمیز نبود 
اجازه نمی دهیم روایت غلط غرب و آمریکا، اذهان کشورها را منحرف کند

فرزین رحمتی گیلوائی*

 رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
سوی  از  بودجه 1401  در  که  تکالیفی  به  اشاره  با 
این  گفت:  شد،  گذاشته  دولت  دوش  به  مجلس 
تکالیف بیش از منابعی بود که در اختیار دولت قرار 

داشت و در بانک ها تعریف شده بود. 
سازمان  عملکرد  درباره  پورابراهیمی  محمدرضا 
رغم  به   1401 و   1400 سال  در  بودجه  و  برنامه 
برای  امسال  این سازمان گفت:  به  انتقادها  برخی 
نخستین بار شاهد بودیم که جذب اعتبارات تبصره 
در  دولت  که  آنچه  تا  شد  تمدید  شهریورماه  تا   18
سال گذشته به دلیل روزهایی ابتدایی فعالیت خود 
نتوانست محقق کند، به سرانجام برساند و براساس 
اخباری دریافتی و  و رصدی که انجام شده، اعتبارات 

لازم جذب شده است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
افزود: تلاش دولت جذب اعتبارات تا پایان شهریورماه 
بود و اطلاعات وآمار استانی هم نشان می دهد دولت 

در جذب این اعتبارات موفق عمل کرده است.
پورابراهیمی ادامه داد: به عنوان نمونه، در بخش 
و  شده  جذب  بسیارخوبی  اعتبارات  گردشگری 
صورت  به  گردشگری  بخش  تمام  نیمه  طرح های 

ویژه مورد توجه قرار گرفته است. البته شاید در بخش 
باید کارشناسی  صنعت میزان جذب به دلایلی که 

انجام شود، کمی پایین بوده است.
وی یادآور شد: در مجموع کارهای انجام شده در 
قبول  قابل  تصمیم گیری  حوزه  و  اعتبارات  جذب 
است ولی می تواند ارتقاء یابد و لازمه آن تقویت حرکت 
جهادی دولت دراین بخش ها است. در بودجه 1401 

تکالیف مالایطاق بر گردن دولت گذاشته شد.
با اشاره به  نماینده مردم کرمان و راور در مجلس 
تکالیفی که در بودجه 1401 از سوی مجلس به دوش 
دولت گذاشته شد، عنوان کرد: این تکالیف بیش از 
منابعی بود که در اختیار دولت قرار داشت و در بانک ها 
حمایت  طرح  در  مثال  عنوان  به  بود.  شده  تعریف 
به  نمایندگان  بیشتر  جمعیت،  تعالی  و  خانواده  از 
اولویت قرار دادن این بخش از طریق تسهیلات تاکید 
داشتند. اما اینکه مثلا هزار واحد منابع داریم و برای 
آن هزار و 500 تا 2 هزار تکلیف ایجاد شود، موجب 
خواهد شد این هزار تکلیف تعریف شده به اجرا نرسد 

و دچار کسری بودجه شویم.
دغدغه ای  موضوع  این  کرد:  تاکید  پورابراهیمی 
است که باید دولت و سازمان برنامه و بودجه درعدد 

و  بانکی  ظرفیت  به  توجه  با  خود  مصارف  و  منابع 
دیگر بخش ها با مجلس به توافق برسند تا به تصویب 

تکالیف مالایطاق منجر نشود.
باید  وی ادامه داد: به نظر می رسد در حوزه اجرا 
تبصره  بر اساس شرایط کنونی کشور در خصوص 
18 عمل کنیم. چرا که رویکرد سنتی در بسیاری از 
مشاغل تغییر کرده و محتوای کسب و کارها با تحولات 
زیادی همراه شده و دانش بینان ها جایگزین برخی از 

مشاغل و کسب و کارها شدند.
این نماینده مجلس اضافه کرد: به عنوان مثال در 
تبصره 18 به واحدهایی که در بخش خدمات آموزشی 
ایجاد اشتغال می کنند، توجه نشده است. همچنین 
آموزش و پرورش در تبصره 18 دیده نشده در حالی 
که مدارس غیرانتفاعی زیادی وجود دارند که با توجه 
به کارمندان و معلمانی که در این بخش فعالیت می 

کنند، می توانند در این تبصره دیده شوند.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: فزونی اعداد و ارقام 
مصارف در لایحه بودجه  نسبت به اعداد منابع اجازه 
نخواهد داد تا پیش بینی های در نظر گرفته شده در 
اشتغال زایی یا دیگر اهداف در نظر گرفته شده محقق 

شود و رضایت لازم را جلب کند.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

دربودجه۱۴۰۱تكالیفخارجازتوان،برگردندولتگذاشتهشد

 عضو فراکسیون انقلاب مجلس شورای اسلامی گفت: نباید با افزایش منابع 
درآمدی و ایجاد منابع غیر واقعی در بودجه زمین ساز عدم تحقق تکالیف و احکام 

بودجه در نهایت ایجاد نارضایتی در میان مردم شویم. 
حمیدرضا کاظمی در خصوص افزایش سقف منابع لایحه بودجه در مجلس، 
گفت: مجلس و کمیسیون تلفیق نباید در زمان بررسی لایحه بودجه منابع درآمدی 
غیر واقعی تصویب کرده و سقف درآمدهای لایحه بودجه را افزایش دهند و در ادامه 

تکالیف غیر قابل تحقق برای این منابع غیر واقعی در نظر بگیرند.
نماینده مردم پلدختر در مجلس شورای اسلامی افزود: باید این نکته را مد نظر 
داشته باشیم که ایجاد منابع مالی غیر قابل تحقق و تعیین تکالیف برای آن در بودجه 
موجب افزایش توقعات از مجلس و دولت می شود و وقتی که این تکالیف به دلیل 

عدم تحقق درآمدهای پیش بینی شده محقق نشود، موجبات نارضایتی مردم را 
فراهم می آورد.

نماینده مردم پلدختر در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: ما نباید بودجه را بر 
اساس توهمات خود تصویب کنیم بلکه باید واقعیات کشور و منابع درآمدی موجود 

را برای تصویب بودجه مدنظر داشته باشیم.
کاظمی با بیان اینکه مجلس و دولت باید در این خصوص به تفاهم و توافق 
برسند، گفت: وعده دادن به مردم بر اساس منابع مالی غیر قابل تحقق در بودجه 
فقط توقعات را بالا می برد و نتیجه دیگری در پی ندارد و وقتی که این منابع محقق 
نشودموجب نارضایتی افکار عمومی خواهد شد و این قبیل اقدامات کمکی به و 

جذب افکار عمومی نمی کند.

عضو فراکسیون انقلاب مجلس:

نبایدباتصویببودجهغیرواقعیزمینهسازنارضایتیمردمشویم

سیدمحمد رضا دماوندی*
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کمکهایاولیهدرمسمومیتکودکان رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری واگیر وزارت بهداشت:

پرهیزازمصرفآنتیبیوتیکدرشروعآنفلوآنزا
رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: پرهیز از مصرف آنتی بیوتیک در شروع بیماری های ویروسی 
یک اصل است، اما بعد از هفته اول بیماری در صورت بروز عوارض میکروبی ممکن 

است با نظر پزشک تجویز شود.
ابراهیم قادری  افزود: افراد مبتلا به بیماری آنفلوآنزا می توانند از یک روز قبل از 
شروع علایم تا 5 الی 7 روز بعد از آن، سایر افراد را آلوده کرده و کودکان به مدت 

طولانی تری می توانند ویروس را منتشر کنند.
وی، ترشحات تنفسی فرد بیمار و تماس با سطوح و اشیای آلوده به ویروس و سپس 
دست زدن به دهان، بینی و چشم ها را از راههای انتقال آنفلوآنزا به دیگران برشمرد و 
اظهار داشت: فضاهای سرپوشیده با تهویه نامناسب و ناکافی، شلوغی و تجمع افراد، 
تماس نزدیک فاصله کمتر از دو متر، دست دادن و روبوسی و حضور فرد بیمار بدون 

ماسک در بین جمعیت نیز باعث انتشار این بیماری می شود.
بدون ماسک در جمع حاضر نشوید

قادری ادامه داد: مهمترین راه های پیشگیری بیماری های تنفسی ویروسی،  
رعایت بهداشت دست و استفاده از ماسک در فضای بسته است و آنفلوآنزا در افراد 
دارای نقص ایمنی، ام اس و برخی بیماری های عصبی مزمن،  بیماری مزمن 
تنفسی، کبدی،  کلیوی،  سکته مغزی،  بیماری های قلبی مزمن،   افراد مبتلا به قند 
خون بالا،   زنان باردار و کودکان شدیدتر بوده، به همین دلیل تزریق واکسن آنفلوآنزا 
برای این گروه از افراد بسیار ضروری است. وی، علایم شایع بیماری های تنفسی 
ویروسی مانند آنفلوآنزا را  آبریزش بینی،  عطسه،  سرفه، تب و لرز، بدن درد،  سردرد،  
گلودرد،  گوش درد، ضعف و بیحالی، بی اشتهایی و تهوع،  اسهال بیان کرد و گفت: 
تشنج، درد قفسه سینه، تنگی نفس وکم آبی شدید بیان کرد که باید سریعا به پزشک 
مراجعه کرد. قادری با اشاره به درمان و کنترل بیماری آنفلوآنزا، اظهار داشت: مصرف 
مایعات، داشتن خواب کافی، پرهیز از استرس، داشتن تغذیه مناسب مانندمیوه 
جات و سبزیجات قرمز و نارنجی  مانند هویج، چغندر، مرکبات و گرم و مرطوب نگه 
داشتن محل استراحت بیمار باعث کنترل و درمان این بیماری می شود.  وی ادامه 
داد: آزیترومایسین و سایر آنتی بیوتیک ها نه تنها بر روی آنفلونزا و کرونا اثر درمانی 
ندارند بلکه می توانند با عوارض جسمی ناخواسته نیز همراه باشند. این مقام مسوول 
در وزارت بهداشت به مبتلایان آنفلوآنزا توصیه کرد از مصرف مود غذایی پر چربی و 

شور بپرهیزند و بیشتر غذاهای آبکی حاوی سبزیجات و صیفی جات مصرف کنند.

آگاهی سلامت؛

مراقبباورهاینادرستدرطبسنتیباشید
گرایش مردم به استفاده از داروهای گیاهی، باعث شده بعضا توصیه هایی را بابت 
طب سنتی بشنویم که اصلا درست نیستند. به گزارش خبرنگار مهر، هر وقت مردم 
به استفاده از ظرفیت های طب سنتی و گیاهان دارویی، علاقمند شده اند، بازار 
سودجویی و کاسبی نیز داغ شده است. به طوری که شاهد شکل گیری جریان 
تبلیغاتی در این حوزه هستیم که می خواهد از عدم آگاهی و سواد سلامت مردم 
سوءاستفاده کند. تبلیغاتی که این روزها در شبکه های اجتماعی از کارکرد گیاهان 
دارویی می بینیم و می خوانیم، بیشتر از آنکه با واقعیت همراه باشد، گمراه کننده 
است. زیرا، آنچه عنوان می شود؛ نه تنها درست نیست، بلکه می تواند به سلامت افراد 
هم لطمه و آسیب بزند. یکی از باورهای نادرست در طب سنتی، این است که عنوان 
می شود گیاهان دارویی بدون عارضه هستند. در حالی که این توصیه اصلًا درست 
نیست، زیرا، استفاده نادرست و نابجا از گیاهان دارویی هم می تواند عارضه داشته 
باشد. گفته می شود مصرف گیاهان دارویی همراه با داروهای شیمیایی مشکلی 
ایجاد نمی کند. در صورتی که اشتباه است و می تواند مشکل ساز شود. می گویند 
طب سنتی به تنهایی می تواند همه بیماری ها را درمان کند. این موضوع هم یک 
تبلیغات گمراه کننده است. مصرف زیاد خوراکی های گرم مانند سیر و زنجبیل 
مانع ابتلاء به عفونت ویروسی می شود و هرچه بیشتر مصرف شوند، بهتر است. این 

موضوع هم نادرست است و اینگونه نیست که تبلیغ می کنند.
می گویند داروهای گیاهی و درمان های طب سنتی را می توان خودسرانه و بدون 

نظارت پزشک مصرف نمود، که این موضوع هم درست نیست.
علاقه ما به طب سنتی، نباید باعث شود از واقعیت ها چشم پوشی کنیم. زیرا، 
سودجویان عرصه سلامت، همواره به دنبال کسب درآمد هستند و سلامت مردم برای 

آنها اهمیتی ندارد.

حتما نام داروهای OTC به گوشتان خورده است. داروهایی که از داروخانه بدون 
نسخه پزشک می توان تهیه کرد. بیشتر مسکن ها)ضد دردها( جزو این دسته 
داروها هستند. بیشترین فروش در بخش  OTC داروخانه ها مربوط به مسکن ها 
است. وقتی درد به سراغ افراد می آید به دنبال راهی برای تسکین آن هستند. با 
توجه به شواهد می توان گفت در ایران اولین گزینه مورد نظر برای تسکین و کنترل 
درد، پناه بردن به مسکن ها است. ایرانی ها معمولا در منزل حداقل یک نوع مسکن 
دارند. انواع مختلف داروهای مسکن مثل استامینوفن، ایبوپروفن، مفنامیک اسید 
و دیکلوفناک دارای کاربردهای مختلف هستند که تشخیص آن ها به عهده پزشک 
می باشد. وقتی یک داروی ضد درد را بدون تجویز پزشک مصرف کنیم، بدن خود 
را مقاوم می کنیم و آستانه تحمل را کاهش می دهیم. بسته به نوع و شدت درد باید 
مسکن های متناسب تجویز شود در غیر اینصورت مصرف داروهای غیر متناسب 
قطعا برای بدن مشکل ساز خواهد شد. دکتر ایرج خسرونیا رئیس جامع پزشکی 
متخصصان داخلی ایران در گفت وگویی از آستانه تحمل درد و ارتباط آن با شیوع 
مصرف مسکن های قوی می گوید. اگر می خواهید در ارتباط با آستانه تحمل درد و 

عوامل موثر بر آن بیشتر بدانید در ادامه مطلب، این گفت وگو را بخوانید.
آقای دکتر بدن انسان چگونه با درد مقابله می کند؟

مراکزی در مغز انسان، وجود دارد که تا یک میزانی شروع درد را تحمل می کند 
و بعد با قرص های مسکن خیلی ضعیف هم می توان آن را تسکین داد. این مراکز 
بیشتر در نخاع و بصل النخاع هستند. اگر درد کم کم، قوی و ادامه دار باشد و 
مزمن شود ممکن است به این داروهای ضعیف، جواب ندهد و مجبور هستیم از 

داروهای مخدر یا قوی تر استفاده کنیم که این مراکز درد را از بین ببرد یا به اصطلاح 
ساکت کند و ما بتوانیم درد را تحمل کنیم و در واقع درد را احساس نکنیم.

آیا شیوع مصرف مسکن های قوی باعث ضعیف شدن آستانه تحمل درد 
می شود؟ شایع ترین عوارض مصرف خودسرانه مسکن چیست؟

افرادی که بدون تجویز پزشک برای آرام کردن درد خود از مسکن های قوی 
استفاده می کنند، اعتیاد پیدا می کنند و کم کم دیگر مراکز احساس درد به آن 
مقدار دارو جواب نمی دهد. مثل افراد معتاد که اوایل با مقدار بسیار کم مواد 
مخدر، حالت شادی به آن ها دست می دهد و کم کم باید مقدار آن را اضافه 
کنند، ارتباط مسکن ها با آستانه تحمل درد هم همین طور است. ابتدا با مقدار 
بسیار کم مسکن )دُز پایین( جواب می دهد ولی کم کم بدن عادت می کند و باید 
مقدار بیشتری مصرف کند. قطعا مصرف خودسرانه داروهای مسکن عوارضی 
برای قسمت های مختلف بدن نیز دارد که شایع ترین عوارض، خونریزی دستگاه 
گوارش است )از معده و اثنی عشر خونریزی پیدا می کنند( و حتی اگر تکرار 
شود منجر به بستری شدن در بیمارستان و فوت فرد هم شود. این است که باید 
سعی کنیم کمی در مقابل درد مقاومت کنیم و بدون تجویز پزشک مسکن مصرف 

نکنیم.
 چه مواردی باعث کاهش آستانه تحمل درد می شود؟

فردی که بتواند در مقابل درد تحمل کند، با مقدار داروی کم می تواند تسکین 
پیدا کند اما گاهی افراد، ضعیف هستند و به محض داشتن کوچکترین دردی از 
مسکن استفاده می کنند. خود این کار باعث کاهش آستانه تحمل درد می شود. 

از طرفی درست است که داروی مسکن آن درد را آرام می کند اما ممکن است 
عارضه برای قسمت های دیگر بدن ایجاد کند.

آیا تغییرات دمایی تاثیری در آستانه تحمل درد دارند؟
بله، سرما و گرما به میزانی در آستانه تحمل درد تاثیر دارند. مثلا اگر شخصی 
آرتروز گردن دارد و باد سرد به گردن بزند یا در یک مکان سرد باشد، درد شدت 
پیدا می کند. همین طور سردرد و سینوزیت به محض این که باد سرد به سر بخورد 

این درد بدتر می شود.
استرس چه تاثیری در آستانه تحمل درد دارد؟

استرس باعث می شود که آستانه تحمل درد کاهش پیدا کند و فرد نتواند درد را 
تحمل کند. چون تصوری به فرد می دهد که فکر می کند درد شدت پیدا می کند. 
این باعث می شود در این حالت، استفاده از مسکن برای کنترل درد بیشتر شود و 
عارضه های متعدد این مسکن ها در استفاده بدون تجویز پزشک اجتناب ناپذیر 
است. انواع و اقسام مسکن ها در بازار وجود دارد که بدون نسخه در دسترس افراد 
است. بعضی از افراد بعد از استفاده از انواع مسکن های قوی که دیگر جواب 

نمی گیرند به مواد مخدر پناه می برند و متاسفانه معتاد می شوند.
همچنین استرس با تاثیری که روی بی خوابی شبانه دارد هم باعث کاهش 
آستانه تحمل درد می شود. در واقع اگر استرس نداشته باشیم، خواب شبانه 

خوبی خواهیم داشت و تحمل درد برای انسان راحت تر می شود.
آیا آستانه تحمل درد افراد با یکدیگر متفاوت است؟

بله صد در صد متفاوت است. تحمل درد، بستگی به ژنتیک دارد. بعضی افراد 
بدون مصرف دارو درد را تحمل می کنند. مثلا می بینیم که برخی افراد در طول 
عمر خود هیچ دارویی مصرف نکرده اند. آستانه تحمل درد این افراد با افرادی که 
مدام دارو مصرف می کنند قطعا متفاوت است. پس در واقع آستانه درد به سیستم 

اعصاب فرد بستگی داشته و خود افراد نقش چندانی در آن ایفا نمی کنند.
می توان آستانه تحمل درد را در مردان و زنان مقایسه کرد؟

این موضوع بستگی به خود فرد دارد. نمی توان گفت زنان یا مردان آستانه تحمل 
درد بالاتری دارند. البته معمولا زنان آستانه تحمل دردشان پایین تر است یعنی 
سریعتر به درد تحریک می شوند اما گاهی برخی زنان هم تحمل درد بالایی دارند. 
پس به طور کلی بسته به شخص دارد. مثلا کسی ممکن است دستش هم بشکند 
و هیچ دارویی مصرف نکند ولی یک شخص حتی تحمل درد یک ضربه را هم 

ندارد و شروع به خوردن مسکن می کند.
آیا راهکار کاربردی برای تقویت آستانه تحمل درد وجود دارد؟

معمولا باید شخص را از نظر روحی تقویت کرد. البته که قبلا هم اشاره کردیم که 
بیشتر ژنتیک است. برخی خانواده ها تحمل دردشان نسبت به خانواده های دیگر 

متفاوت است. به عادت از زمان طفولیت هم بستگی دارد.
گفته می شود که موسیقی و فعالیت های آرامبخش می تواند تحمل را در افراد 

بالا ببرد.متخصصان این موضوع را تایید می کنند؟
موسیقی حتی روی گیاهان و حیوانات نیز تاثیرات مثبت دارد. در مورد تحمل 
درد، فقط ممکن است به واسطه ایجاد حواس پرتی از درد، کمی کمک کند اما 

نمی توان گفت آستانه تحمل درد را خیلی تغییر می دهد.
آستانه تحمل درد در طول شبانه روز متفاوت است؟

آستانه تحمل درد  در شب با روز متفاوت است. اکثر دردها شب بیشتر احساس 
می شود پس می توانیم بگوییم که در ساعات شب آستانه تحمل درد افراد پایین تر 

است.

تاثیر انواع پروتئین بر سلامت قلب و عروق؛

برایقلبکدامبهتراست:پروتئین
گیاهییاحیوانی؟

یکی از درشت مغذی هایی که بدنتان برای انواع عملکردها نیاز دارد پروتئین 
است. برخلاف باور عمومی، غذاهای گیاهی هم پروتئین دارند و برخی از 
آن ها مانند حبوبات، منابع عالی پروتئین برای عضله سازی  هستند. یکی 
پروتئین های  که خوردن  است  این  اغلب مطرح می شود  که  ازسوال هایی 
گیاهی یا پروتئین های حیوانی چه اثری بر ریسک ابتلا به بیماری های قلبی 

می گذارد. حالا ببینیم علم در این باره چه می گوید.
بیماری قلبی اصلی ترین دلیل مرگ و میر در آمریکاست. همچنین بیماری 
قلبی یکی از قابل پیشگیری ترین بیماری هاست. خوشبختانه شما می توانید 
ریسک بیماری های قلبی عروقی را با عادت های سالم و ورزش منظم پایین 

بیاورید. چیزی که می خورید برای سلامتیتان مهم است.
یکی از درشت مغذی هایی که بدنتان برای انواع عملکردها نیاز دارد پروتئین 
است. برخلاف باور عمومی، غذاهای گیاهی هم پروتئین دارند و برخی از 
آن ها مانند حبوبات، منابع عالی پروتئین برای عضله سازی  هستند. یکی 
پروتئین های  که خوردن  است  این  اغلب مطرح می شود  که  ازسوال هایی 
گیاهی یا پروتئین های حیوانی چه اثری بر ریسک ابتلا به بیماری های قلبی 

می گذارد. حالا ببینیم علم در این باره چه می گوید.
با هم  تفاوت هایی  پروتئین های حیوانی چه  و  پروتئین های گیاهی 

دارند؟
پروتئین های حیوانی از گوشت قرمز، مرغ و بوقلمون، ماهی و لبنیات گرفته 
می شوند. پروتئین های حیوانی دارای تمام 9 آمینواسید ضروری برای بدن به 

اندازه کافی هستند.
منابع پروتئین های گیاهی شاید کمبودهایی از جهت این آمینواسیدها 
منابع  انواع  خوردن  با  را  کمبود  این  می توانید  شما  اما  باشند  داشته 
)یک  لیزین  جهت  از  غلات  مثلا  کنید؛  جبران  گیاهی  پروتئین های 
منبع  که  با خوردن حبوبات  اما شما می توانید  دارند  آمینواسید( کمبود 
عالی این آمینواسید هستند، این کمبود را جبران کنید. حبوبات از جهت 
متیونین کمبود دارند اما غلات کامل منبع خوبی از این آمینواسید هستند. 
و  سویا  خوردن  با  را  خود  بدن  نیاز  مورد  پروتئین  می توانند  گیاهخواران 
فرآورده های آن، بنشن و حبوبات، مغزها و دانه ها تامین کنند. زیرا این غذاها 
نسبت به منابع پروتئین حیوانی، دارای پروتئین کمتری هستند و اگر سبک 
زندگی فعالی دارید و نیازتان به پروتئین بیشتر است، باید از منابع بیشتر و 

متنوع تری از پروتئین های گیاهی استفاده کنید.
زیست دسترسی پروتئین های گیاهی

زیستی  دسترسی  حیوانی  پروتئین های  به  نسبت  گیاهی  پروتئین های 
کمتری دارند. اما پروتئین سویا دارای دسترسی زیستی بین 91 تا 96 درصد 
است و همین باعث می شود دسترسی زیستی آن مشابه برخی از پروتئین های 
حیوانی باشد. ضمنا شما وقتی پروتئین گاهی می خورید، فیبر هم دریافت 
می کنید. برخی مطالعات نشان داده اند یک رژیم غذایی پُرفیبرتر با کاهش 
ریسک بیماری های قلبی و عروقی مرتبط است. مثلا فیبر بر قند خون و 

لیپیدهای خون اثرات مثبتی می گذارد و می تواند التهاب را کاهش دهد.
آیا پروتئین های گیاهی برای قلب سالم ترند؟

گیاهی  پروتئین های  می دهد  نشان  که  دارد  وجود  شواهد  سری  یک 
می توانند ریسک بیماری های قلبی را کاهش دهند. مطالعه ای که روی هشتاد 
هزار زن و به مدت 26 سال در مورد عادت های غذاییشان انجام شد دریافت 
آن هایی که بیشتر غذاهای گیاهی و لبنیات خورده بودند، ریسک بیماری های 
قلبی شان نسبت به کسانی که گوشت قرمز می خوردند کمتر بود. با توجه به 
اینکه این افراد لبنیات هم مصرف می کردند، پس رژیم غذاییشان کاملا بر 

مبنای پروتئین های گیاهی نبود.
همچنین این مطالعه نشان داد زنانی که گوشت قرمز را با پروتئین های 
گیاهی یا ماهی جایگزین کرده بودند، احتمال بیماری قلبی شان به میزان 
چشمگیری کمتر شده بود. بنابراین نیازی نیست فقط پروتئین گیاهی مصرف 

کنید تا از فوایدش بهره ببرید.
همه ی پروتئین های حیوانی برای سلامتی مضر نیستند

نوع پروتئین حیوانی که مصرف می کنید هم مهم است. مرغ و بوقلمون و 
ماهی مانند گوشت قرمز منجر به افزایش ریسک بیماری های قلبی نمی شوند 
و گوشت های فرآوری شده مانند سوسیس و کالباس و ... بیشتر از هر چیزی با 

بالاتر رفتن احتمال بیماری های قلبی مرتبط است.
پُر  فرآوری شده  و گوشت  است  زیادی  اشباع  دارای چربی  قرمز  گوشت 
از سدیم است، هر دوی این مواد سلامت قلب و رگ ها را تحت تاثیر قرار 
می دهند. بنابراین اگر می خواهید از یک نوع گوشت پرهیز کنید، آن گوشت 

باید گوشت فرآوری شده مانند سوسیس و کالباس و ... باشد.
گوشت قرمز علاوه بر چربی اشباع دارای آهن زیادی هم هست. بعضی 
پژوهش ها ذخیره آهن زیاد در بدن را با احتمال بیشتر حمله قلبی و سکته 
مغزی مرتبط نشان داده اند. بدن به سختی می تواند آهن زیادی را از بدن دفع 
کند و بیشتر مردان و زنان بالای 50 سال نیاز به آهن فراوان در رژیم غذایی خود 
ندارند. آهن در سطح بالا به عنوان یک اکسیدکننده عمل کرده و می تواند به 

اندام هایی مانند قلب و کبد آسیب بزند.
کلام پایانی

شواهدی وجود دارد که نشان می دهد مصرف بیشتر منابع پروتین های 
ریسک  می تواند  کردن  استفاده  حیوانی  پروتئین های  از  کمتر  و  گیاهی 
بیماری های قلبی و عروقی را پایین بیاورد اما نوع پروتئین حیوانی هم مهم 
است. مرغ و ماهی و لبنیات دارای ریسک فاکتورهای مشابهی با گوشت قرمز 
و گوشت فرآوری شده نیستند. طبق مطالعات، شما می توانید با جایگزین 
کردن برخی از انواع پروتئین های گیاهی با گوشت قرمز و گوشت فرآوری 

شده، از فواید پروتئین های گیاهی بهره ببرید:
. به سالادتان نخودسبز را به عنوان یک پروتئین گیاهی اضافه کنید.

. خودتان با کینوآ یا سویا یا لوبیای سیاه همبرگر گیاهی درست کنید.
. کینوآ را در برخی غذاها جایگزین گوشت کنید.

. به سالادها توفو یا تمپه اضافه کنید.
. به جای همبرگر، قارچ گریل کنید.

. سویا دارای بافت مشابهی با گوشت است و خیلی جاها می توانید آن را 
جایگزین گوشت قرمز کنید.

نیازی نیست کلا فقط پروتئین گیاهی بخورید تا قلبتان سالم بماند و یادتان 
باشد فقط پروتئین مهم نیست؛ داشتن رژیم غذایی پُر از غذاهای فرآوری 
شده و مصرف قند و شکر زیاد هم می تواند احتمال بیماری های قلبی را از 
مکانیسم های گوناگونی افزایش دهد، مانند افزایش وزن، مقاومت به انسولین 
و تغییراتی در میکروبیوم روده. پس غذاهای سالم را انتخاب کنید و کمتر 
غذاهای فرآوری شده و صنعتی بخورید و از پروتئین های گیاهی بیشتر در 

وعده های غذایی خود استفاده کنید.

سلامت

رئیس جامع پزشکی متخصصان داخلی ایران هشدارداد:

با این داروها آستانه تحمل تان را می کُشید!
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شده  نقل  )ص(  اسلام  گرامی  پیامبر  از  روایتی  در 
فَلَیْسَ  تِی  سُنَّ عَنْ  رَغِبَ  فَمَنْ  تِی  سُنَّ کَاحُ  »النِّ است: 
ی؛ یعنی ازدواج سنت من است و هر کس از سنتم  مِنِّ
موضوع  شک  بی  نیست.«  من  از  باشد،  روی گردان 
ازدواج و تشکیل خانواده به عنوان زیربنای گسترش 
است.  برخوردار  خاصی  ارزش  و  اهمیت  از  جامعه 
اهمیت این سنت به قدری زیاد است که خداوند هم 
ما  ازواجا؛  خلقناکم  »و  است:  فرموده  کریم  قرآن  در 
شما را جفت جفت آفریدیم.« خداوند در جای دیگر 
هم فرموده است: »و من آیاته ان خلق لکم من انفسکم 
و رحمه؛  بینکم موده  و جعل  الی ها  لتسکنوا  ازواجا 
خودتان  از  شما  برای  که  این  خداست  نشانه های  از 
جفت ها و همسرانی آفرید، تا در کنار آن ها آرامش یابید 

و میان شما دوستی و رحمت قرار داد.« 
اما این سنت پیامبر که دوستی و مودت را در میان زن 
و شوهر به ارمغان می آورد، در دهه های اخیر تحت تأثیر 
پیچیدگی های شرایط اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
جامعه قرار گرفته است به گونه ای که امروزه مشکلات 
اقتصادی و البته موانع فرهنگی بسیاری بر سر راه ازدواج 
است تا آنجا که دیگر اولویت جوانان امروزی نیست. 
اما همین دور شدن از ازدواج که تشکیل دهنده نهاد 
خانواده است مشکلات بسیاری را به ارمغان می آورد 
که از جمله آن می توان به بی هدف شدن، نا امیدی، 
افسردگی و بی انگیزه شدن جوانان اشاره کرد. طبیعتا 
جامعه ای که در آن جوانان انگیزه و امید و هدفی نداشته 

باشد، آینده و امنیتی هم وجود نخواهد داشت.
در این راستا مخاطبان فارس من پویشی به نام ازدواج 
این پویش  اند؛ در  آسان تر؛ جامعه امن تر ثبت کرده 
آمده است: »وجود بسیاری از موضوعات بدحجابی و 
آشوب های این مدت، مشکلات جوانان در ناتوانی آن ها 
در مسأله ازدواج است موضوعی که قانونگذاران ما به آن 
توجهی نمی کنند و امروزه آغاز نشانه های این مشکل را 
در جامعه می بینم. موضوعاتی مانند افزایش وام ازدواج 
و تهیه منازل متراژ پایین و جهیزیه اقساطی و قوانین 

محکم که به تحکیم ازدواج کمک کند.« 
 برخی از افراد به خاطر ترس از فقر و گرانی تن به 
 « می فرماید:  آن ها  درباره  پیامبر  نمی دهند؛  ازدواج 
که  افرادی  بیشتر  و  دارند  خدا  به  سوءظن  افراد  این 
ازدواج کرده اند در ابتدای زندگی خود امکانات آنچنانی 
نداشته اند و در زمان ازدواج فکر نمی کردند بتوانند به 
جایی برسند یا بتوانند خانه دار شوند اما با ازدواج به همه 

امکانات دست یافته اند که این همان فضل خداست.« 
و  اجتماعی  روان شناس  ایمانی«  »محمدرضا  دکتر 

مشاور خانواده 
بسترهای ازدواج فراهم شود

و  اجتماعی  روان شناس  ایمانی«  »محمدرضا  دکتر 
مشاور خانواده در این باره می گوید: »یکی از مسائل و 
نیازهای جوانان ازدواج است. اما خیلی مسائل قبل از 
ازدواج وجود دارد که باید بستر آن فراهم باشد. اگر بستر 
ازدواج فراهم نباشد، جوان یک بستر نامطمئن تر ایجاد 
می کند که برآیند آن خیانت، بدرفتاری، خودکشی، 

طلاق و فرزندان رها شده است. 
من خودم یک پدر هستم؛ اگر فرزندم بخواهد ازدواج 
کند، یا باید خودش هزینه های ازدواجش را بدهد یا 
من او را حمایت کنم. برای تهیه یک جهیزیه خیلی 
معمولی برای دختر 150 تا 200 میلیون باید هزینه 
شود. همچنین اگر پسر بخواهد ازدواج کند باید یک تا 
یک و نیم میلیارد هزینه  کرد تا بتواند یک خانه بگیرد. 
کدام  یا  دارند؟  امکاناتی  چنینی  مادری  و  پدر  کدام 
فرزندی چنین امکاناتی دارد؟ یک فرزند باید چقدر کار 
کند تا چنین درآمدی داشته باشد؟ جوان برای ازدواج 
به یک پشتوانه مالی نیاز دارد. باید بستر ازدواج را فراهم 
کنیم. بعد از فراهم شدن بستر های ازدواج، فرزندمان 
می تواند به سراغ فردی همفکر، همخوان و هماهنگ 

خود برود.« 
از مشکلات نهراسید

 انجام سنت پیامبر که خداوند چندین و چند بار در 
آیات و روایات به اشکال مختلف آن را مقدس شمرده 
است، را نباید کوچک شمرد. خانواده ها باید دختران و 
پسران مجرد خود را دعوت به ازدواج کنند و تنها به دلیل 
مشکلات از تشکیل خانواده نهراسند، چراکه خداوند 
می فرماید:  اکرم  پیامبر  است.   داده  گشایش  وعده 
الِحِینَ مِنْ عِبَادِکُمْ وَإِمَائِکُمْ  یَامَی مِنکُمْ وَالصَّ

َ
نکِحُوا الْ

َ
»وَأ

هُ وَاسِعٌ عَلِیمٌ«؛  هُ مِن فَضْلِهِ وَاللَّ إِن یَکُونُوا فُقَرَاءَ یُغْنِهِمُ اللَّ
مردان و زنان بی همسر خود را همسر دهید. همچنین 
و  اگر فقیر  را.  و کنیزان صالح و درستکارتان  غلامان 
تنگدست باشند، خداوند از فضل خود آنان را بی نیاز 

می سازد؛ خداوند گشایش دهنده و آگاه است.«
است،  دهنده  گشایش  خداوند  اینکه  وجود  با  اما 
فرموده است: » از تو حرکت، از من برکت«. در این راستا 
مسئولان باید جوانان را دریابند و بیش از پیش برای آنها 
تسهیلاتی را فراهم کنند تا جوان بتواند حرکت کند و 

به راحتی ازدواج کند و از سنت پیامبر نهراسد؛ چراکه 
تسهیل ازدواج جوانان و ساختن انسان های مسئولیت 
پذیر یکی از راه های تاثیر گذار برای داشتن یک جامعه 

امن است.
جوانان مهارت های زندگی را یاد نگرفتند

فارغ از این ها بسیاری از جوانان راه و رسم زندگی را 
بلد نیستند و بدون اینکه مهارت های زندگی را بدانند پا 
در دنیای ازدواج می گذارند در حالی که برای ازدواج باید 

فرزندان را آماده کرد.
 « می گوید:  باره  این  در  اجتماعی  روان شناس 
بچه های ما صبر و تحمل را به درستی یاد نگرفته اند و 
تاب و تحمل ندارند و در تصمیم گیری  ها دچار اختلال 
شده اند. جوانان امروزی به راحتی پرخاش  و لجاجت 
می کنند. همه این از کجا می آید؟ از کودکی این ها را 

یاد نگرفته اند.
از لحاظ مهارت های زندگی  همچنین فرزندان مان 
به  تعهدات نسبت  زندگی،  قاعده مندی در اصول  و 
خودشان و همسرشان، شناخت روحی و رفتار و کنترل 
واکنش ها، و مهارت های زندگی را یاد نگرفتند. جوانان 
به دانشگاه می روند و درس می خوانند و بعد از فارغ 
التحصیلی از دانشگاه، انتظار دارند خیلی از امکانات 
تحصیلی  مدرک  یک  فقط  اما  باشد،  فراهم  برایشان 
دارند که نه تخصصی پشت آن است و نه تجربه ای. با 
این وجود اگر این جوان بخواهد جایی کار کند و درآمد 
پایدار و جایگاه عادلانه داشته باشد، نیازمند یک امنیت 
شغلی است. بنابراین ابتدا باید این بسترها فراهم شود. 
بعد از فراهم کردن این بستر ها جوان خود به خود به 

سمت ازدواج و شکل دادن به زندگی می رود.« 
از جوانان حمایت کنید

رهبر معظم انقلاب در ایجاد امکانات برای جوانان و 
نخبگان در 27 مهر ماه فرمودند: » بنده اطلاع دارم که 
نخبه ای می خواهد در هیئت علمی دانشگاه وارد بشود، 
]ولی[ با انواع و اقسام ترفندها جلویش را می گیرند و 
نمی گذارند؛ چرا؟ چرا از این نخبه استفاده نمی کنید؟ 
بعضی از نخبه های ما – نخبه های برجسته – بیرون درس 
خوانده اند، آمده اند اینجا به امیدی که بتوانند کار کنند، 
]امّا[ بر اثر همین رفتارها برگشته اند، رفته اند! دیده اند 
اینجا نمی شود زندگی کرد. خب من چه توقّعی بکنم از 
این جوان؟ باید حمایت کرد. در این زمینه هر چه خرج 
کنیم، این هزینه نیست، سرمایه گذاری است. وزرای 

محترم حتماً در این زمینه کار کنند، تلاش کنند.«  

بستر ازدواج را برای جوان ایجاد کنید؛

تسهیلازدواجچهتاثیریدرامنیتجامعهدارد؟

شهید محمداسماعیل آل اسحاق: 

رفاهحالمستضعفینورضایخداباید
همیشهمدنظرمسئولینباشد

شهید محمداسماعیل آل اسحاق در وصیت نامه خود آورده است: مسئولین و 
سروران عزیز، سعی کنیم خود نیزگاهی سری به جبهه ها بزنیم تا خدای نخواسته 
شیطان ملعون این مطلب را ازیادمان نبرد که مسئولیتی را که به دوشمان داده اند 
از خون هزاران شهید است، از کاغذ بازی اداری دوری کنیم و بیشتر رفاه حال 

مستضعفین جامعه و رضای خداوند متعال در نظرمان باشد.
در  علی اکبر  فرزند  آل اسحاق  ، شهید محمداسماعیل  گزارش  این  براساس 
وصیت نامه خود آورده است: مسئولین و سروران عزیز، سعی کنیم خود نیزگاهی 
سری به جبهه ها بزنیم تا خدای نخواسته شیطان ملعون این مطلب را ازیادمان 
نبرد که مسئولیتی را که به دوشمان داده اند از خون هزاران شهید، از کاغذبازی 
اداری کنیم و بیشتر رفاه حال مستضعفین جامعه و رضای خداوند متعال در 

نظرمان باشد.
شکرخدا که درزمانی زیست می کنم که رهبری چون نایب بر حق امام زمان عج 
الله تعالی فرجه الشریف و انقلابی مقدس در خط انبیاء گرامی اسلام و حسین بن 
علی علیه السلام سرور آزادگان و شهیدان داریم و برکات فراوانی که قابل شمارش 
نیستند و نخواهند بود و نبایستی سوال شود که این انقلاب به ما چه داده است 

باید سوال شود که چه نداده است.
بنابراین باید هرکس زمان خود را بشناسد و بداند در چه برهه ای از زمان قرار 
گرفته ایم که تمام ابرقدرت های شرق و غرب با هم متحد شده اند و کمر به از بین 
بردن اسلام بسته اند تا اسلام را ریشه کن کنند که البته موفق نخواهند شد که :  
)فان حزب الله هم الغالبون( اکنون که این جنگ بر ما تحمیل شده است و امام 
امت فرموده اند که امروز مسئله ای که در راس امور قراردارد مسئله جنگ است بر 

همه ما لازم است عملا پیروزی و پیشرفت جنگ را در نظر داشته باشیم.
اسلام مسلمان و مقلد لازم دارد و بدانیم که  فقط و فقط تعبد لازم است و در 
این راه هیچگونه چون و چرایی از ما پذیرفته نخواهد شد و کوچکترین سرپیچی و 
اظهار نظری از خود راجع به مسایل اسلامی جامعه اسلامی ما را به انحراف خواهد 
کشید. البته من خود را کوچکتر از آن می دانم که بخواهم برای دیگران به عنوان 
یک شهید پیام بدهم یا توصیه نمایم اما همین طو ر که در بارگاه ایزد منان خلوص 
لازم است و بس و توصیه ها و رهنمودها را امام امت خمینی عزیز می فرمایند که 

امیدوارم خداوند متعال ما را به اطاعت کامل از ایشان موفق بدارد.
برادران عزیز انجمن اسلامی، البته من کوچکتر هستم وخود را لایق این نمی دانم 
که خود را عضو انجمن اسلامی بدانم  فقط به عنوان یک برادر کوچکتر عرض 
می کنم همانطور که خود می دانید مهمترین نقش را در انقلاب روحانیت مسئول 
و مبارز داشتند و اکنون برما لازم است برای آن که  خدای ناخواسته کوچکترین 
اشتباه و انحرافی درکارهای ما پیش نیاید و خطمان خط امامی باشد، مبادا خود 
را جلوتر از آن ها بدانیم. سعی در وحدت و تشکل بنماییم ولی مواظب باشیم که 
هدفمان تشکل نشود. ببینیم اگر کارمان برای خداست و به نفع این ملت شهید 

پرور است انجام دهیم و به محتوای کارمان فکر کنید نه ظاهر را.
در جبهه و در اداره و هم در مواقع لزوم در جبهه شرکت کنیم بهتر است بعضی 
از برادران در رابطه با این طرح هستند که امیدوارم چنین طرحی به نفع انقلاب 
و جنگ تمام شود . مسئولین و سروران عزیز، سعی کنیم خود نیزگاهی سری به 
جبهه ها بزنیم تا خدای نخواسته شیطان ملعون این مطلب را ازیادمان نبرد که 
مسئولیتی را که به دوشمان داده اند از خون هزاران شهید است، از کاغذ بازی 
اداری دوری کنیم و بیشتر رفاه حال مستضعفین جامعه و رضای خداوند متعال 
در نظرمان باشد. پدر ومادر عزیزم، شما چه زحمات فراوانی برایم کشیدید، شما 
به وظیفه خود عمل کردید. من از شما عذرخواهی می کنم که فرزند خوبی برایتان 
نبودم. اما شما خوب پدر و مادری بودید. امیدوارم خداوند شما را سعادتمند 
گرداند. از کلیه افرادی که مرا می شناسند می خواهم و عاجزانه می خواهم که اگر 
حقی از ایشان ضایع کرده ام و بر گردنم حق دارند به هر نحو ممکن است مرا حلال 
کنند انشاءالله خداوند مهربان از همه گناهانشان در گذرد و مورد عفو ورحمت و 
عنایت خویش قرار شان دهد. مجدد  از خانواده ام عذر می خواهم و من کسی 
نیستم که از آن ها تشکر کنم خداوند مهربان  همگی را عاقبت به خیر گرداند و روز 

قیامت در نزد  پیغمبر گرامی اسلام و اهل بیت عصمت رو سفید گرداند.
ناراحتی های حضرت  و  یاد مصیبت ها  به  ناراحت شدید  نبودنم  از  وقت  هر 
زینب)س( و اهل بیت امام حسین )ع( بیفتید و برای آنها گریه کنید و مرا دعا کنید .

شهید علی خوش نژاد: 

هرکسبهانقلابورهبریپشتکند
بهعقوبتالهیگرفتارخواهدشد

شهید علی خوش نژاد در وصیت نامه خود آورده است: انقلاب ما خدایی است 
بنابراین هرکس به آن و رهبری آن پشت کرده و برخلاف آن تلاش و توطئه نماید، 

عاقبتی خوش نداشته و به عقوبت ربوبی گرفتار خواهد آمد.
براساس این گزارش ، طلبه شهید علی خوش نژاد در وصیت نامه خود آورده 
است: انقلاب ما خدایی است بنابراین هرکس به آن و رهبری آن پشت کرده و 
برخلاف آن تلاش و توطئه نماید، عاقبتی خوش نداشته و به عقوبت ربوبی گرفتار 

خواهد آمد. در ادامه متن کامل وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید:
به عنوان یک مسلمان که اعتقاد قلبی به خدا و پیامبر صلی الله علیه وآله و ائمه 
اطهارعلیهم السلام دارم و مؤمن به آن ها می باشم، وصیت می کنم که یار امام باشید 

و در خط او گام بردارید، در کمبودها مقاوم باشید.
این را به یاد داشته باشید که همه چیز فانی است و تنها او باقی است. انقلاب ما 
خدایی است بنابراین هرکس به آن و رهبری آن پشت کرده و برخلاف آن تلاش و 

توطئه نماید، عاقبتی خوش نداشته و به عقوبت ربوبی گرفتار خواهد آمد.
از ملت بزرگ ایران می خواهم امام را تنها نگذارید و تبعیت از او را با جان و دل پذیرا 
باشید و ثابت کنید که اهل کوفه نیستید. از جوانان وطنم می خواهم که از پوشیدن 
لباس های مبتذل خودداری نموده اعضا و جوارح خود را همچون حیوانات آشکار 

نکنند؛ بلکه لباس هایی که در شأن انسان حقیقی است بپوشند.
از همه ملت ایران می خواهم که به فرمان امام جبهه ها را گرم نگه دارند و تا نابودی 
دشمن در سنگرها بمانند، زمینه ساز ظهور آقا امام زمان عجل الله تعالی فرجه 
باشند و دعا کنند که خداوند فرجش را نزدیک کند تا جهان را پر از عدل و داد 
نماید. خداوندا! فرج امام زمان را نزدیک، عمر رهبری انقلاب را طولانی، توطئه 
فتنه گران جهانی را خنثی، پرچم اسلام را بر بلندترین قلل جهان برفراز، رزمندگان 
اسلام را در تمامی سنگرهای جهاد علیه کفر و بیدادگری در تمامی کشور های 

اسلامی پیروز بفرما.                      
»والسلام علیکم و رحمت الله«

رییس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم:

ترکیبشهدایقمدرسطحکشورمنحصر
بهفرداست

رییس ستاد کنگره ملی شهدای قم با اشاره به حضور اقشار مختلف در بین شهدای 
قم، ترکیب شهدای استان در سطح کشور را منحصر به فرد خواند.

علی اکبر خوشگفتار مقدم در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم در آستانه 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم با ارائه گزارشی از این کنگره اظهار داشت: در 
سه سال اخیر ستاد کنگره ملی شهدای استان قم شکل گرفت و جامعه استان قم 

یکباره دیگر به واکاوی و بازبینی پیام شهدا پرداختند.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم بیان داشت: این کنگره سابقه 28 ساله 
دارد و برای اولین بار در سال 73 به همت سردار جلالی فرمانده وقت سپاه قم یاد 
شهیدان استان در قالب کنگره شهید زین الدین گرامی داشته شد. خوشگفتار افزود: 
بعد از اینکه رهبر معظم انقلاب بر این رویداد فرهنگی مهر تأیید زدند سایر استان ها نیز 
این برنامه را مشابه قم دنبال کردند و امروز یک دور استان های کشور کنگره ملی شهدا 
را برگزار کردند و بعد از 28 سال استان قم دوره دومین این رویداد را برگزار می کند. وی 
بیان داشت: ترکیب شهدای استان قم منحصر به فرد در سطح ملی است به این صورت 
که ما حتی امامزادگان شهید داریم که در مبارزه با مغولان به شهادت رسیدند. رئیس 
ستاد کنگره ملی شهدای استان قم بیان داشت: در بین شهدا ترکیب منحصر به فردی 
داریم که از بسیجیان و پاسداران عزیز است که راه شهادت را پیش گرفتند و در مسیر 

دفاع از انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی پیشتاز بوده اند.
حضور ۵6۵ شهید ارتش در استان قم

وی با بیان اینکه 565 شهید ارتش در استان قم وجود دارد افزود: در این سال ها کمتر 
به شهدای ارتش توجه شده بود که به بهانه برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم این 
شهدا و خانواده ایشان مورد توجه قرار گرفتند. وی ادامه داد: 6 یادواره و اجلاسیه برای 

شهدای ارتش جمهوری اسلامی ایران در استان قم برگزار شده است.
خوشگفتار مقدم با اشاره به حضور شهدای نهضت مقاومت جهان اسلام در استان 
قم بیان داشت: این عزیزان در مسیر اهداف مقدس جمهوری اسلامی از 9 ملیت 

جانفشانی کردند.
۱۳۳۹ شهید نهضت جهانی اسلام در قم داریم

وی ادامه داد: یاد 1330 شهید نهضت جهانی اسلام که در قم حضور داشتند طی 
اجلاسیه ای گرامی داشته شد.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم اضافه کرد: برای بانوان شهیده، شهدای 
امنیت، شهدای ورزش و جوانان و جهادگران شهید استان قم نیز اجلاسیه های 
جداگانه برگزار شد. وی با اشاره به فعالیت های صورت گرفته در ستاد ملی کنگره 
شهدای استان قم بیان داشت: برگزاری یادواره های شهدا در سطح مدارس از جمله 

آنان بوده که یادواره ها در یک زمان در تمامی مدارس استان قم برپا شده است.
وی ادامه داد: در روستاهای دورافتاده، شهرهای اطراف، پایگاه های بسیج و مساجد 
و حتی در منازل شهدا مراسم هایی به منظور گرامیداشت یاد و نام شهدا برپا شده است.

انجام دیدار با ۴ هزار شهید استان قم
خوشگفتار عنوان داشت: دیدار با خانواده های شهدای استان قم نیز از برنامه های 
اصلی کنگره بوده که تاکنون بیش از 4 هزار بازدید از خانواده های شهدای استان قم 
صورت گرفته است. وی بیان داشت: در این دیدارها تابلو فرش های منقش به تصاویر 

شهدا تقدیم خانواده ها شد که مورد استقبال خانواده های شهدا قرار گرفت.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم افزود: خاطرات خانواده های شهدا نیز 
ثبت و ضبط شده تا بتوان این مطالب در قالب های مختلف محصولات فرهنگی به 
جامعه ارائه شود. وی افزود: آثار فاخری نیز تاکنون در قالب فیلم، کتاب و فضای مجازی 
تولید شده است تا نسل جدید که نوع تفکرات آنان متفاوت از نسل گذشته است با پیام 

و سیره شهدا آشنا شوند.
تولید سه فیلم سینمایی با محوریت شهدای قم

خوشگفتار عنوان داشت: سه فیلم سینمایی که دو فیلم مربوط به شهید زین الدین و 
دیگری مختص شهدای استان قم است در دستور کار قرار گرفت.

وی گفت: تئاتر فاخری نیز برای شهدای قم آماده شده که در تالار شهر به نمایش در 
می آید و سمفونی شهدای قم نیز آماده عرضه شده است.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم افزود: مجموعه عکس، پوستر و کتاب های 
متعددی که زندگی شهدا را به تصویر کشیده شده نیز آماده عرصه به جامعه شده است.
وی گفت: اجلاسیه پایانی کنگره ملی شهدای استان قم در روز پنجشنبه هفته آینده 

از ساعت 9 صبح در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.
خوشگفتار عنوان داشت: بعد از برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم، مقدمات 
برگزاری کنگره بعدی نیز با برنامه های جدید برای اجرا در 5 سال آینده آغاز خواهد شد.

 
با نظارت آبفای استان قم؛

شبكهوتأسیساتفاضلابدرشهر
دستجرداحداثمیشود

شهر دستجرد به عنوان نخستین شهر در کشور، به منظور بهره گیری از ظرفیت پساب 
در فضای سبز شهری، احداث شبکه و تأسیسات فاضلاب در دستور کار قرار داد و 

حرکت خود را برای تبدیل شدن به شهر سبز آغاز کرد.
عمرانی  امور  معاون  قم،  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
استانداری قم در نشستی که به منظور امضا تفاهم نامه همکاری بین شرکت آب  و 
فاضلاب استان و شهرداری دستجرد برگزار شد با اشاره با اهمیت اجرای شبکه و 
شبکه  اجرای  دنیا  در  امروزه  گفت:  شهرها  در  فاضلاب  بهداشتی  دفع  تأسیسات 

فاضلاب از ضروریات شهرها به شمار می رود.
و  ارزیابی  مهم  را  فاضلاب  بحث  به  دستجرد  شهرداری  و  شهر  شورای  ورود  وی 
خاطرنشان کرد: با توجه به گسترگی فعالیت های شرکت آب و فاضلاب در سطح 
استان، مجموعه مدیریت شهری در دستجرد با دوراندیشی در این زمینه پیشقدم شده 
است. مهندس ابراهیم معتمدی ابراز داشت: امیدواریم با توجه به محدودیت منابع 
مالی شهرداری ترتیبی اتخاذ شده که این پروژه از کمک های دولتی نیز برخوردار 
و هرچه زودتر اجرایی شود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این 
نشست با اشاره به مسائل و چالش های عدم دفع بهداشتی فاضلاب شهرهای کوچک 
اظهار داشت: مجموعه شهرداری دستجرد با آینده نگری به موضوع فاضلاب وارد و 
اجرایی شدن آن را پیگیری کرده است. وی با اشاره به بررسی های صورت گرفته در 
این زمینه گفت: مقرر شد شبکه، تأسیسات و تصفیه خانه فاضلاب توسط شهرداری و 
با نظارت شرکت آب و فاضلاب در شهر دستجرد اجرا و از پساب آن برای آبیاری فضای 
سبز استفاده شود. مهندس حسن بختیاری استفاده از آب شبکه شرب برای آبیاری 
فضای سبز را از چالش های تأمین آب در شهرها برشمرد و اظهار داشت: سیاست های 
شرکت آب و فاضلاب کمک به تفکیک شبکه های آبیاری شرب از فضای سبز است 
که استفاده از پساب جایگزین مناسبی در این راستا به شمار می رود. حسین طالعی 
شهردار دستجرد هم در ادامه این نشست، هدف از ورود شهرداری به بحث فاضلاب را 
حفاظت از محیط زیست و استفاده از پساب برای فضای سبز شهری عنوان کرد و یادآور 
شد: برآورد اجرای شبکه و تأسیسات فاضلاب دستجرد حدود 40 میلیارد تومان است 
که قرار است از اعتبارات شهرداری، کمک های مردمی و در صورت امکان از اعتبارات 

دولتی تأمین شود.
 

دبیر اجرایی کنگره بین المللی علامه طباطبایی خبرداد:

ارسال۳۳۷چكیدهمقالهبهدبیرخانه
کنگرهعلامهطباطبایی

دبیر اجرایی کنگره بین المللی علامه طباطبایی گفت: تا پایان مهلت ارسال مقالات 
، 337 چکیده مقاله به دبیرخانه برگزاری آن در قم رسیده است.

محمد باقر خراسانی روز شنبه در نشست خبری که در مجمع عالی حکمت اسلامی 
قم برگزار شد اظهار داشت: از میان این تعداد چکیده مقاله، تعداد 245 چکیده برگزیده 
شد و تاکنون 216 اصل مقاله به دبیرخانه کنگره بین المللی علامه طباطبایی رسیده 
است. وی با بیان اینکه فراخوان مقالات از 24 آبان سال گذشته آغاز شد و تا 31 شهریور 
امسال داشت، ادامه داد: در مورد چکیده مقالات و اصل آن ها فرآیند ارزیابی توسط 

کارشناسان در حال انجام است.
وی گفت: شروع برنامه های علمی این همایش از 24 آبان سال گذشته آغاز شد و 
در طی این مدت 40 پیش نشست علمی در 16 مرکز استان و 26 شهرستان با 488 
موضوع برگزار شده است. خراسانی با اشاره به این که اجلاسیه نهایی کنگره بین 
المللی علامه طباطبایی، بهار 1401 در سه استان قم، تهران و آذربایجان شرقی برگزار 
می شود بیان کرد: اجلاسیه مرکزی در قم ترتیب می یابد و 2 اجلاسیه دیگر نیز در 

دانشگاه علامه طباطبایی تهران و تبریز برگزار خواهد شد.

هر روز صبح با یک رخوت بزرگ از خواب بیدار می شدم و زمانی که چشمم به 
نور آفتاب می افتاد، با عصبانیت پرده های اتاقم را می کشیدم تا اتاق تاریک شود 
و باز هم در همان هزارتوی تاریک خودم فرو بروم. مدام با خودم می گفتم برای چه 
زنده هستم و چرا به زندگی خودم پایان نمی دهم یا اینکه چرا هیچکس نیست که 
به زندگی من پایان بدهد. زمانی که در خواب بودم در یک مرداب دست و پا می 
زدم و یا اینکه مدام از یک بلندی به پایین پرت می شدم. وقتی قدم بر می داشتم 
انگار دو گونی ده کیلویی به پاهایم وصل بود، گاهی هم احساس می کردم که در 
یک استخر قدم می زنم، مثل راه رفتن در آب همانقدر سنگین اما سبک با یک سر 

پر از خستگی و دردی طاقت فرسا.
هیچ احساس نمی کردم که با کسی دیگر هم زندگی می کنم، یا مثلا خانواده 
ای دارم که نگرانم هستند، به هیچ میهمانی نمی رفتم و با هیچکس ارتباط 
با دیگران وارد  کلامی زیادی نداشتم در حد یک سلام و احوال پرسی ساده 
صحبت می شدم. خانواده ام خیلی تلاش می کردند مرا به جمع ها بیاورند اما 
تلاششان بی اثر بود چون من رغبتی نشان نمی دادم.« اینها بخشی از خاطرات 
دوران افسردگی جوانی است که در دوران نوجوانی در نهایت  اقدام به خودکشی 
می کند، اما خوشبختانه او را در لحظات آخر به زندگی باز می گردانند و حال در 

دفترچه خاطراتش در این باره اینطور نوشته است.
به راستی آیا افسردگی می تواند باعث خودکشی شود یا تفکر خودکشی و پوچی 
انسان را به سمت نیستی و نابودی برساند. اصلا چه علائمی باعث می شود تا 
فرد احساس افسردگی کرده و اینکه چطور می شود چنین فردی را از منجلاب 

تفکرات یآس آلود و ناراحت کننده خود خارج کرد. 
*علائم افسردگی نوجوانی

نخستین نکته ای که باید والدین در ارتباط با نوجوانشان در نظر بگیرند این است 
که علائم افسردگی دوره نوجوانی را جدی بگیرند و پیش خود نگویند که زود گذر 
است و یا اینکه فرد دنبال نمایش دادن خودش است. درست است که نوجوان ها 
در این سن و سال تمایل زیادی به خودنمایی دارند اما وقتی این علائم در مدت 
زمان معین دست به دست هم بدهند، قطعا می تواند نشانه ای از افسردگی باشد.
»سید محمد متفقی« روانشناس در این باره به فارس می گوید: »افسردگی 
می تواند ارثی باشد مثلا اینکه پدر یا مادر یک فرد در دوره نوجوانی یا در هر دوره 
دیگری دوره های افسردگی را گذرانده باشد، در این صورت ممکن است که 
فرزندان آنها هم مستعد دچار شدن به افسردگی باشند. نکته دیگر این است که 
نوجوانانی که شرایط سخت اجتماعی را گذرانده باشند مثلا از خانواده های فقیر 
باشند، پدر و مادر اختلاف زیاد داشته یا طلاق گرفته باشند و یا اینکه دچار اعتیاد 

باشند، این افراد استعداد بیشتری در دریافت افسردگی دارند.
حتی مشاهده می شود نوجوانی که به دنبال مثلا لاغری زیاد یا اثرات منفی 
کوتاه قدی یا بلند قدی زیاد، مصرف برخی داروها و یا اختلالات اضطرابی، 
شخصیت، بی اشتهایی، ناتوانی یادگیری، دو قطبی ، بیش فعالی و نقش توجه 
و کمبود عزت نفس ، خود کم بینی، مصرف الکل یا مواد مخدر هستند، امکان 

افسردگی نیز زیاد است.
بنابراین والدین باید در نظر داشته باشند اگر فرزندانشان در طول چند هفته 
دچار غم و اندوه بی دلیل، گریه، احساس ضعف زیاد، بی اشتهایی یا پراشتهایی 
، کم خوابی یا بی خوابی زیاد، تغییرات رفتاری و شخصیتی، بی هدفی، پوچی 
و بی انگیزگی، دور شدن از جمع و کم ارتباطی با دیگران و همینطور صحبت از 
خودکشی یا مرگ دارد، باید او را مدنظر قرار دهند و در صورت افزایش این حالت 
ها احتمال افسردگی این نوجوان زیاد است و ممکن است اگر والدین دقت نکنند، 
این نوجوان دست به رفتارهای نادرست و اشتباه مثل خودکشی بزند، مخصوصا 

اگر در ارتباط با آن هم با کسی صحبت کرده باشد.«
*دومین علت مرگ و میر جوانان 

جوانان  میر  و  مرگ  علت  دومین  خودکشی  شناسی،  روان  تحقیقات  طبق 
محسوب می شود. افسردگی و بیماری های رونی نیز از دلائل مهم آن است چرا 
که افراد افسرده عموما تنها راه حل مشکلاتشان را مرگ و خلاص شدن از وضع 
کنونی می دانند. براساس تحقیقاتی که انجام شده عمده کسانی که سعی کردند 
خودکشی کنند و به هر علتی نشده است، زمانی که وخامت حالشان کاهش پیدا 
می کند، خوشحال می شوند که نمردند. به همین دلیل هم هست که می گویند 
اطرافیان زمانی که زنگ خطرها را دیدند یا شنیدند باید به داد فرد برسند چرا که 

این فرد بیمار امکان حل مسئله را در آن زمان خاص از دست می دهد.
بنابراین هر چه که میزان وخامت فرد در  سطح افسردگی بیشتر باشد، احتمال 
دست زدن او به خودکشی نیز بالاتر می رود البته همه افرادی که افسرده می شوند 
هم دست به خودکشی نمی زنند ، بلکه تنها درصد کمی از آنها افکار خودکشی در 

ذهن پرورش می دهند یا  اقدام می کنند.

متفقی یادآور می شود: » برای درمان افسردگی نمی توان در خانه پدر و مادر 
کاری انجام دهند بلکه زمانی که متوجه اوضاع فرزندشان شدند، می توانند او را به 
روانشناس یا روانپزشک ارجاع بدهند وگرنه ممکن است هجوم افکار منفی باعث 
رفتارهای مخرب مثل خودکشی در فرد شود بنابراین باید این فرد را جدی گرفت.

برای اینکه بفهمیم فرد افسرده ای فکر خودکشی دارد نیز باید به صحبت 
های او توجه کنیم، چرا که این افراد عموما سرنخ هایی از خود می دهند. مثلا 
ممکن است در صحبت هایشان بگویند: »می خواهم خودم را بکشم یا راحت 
شوم«، »دیگر مشکلی نخواهم داشت یا اینکه اگر اتفاقی برایم افتاد...« یا مثلا 
وسایل مورد علاقه شان را بین خانواده تقسیم می کنند و یا دور می ریزند، ناگهان 
احساس شادی پس از افسردگی می کنند، افکار عجیب و غریب و رفتارهای 

خاص نشان می دهند  و اینکه دست به نگارش نامه می زنند.
درصورتی که این فرد به روانشناس مراجعه کند قطعا در کنار کمک به درمان 
افسردگی ، قراردادی بین آن روانشناس و بیمار  و همینطور روانشناسی، بیمار و 
خانواده اش در ارتباط با خودکشی امضا می شود مثل اینکه اگر افکار خودکشی 
به او هجوم آورد، با اورژانس یا اورژانس اجتماعی تماس بگیرد و لیستی از شماره 
های ضروری نیز در اختیارش قرار داده می شود و یا اینکه دکترش را در جریان 

قرار دهد.«
*تنهایی نوجوانان را دریابیم

با شروع هزاره جدید تحقیقات نشان داده که علی رغم اینکه نرخ خودکشی در 
دنیا کاهش یافته اما در ایالات متحده بیشتر شده و به رقم 14.2 مرگ به ازای هر 
جمعیت صد هزار نفری رسیده است. از سال 1999 نرخ خودکشی 35 درصد 
افزایش داشته و از سال 2006 نرخ افزایش تعداد مرگ های ناشی از خودکشی 
سرعت گرفته است. اما مطالعات نشان داده که حدود 5 درصد افراد افسرده 
ممکن است به خودکشی فکر کنند ولی تنها درصد کمی از آن ها به طور فعال 

برای پایان دادن به زندگی خود تصمیم می گیرند.
براساس تحقیقات سازمان سلامت و خدمات انسانی آمریکا، دو درصد از افرادی 
که به طور سرپایی برای افسردگی پذیرش و درمان شده اند، جان خود را از دست 
داده اند اما در بین کسانی که برای درمان افسردگی بستری شده اند این نرخ دو 
برابر است. به طور کلی کسانی که به سبب افکار خودکشی و اقدام بدان بستری 
می شوند، در نهایت شش درصد خودکشی می کنند و حدود 60 درصد افردی که 
خود را می کشند، نوعی اختلال خلقی قابل درمان دارند. عموم افرادی که دست 
به خودکشی می زنند، مردان هستند که خودکشی با فرجام دارند اما زنان 4 برابر 

بیشتر از مردان احتمال اقدام به خودکشی دارند.
متفقی معتقد است که تنهایی یکی از مسائلی است که باعث افسردگی شده و 
افراد را به ریسک بالای خودکشی می رساند . به همین دلیل خانواده نقش خیلی 
موثری در کنار اعضای خود می تواند داشته باشد و اگر والدین احساس کردند 
که فردی بین آنها دچار حالت های افسردگی است اول خودشان شرایط را جدی 
گرفته و درک کرده، سپس او را ارجاع به روانشناس دهند و در هیچ شرایط هم 

تنهایش نگذارند. 

 افسردگی نوجوانان و خطر احتمال خودکشی؛

 چه رفتارهایی را در فرد افسرده جدی بگیریم
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مدیرعامل اتحادیه مرغداران کشور :

مرغدرمبداگراننیست،اشكالاز
واحدهایفروشاست

مدیرعامل اتحادیه مرغداران کشور با اشاره به اینکه قیمت مرغ گرم به پایین تر از 
نرخ مصوب رسیده، گفت: مرغداران قیمت مصوب را رعایت می کنند، اما اگر مرغ 

با قیمت مصوب دست مصرف کننده نمی رسد اشکال از واحدهای فروش است.
حبیب اسدالله نژاد در گفت وگویی با بیان اینکه قیمت مرغ گرم در بازار در حال 
حاضر از قیمت مصوب نیز کمتر شده است، گفت: قیمت مرغ زنده در استان های 
معین تهران که مرغ تهران را تامین می کنند از قیمت مصوب زنده یعنی کیلویی 

44 هزار تومان پایین تر و کیلویی40 تا 43 هزار تومان است. 
وی ادامه داد: قیمت مصوب مرغ گرم، کیلویی 63 هزار تومان، پایین تر از قیمت 
تمام شده برای تولیدکننده است که به آن نیز انتقاد کردیم. اما با این حال مرغداران 

قیمت تعیین شده را رعایت می کنند.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور در پاسخ به اینکه برخی در پاسخ به 
چرایی فروش مرغ بالاتر از نرخ مصوب در مغازه ها می گویند مرغ را از مبدا گران 
می خرند و آیا چنین موضوعی صحت دارد یا خیر؟ افزود:چنین چیزی درست 
نیست. قیمت مرغ در استان های معین تهران در بازه 40 تا 43 هزار تومان است و 

مرغداران مرغ را با قیمت های بالاتر نمی فروشند.
وی تصریح کرد: چندنرخی بودن مرغ در مغازه ها موضوعی است که باید  وزارت 
جهاد کشاورزی و صنف مربوطه پاسخ دهد. زیرا در میدان بهمن تهران قیمت مرغ 
تا  کیلویی53  هزار تومان هم می رسد. این یعنی قیمت مرغ پایین است، ولی 

اشکال در واحدهای فروش است.
اسدالله نژاد در بخش دیگری از صحبت هایش در پاسخ به اینکه واحدهای تولید 
جوجه یکروزه می گویند سقف قیمت جوجه یکروزه 15 هزار و 500 تومان است و 
بالاتر از آن نیست، گفت: انجمن جوجه قیمت یکروزه، قیمت تمام شده جوجه را 
15 هزار و 500 اعلام می کند، ولی در بازار بیشتر یا کمتر  هم می شود. به طوری 
که در روزهای گذشته قیمت جوجه در برخی سویه های نژاد برتر تا 18 هزار تومان 

رسید.
وی در ادامه گفت: دلال بازی بر بازار جوجه حاکم است. ممکن است واحدهای 
مرغ مادر هم با همان قیمت ها اقدام به فروش کنند، اما  دلال ها قیمت جوجه را 

بالا ببرند.
اسدالله نژاد در پایان همچنین به قطع عرضه مرغ منجمد اشاره کرد و گفت: 
برای جلوگیری از انباشت مرغ و زیان مرغداران باید شرکت پشتیبانی امور دام 

نسبت به جمع آوری فوری مرغ های مازاد اقدام کند.
 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی مطرح کرد :

حلدغدغههایکارآفرینان
دردستورکاردولت

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی،  توجه به آموزش و مشاوره به کسب و کارهای 
جوان را مهم دانست و گفت: دولت باید مشوق،  سیاستگذار و ناظر بر کارآفرینی 
باشد و بخش خصوصی را برای راهبری خط مقدم اقتصاد مقاومتی و اشتغال 

آفرینی تقویت کند.
براساس این گزارش، در حال حاضر موضوع کارآفرینی به دلیل اهمیت در خلق 
فرصت های شغلی جدید و رشد و توسعه اقتصادی مورد توجه بسیاری از کشورها 
قرار گرفته و رویکرد کارآفرین محوری را دنبال می کنند. در چند سال گذشته 
کشور ما نیز در این مسیر حرکت کرده و حمایت از کارآفرینان به ویژه در حوزه های 
دانش بنیان در دستور کار قرار گرفته است. کارشناسان معتقدند برای برون رفت از 
مشکلات بازار کار به ویژه بیکاری، نیازمند همراهی و حمایت دولت و کارفرمایان،  
کارگران و کارآفرینان هستیم و توجه به رویکرد کارآفرینی در تمام عرصه ها به 
است.  اجتناب ناپذیر  ضرورتی  رقابت پذیر،  تولید  و  اقتصادی  عرصه های   ویژه 
سید صولت مرتضوی  - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست اخیر خود با 
کارآفرینان برتر استانی و ملی،  با تاکید بر اینکه دولت به دنبال بنگاه داری نیست، 
اعلام کرد: وظیفه اصلی ما حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین است و در 

راستای تحقق این هدف، کارآفرینان برتر کشور را مشاورین امین خود می دانیم.
به اعتقاد وی، حل دغدغه های کارآفرینان درباره رفع موانع جهش تولید در کنار 
ارائه بسته های تشویقی با استفاده از مصوبه کارآفرینان پیشرو راهگشا و اثربخش 
خواهد بود. آنطور که وزیر کار گفته دولت باید مشوق، سیاستگذار و ناظر بر 
کارآفرینی باشد و بخش خصوصی را برای راهبری خط مقدم اقتصاد مقاومتی و 
اشتغال آفرینی تقویت کند. مرتضوی، توجه به آموزش و مشاوره به کسب و کارهای 
جوان را بسیار مهم دانسته و تاکید کرد: نشست با کارآفرینان برتر به صورت مستمر 
و هدفمند و با هدف اطلاع از موانع تولید و اشتغال آفرینی در کشور دنبال خواهد 
شد. به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، کانون های استانی و ملی کارآفرینی 

و اشتغال آفرینی با همراهی دولت و بخش خصوصی به طور ویژه ایجاد می شود.

رییس اتحادیه مشاوران املاک استان قم خبرداد:

کاهش۲۵درصدیمعاملاتاملاک
دراستانقم

رییس اتحادیه مشاوران املاک استان قم گفت: در 7 ماهه امسال معاملات 
ملکی نسبت به پارسال 25 درصد کاهش یافته است گفت: در همین مدت اجرا 

بها مسکن نیز نسبت به پارسال 50 درصد افزایش یافته است.
 مرتضی محمدی در همایش اموزشی مشاوران املاک قم در اتاق اصناف قم از 
افزایش بی ضابطه تعداد بنگاه های معاملات املاک استان قم انتقاد کرد و افزود: 
در قم 1850 بنگاه معاملاتی با پروانه فعال هستند و حدود 300 بنگاه معاملات 
املاک نیز به صورت غیر مجاز فعالیت می کنند که لازم است اقدامات لازم برای 

دریافت مجوز و پروانه لازم را دریافت کنند.
وی از مردم خواست برای انجام معاملات ملکی خود به مشاوران املاک مجوز دار 
مراجعه کنند تا دچار آسیب های قانونی ناشی از معامله با مشاوران املاک بدون 
پروانه نشوند. مسئول بازرسی اتحادیه مشاوران املاک قم نیز با اشاره به اینکه 
مشاوران املاک غیر مجازی که در حال فعالیت هستند در حال شناسایی و پلمپ 
شدن هستند گفت: بازرسی ها از بنگاه های املاک به صورت مداوم در حال انجام 
است و امسال تاکنون 50 بنگاه معاملاتی غیر مجاز در شهر قم پلمپ شده است.

 حسین نراقی زاده افزود: از همشهریان درخواست داریم که برای انجام معاملات 
ملکی خود به بنگاه های املاک با مجوز مراجعه کنند و از انجام معامله با املاک 

بدون مجور و پروانه پرهیز کنند.
مسئول کمیسیون آموزش اتحادیه اصناف نیز با اشاره به اینکه در این همایش 
قرداد  افروده،  ارزش  بر  مالیات  زمینه های  در  لازم  اطلاعات  و  نکات  آموزشی 
نویسی، پول شویی، مسائل قانونی مرتبط با تعزیرات حکومتی به افراد حاضر در 

همایش ارائه می شود تا سطح دانش و اطلاعات آنان ارتقا یابد.
محمد ناصر هاشمی نژاد افزود: در حال حاضر 10 تا 15 درصد از مشاوران 
املاک شهر قم بدون دریافت مجوز از اتحادیه درحال فعالیت هستند که باید با 

مراجعه به اتحادیه مجوز های قانونی لازم را اخذ نمایند.

معاون حفاظت، بهره برداری و امور اجتماعی حوضه آبریز فلات مرکزی و شرقی 
اینکه در کشور 338 هزار چاه غیرمجاز وجود دارد، گفت:  به  با اشاره  کشور 
مجموع برداشت سالانه این چاه ها چیزی حدود 6.5 میلیارد مترمکعب است که 

بیش از 3 برابر حجم کنونی آب دریاچه ارومیه است.
براساس این گزارش، از جمله چالش های بزرگ مدیریت منابع آب در کشور 
که  است  کشور  مختلف  نقاط  در  غیرقانونی  چاه  حلقه  هزار  ده ها  فعالیت 
از آب های زیرزمینی زمینه ساز خسارت های بسیار  به واسطه برداشت بی رویه 
بزرگی همچون تهدید تأمین آب شرب موردنیاز مردم، تشدید فرونشست زمین، 
خشک شدن دریاچه ها و چشمه سارها و بسیاری دیگر آسیب ها شده اند؛ اتفاقی 
خطرناک که از قرار معلوم سازوکارهای عملیاتی برای مقابله با آن نیز چندان 

فراهم نیست.
چاه های غیرمجاز؛ معضلی بسیار بزرگ برای کشور

حذف  و  مقابله  برای  پیشرو  مشکلات  با  رابطه  در  فارسانی  فاضلی  عبدالله 
برای  بزرگ  بسیار  به یک معضل  چاه های غیرمجاز گفت: چاه های غیرمجاز 
کشور تبدیل شده اند و از آنجایی که تعداد قابل توجهی از این چاه ها با معیشت 
مردم گره خورده است، برخورد با فعالیت آنها و مسدود کردنشان کار چندان 
ساده ای نیست. وی افزود: چالش مهم در رابطه با برخورد با چاه های غیرمجاز 
انسجام  و  رویه  و حاکمیتی وحدت  بین دستگاه های دولتی  این است که در 
عمل در این زمینه وجود ندارد و درحالی که وزارت نیرو به عنوان متولی مقابله با 
چاه های غیرمجاز معرفی می شود، از آن سو از سوی دیگر دستگاه ها با وزارت نیرو 

همکاری کافی صورت نمی پذیرد.
تعلل دستگاه های متولی در برخورد با متصرفان

فاضلی فارسانی خاطرنشان کرد: در بسیاری از موارد مشاهده می کنیم که 
برای محیط زیست، سازمان  پیامدهای خسارت بار چاه های غیرمجاز  باوجود 
متولی عملًا واکنش و یا اقدامی در این باره انجام نمی دهد و از سوی متولی 
اراضی ملی در برابر تغییر کاربری اراضی کشاورزی و تصرف اراضی ملی با حفر 

چاه غیرمجاز عملًا نسبت به خلع ید متصرفان اقدامی نمی شود.
وی در مورد راهکار عملیاتی و مطلوب برای مقابله با چاه های غیرمجاز نیز اضافه 
کرد: یکی از مهم ترین اقداماتی که باید در این زمینه عملیاتی شود، دسته بندی 
چاه های غیرمجاز و اولویت بندی آنهاست. به این معنی که می توانیم این چاه ها 
را اولویت بندی کنیم و در گام نخست تنها به پلمب کردن چاه هایی اقدام کنیم که 
مالکین وابستگی معیشتی چندانی به آن ندارند و بیشتر جنبه تفریحی، درآمد 
جانبی و خوش نشینی دارند. مواردی که وابستگی معیشتی دارند را بایستی در 
یک الگوی اقتصادی و معیشتی بررسی و رفع مشکل شوند تا زندگی وابستگان به 

چاه های مذکور به سمت نابودی نرود.
بعضاً حکم قضایی هم به پلمب چاه کمک نمی کند

معاون حوضه آبریز فلات مرکزی و شرقی کشور در بخش دیگری از سخنان 

خود با اشاره به ضرورت ورود قاطع و جدی دستگاه قضا به پرونده های مرتبط با 
چاه های غیرمجاز افزود:  در برخی موارد ما شاهدیم مأموران ما با حکم و دستور 
قضایی برای پلمب یک چاه غیرمجاز اقدام می کنند، ولی بنا به دلایل مختلف 

موفق نمی شوند.
این مقام مسئول  همچنین همراهی و همکاری نیروی انتظامی برای اجرای 
احکام قضایی را یک ضرورت دیگر عنوان کرد و در این باره افزود: بعضاً مأموران ما 
برای اینکه بخواهند نسبت به پلمب یک چاه غیرمجاز اقدام کنند مدت ها معطل 
گرفتن یک مأمور انتظامی می شوند و در نهایت نیز تنها با یک سرباز برای پلمب 
چاه عازم محل می شوند که با مقاومت مالکین روبه رو می شوند و عملًا کاری از 

پیش نمی برند.
بودجه تخصیصی برای پلمب چاه ها ناچیز است

دیگر  یکی  غیرمجاز  چاه های  با  برخورد  برای  نیرو  وزارت  اندک  بودجه  وی 

از مشکلات جدی ما در این زمینه دانست و گفت: درحالی که برآوردها نشان 
می دهد برای پلمب یک چاه آب غیرمجاز حداقل به 10 میلیون تومان اعتبار 
نیاز است، اما بودجه تخصیصی چیزی برای هر چاه چیزی حدود 200 هزار 
تومان است که پاسخگوی هزینه های سنگینی چون اجاره کردن ماشین آلات 

و مصالح و... نیست.
این مقام مسئول در شرکت مدیریت منابع آب ایران، همچنین عدم هماهنگی 
شرکت های تابعه وزارت نیرو را نیز به عنوان یکی دیگر از مشکلات پیشرو معرفی 
کرد و گفت: جدا از مشکلات ناشی از عدم هماهنگی بین وزارتخانه ها و سایر 
دستگاه های دولتی، ما در داخل وزارت نیرو نیز به یکپارچگی مدیریتی در این 
باید به گونه ای باشد که بخش برق به چاه غیرمجاز  نیاز داریم، شرایط  زمینه 

انشعاب برق ندهد و یا برق آنها را قطع کند.
فاضلی فارسانی ادامه داد: در کل کشور 338 هزار چاه غیرمجاز داریم که از 
تعدادی که در فلات مرکزی بوده اند 58 هزار حلقه چاه غیرمجاز باقی مانده اند 
ضمن اینکه  از سال 1394 تا کنون در فلات مرکزی 48 هزار چاه غیرمجاز پر 

شده است.
۱.۸ میلیارد مترمکعب آب غیرمجاز در فلات مرکزی برداشت می شود

وی با اشاره به اینکه حجم کل برداشت آب توسط چاه های غیرمجاز کشور 
حدود 6.5 میلیارد مترمکعب است، سهم برداشت سالانه آب چاه های غیرمجاز 
در فلات مرکزی کشور را  1.8 میلیارد مترمکعب عنوان کرد که باتوجه به کمبود 
مذکور  چاه های  برداشت  وزن  آن،  اندک  بارش  و  حوضه  این  در  آب  شدید 

قابل توجه است.
پیامدهای  از  یکی  به عنوان  را  زمین  فرونشست  ادامه  در  مسئول  مقام  این 
خسارت بار برداشت های بی رویه و غیرمجاز آب عنوان کرد و گفت: فرونشست 
نقاط  برخی  در  ولی  است؛  شده  کشور  دشت های  اغلب  دامنگیر  اکنون 
زیرساخت های کشور را نشانه رفته است یا در شهر اصفهان افت شدید منابع 
و  تاریخی  سازه های  برای  جدی  تهدید  یک  به  فرونشست  و  زیرزمینی  آب 

میراث فرهنگی تبدیل شده است.
برداشت بی رویه آب تیر خلاص به حیات جامعه است

وی با اشاره به اینکه برداشت های بی رویه از آبخوان های زیرزمینی به نوعی 
شبیه زدن تیرخلاص به حیات جامعه است، افزود:  وضعیت منابع آب به ویژه 
در بخش آب های زیرزمینی بحرانی است و این موضوع نیازمند آن است که 
دستگاه های اجرایی و حاکمیتی متحد و یکپارچه برای مقابله با این حجم از 
جایگزین  تقاضا  مدیریت  بایستی  کنند.  جدی  اقدام  غیرمجاز  برداشت های 
عرضه شود در برهه کنونی هیچ جای عرضه آب جدیدی از منابع کشور وجود 
ندارد و باید از منابع موجود نیازهای جدید تأمین شوند، درعین حال برداشت از 
آبخوان ها تا حد تحمل و ظرفیت مجاز آنها کاهش یابد تا از شکنندگی در منابع و 

وقوع بحران ها و پیامدهای آن پیشگیری شود.

معاون حوضه آبریز فلات مرکزی و شرقی کشور خبر داد:

فعالیت ۳۳8 هزار حلقه چاه غیرمجاز در کشور

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور ضمن ابراز نگرانی در خصوص تکمیل وجه از سوی متقاضیان نهضت 
ملی مسکن گفت: اگر اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن زمانبر شود، قطعا تورم بر ساخت آن ها اثرگذار خواهد بود و مجبور 

خواهیم شد تا واحدها را با قیمت بالاتری به مردم تحویل دهیم.
حمیدرضا سهرابی در گفت و گویی با اشاره به سفر دو روزه خود به شهرهای خوزستان اظهار کرد: در این سفر دو روزه که به 

شهرهای آبادان، خرمشهر، اهواز، دزفول و اندیمشک انجام شده است از پروژه های بنیاد مسکن در این شهرها بازدید شد.
وی با اشاره به بافت نابسامان و حاشیه شهر آبادان افزود: در این سفر اعتباری برای ساماندهی بافت حاشیه ای و نابسامان آبادان 

تخصیص یافت و مشاور این طرح نیز انتخاب شده است.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور با بیان اینکه تلاش خواهیم کرد بافت های فرسوده در خوزستان 

ساماندهی شوند، گفت: طرح مطالعاتی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برای بهسازی برخی مناطق فرسوده آبادان آغاز شد.
سهرابی با اشاره به بازدید از پروژه های نهضت ملی مسکن در برخی از شهرهای خوزستان از جمله اهواز، دزفول و اندیمشک 
تصریح کرد: در این پروژه هایی که در حال اجرا هستند پیشرفت های خوبی داریم و ساخت مسکن در طرح نهضت ملی مسکن 

براساس برنامه پیش می رود.
وی با اشاره به اینکه قیمت زمین در طرح نهضت ملی مسکن رایگان است، عنوان کرد: بخشی از آورده باید از سوی متقاضیان 
باشد و بخش دیگر آن تسهیلات است. در این زمینه تنها نگرانی این است که متقاضیان به موقع نسبت به واریز وجه مورد نیاز برای 

ساخت این واحدها اقدام کنند تا در اجرای پروژه ها تاخیر نداشته باشیم.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور گفت: اگر اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن زمانبر شود، قطعا تورم 

بر ساخت آن ها اثرگذار خواهد بود و مجبور خواهیم شد تا واحدها را با قیمت بالاتری به مردم تحویل دهیم.
سهرابی در پایان افزود: براساس برنامه ریزی های انجام شده قرار است فازبندی پروژه های نهضت ملی مسکن براساس واریزی 
متقاضیان، زمان و مبلغ واریزی آن ها اولویت بندی شود و بر همین اساس نیز واحدها به متقاضیان تحویل داده خواهد شد. کسانی 

که به موقع تکمیل وجه کرده اند حق انتخاب برای اسکان در واحدها در درجه اول با آن ها خواهد بود.

رییس کل بانک مرکزی گفت: اجرای قوانین و رونمایی از سامانه چک الکترونیک اعتبار به چک را بازگرداند.
علی صالح آبادی در مراسم رونمایی از سامانه چک الکترونیک اظهار داشت: قانون چک قسمت های مختلفی داشت و یکی 

از آن بخش ها چک الکترونیک بود که با همکاری مجلس شورای اسلامی و بانک مرکز امروز به رونمایی و بهره برداری رسید.
وی ادامه داد: چک ابزار مهم پرداخت در نظام بانکی است و صاحبان صنایع، تجار، اشخاص حقیقی و حقوقی از این ابزار 
استفاده می کنند. افزایش اعتبار چک و اعتماد به آن باعث تسهیل و بهبود فضای کسب و کار می شود؛ بنابراین مهم ترین 
هدف در قانون جدید چک بازگشت اعتبار به چک است. رییس کل بانک مرکزی گفت: امروزه افراد اطمینان بیشتری از وصول 
چک دارند، در حالی که در گذشته دارنده چک به دنبال صادرکننده بود تا چک وصول شود . صالح آبادی اظهار امیدواری کرد 

با همکاری بانک ها چک الکترونیک در همه بانک ها اجرایی شود و ضریب نفوذ آن گسترش یابد .
 بسته جدید کنترل بازار ارز به زودی اعلام می شود

رییس کل بانک مرکزی درباره کنترل بازار ارز اظهار کرد: همانطور که برای کنترل بازار سکه اقداماتی انجام شد برای کنترل 
بازار ارز نیز طی روزهای آینده بسته و ابزار جدیدی اعلام می شود. وی درباره ارزهای بلوکه شده نیز گفت: آزادسازی ارزهای 

مسدود شده در کره جنوبی در حال انجام است به محض وصول منابع جزییات اعلام می شود.
وزیر اقتصاد: چک الکترونیک هزینه مبادلات را کاهش می دهد

سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در این مراسم با بیان اینکه چک الکترونیک هزینه مبادلات را کاهش 
می دهد، اظهار داشت: چک الکترونیک یک محصول ارزشمند در نظام بانکی است. وقتی از حمایت از  تولید صحبت 
می کنیم؛ یعنی همین، هر سیاستی که برای کاهش هزینه های مبادله برای فعالان اقتصادی باشد فرآیند تولید سهل تر و  
جذاب تر می شود. وی افزود: هر اندازه فعال اقتصادی با اطمینان بیشتر وارد معامله شود سرعت گردش معاملات بیشتر 
می شود و به رونق اقتصادی کمک می کند. وزیر اقتصاد بیان کرد: نگرانی از نکول و اطاله پیگیری های قضایی با این دست 
اقدامات کاهش می یابد و بسیار حائز اهمیت است. همچنین باعث کاهش فشار به تسهیلات نقدی بانک ها می شود و اقدام 

مبارکی است.

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن:

متقاضیاننهضتملیمسكنآوردهخودرابهموقعواریزکنند
رییس کل بانک مرکزی:

قوانینجدیداعتباربهچکرابازگرداند

پشت پرده افزایش قیمت ارز در بازار به روایت وزیر اقتصاد؛

قیمتدلاردرروزهایآیندهبهکدامسومیرود؟
اگرچه مقایسه تغییرات قیمت ها از ابتدا تا انتهای هفته از افزایش تنها 10 تومانی 

قیمت ها حکایت دارد، اما بازار ارز هفته پرتلاطم را سپری کرد.
در هفته گذشته هر دلار آمریکا در ابتدای هفته 34 هزار و 860 تومان بود، اما قیمت 

آن در میانه هفته به از نیمه کانال 36 هزار تومان گذشت و 36 هزار و 680 تومان شد.
بر همین اساس، این نگرانی به وجود آمد که شاید دلار از کانال 37 هزار تومان هم 
بگذرد، اما با پلیسی شدن بازار و شوک یارانه ای به خریداران ارز و البته فروش آنلاین ارز، 

بازار عقب نشینی کرد و شاهد ریزش سنگین قیمت ها بود.
دلار دو کانال سقوط کرد

در حال حاضر هر دلار آمریکا در بازار 34 هزار و 860 تومان است و این در حالی است که 
روز چهارشنبه هفته گذشته با قیمت 35 هزار و 800 تومان به فروش می رفت. این یعنی 
دلار در حدود 940 تومان کاهش قیمت داشته است. البته این پیش بینی وجود دارد که 
به کانال های پایین تر هم بیاید، به طوری که تحلیلگران بازار ارز معتقدند که معامله گران در 
شرایط کنونی یک مقدار دست به عصا شده و تصمیم گرفته اند به طور موقت از خریدهای 
قبلی خود کسب سود کنند. گروهی هم با ریزشی شدن نرخ ارز، در فکر خروج اضطراری 
از بازار افتادند. تحلیل ها حاکی از آن است که بازیگران با تجربه بازار ارز در هفته گذشته، 

میل چندانی برای معامله نداشتند و منتظر بودند که مسیر حرکتی دلار روشن تر شود.
پشت پرده افزایش قیمت دلار چه بود؟

در این شرایط، سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد هفته گذشته در جلسه با فعالان 

اقتصادی استان البرز در خصوص نوسانات بازار ارز اظهار کرد: تا اواسط شهریور ماه 
نرخ ارز کشور با روز اول شروع به کار دولت با وجود همه تورم ها و تحریم ها )طرح مسئله 
جهش نرخ ارز در خرداد( دولت تمام تلاش خود را به کار گرفته شود که فعالان اقتصادی 

از تورم نرخ ارز متاثر نشوند.
 وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: ایجاد هراس در یک طیف طی روزهای گذشته 
باعث شد که صاحبان سرمایه و یا مردم کمتر آگاه برای خروج سرمایه خود یا تبدیل آن 
به ارز اقدام و باعث نوسان نرخ ارز شوند؛ با توجه به دستور رییس جمهور برای تشکیل 
کارگروه بررسی در بانک مرکزی امیدوار به برگشت به شرایط باثبات هستیم. خاندوزی 
عنوان کرد: برخی از متغیرها قابل پیش بینی نیست، مثلا کسی نمی دانست که با جنگ 
بین دو کشور بازار جهانی به هم ریخته و نرخ ارز در کشورهای دیگر متاثر از این آشفتگی 
شود؛ همچنین اینکه التهابات بیرونی و داخلی سرریز خود را در بروز مشکلات بازار ارز 

دارد.
حفظ ارزش پولی ملی  وظیفه بانک مرکزی است

در این باره همچنین بهزاد لامعی، معاون اداره صادرات بانک مرکزی در  یک گفت وگوی 
تلویزیونی، یکی از اصلی ترین وظایف این نهاد را حفظ ارزش پول ملی دانست و گفت: 
در قانون پولی بانکی و قوانین بالادستی در حوزه ارز وظایفی برای بانک مرکزی به منظور 
تقویت ارزش پول ملی در نظر گرفته شده است، البته ارزش پول ملی تابع عوامل مختلفی 
از جمله تورم بوده که خود این متغیر به مؤلفه های متنوع دیگری نظیر سیاست های مالی 

دولت و مجلس بستگی دارد. وی در ادامه به تشریح بازار ارز کشور پرداخت و اظهار 
داشت: در کشور دو بازار رسمی و غیررسمی داریم که سهم بازار غیررسمی نامشخص و 
درعین حال غیرشفاف است، از سوی دیگر بازار رسمی شفاف، بزرگ و محلی برای تامین 

نیازهای کشور است.
بازار  به  رسانه ها  بیشتر  توجه  متاسفانه  افزود:  مرکزی  بانک  صادرات  اداره  معاون 
غیررسمی بوده که عرضه کنندگان و تقاضاکنندگان متفاوتی دارد و در آن خرید و فروش 

ارز تابع ریسک است.
  وی  اظهار داشت: در روزهای اخیر به دلیل هیجانات و همچنین جابه جایی منابع بین 
بازارهای موازی، شاهد شکل گیری روند صعودی در بازار غیررسمی ارز بوده ایم، متأسفانه 
عوامل روانی و افزایش قابل توجه تولید و انتشار خبرهای منفی نیز در مدت زمان گفته 
شده هم مزید بر علت شده است.  لامعی تاکید کرد: روزانه بیش از یک هزار مطلب در 
خصوص موضوع ارز در شبکه های اجتماعی منتشر می شود که خود بیانگر این است که 
برخی به دنبال ایجاد التهاب بازار در بازار هستند، همین امر سبب ایجاد هیجانات و در 

نتیجه تغییر ذائقه مردم و هجوم به بازار غیررسمی ارز شده است.
دولت دست از دخالت در بازار ارز بردارد

در این میان، حسین سلاح ورزی، نایب رییس اتاق بازرگانی ایران در یادداشتی در توییتر 
عنوان کرد که بهترین تدبیر ارزی ممکن، عدم دخالت دولت در بازار ارز است. وی تاکید 
کرد: اگر دغدغه ارزش پول ملی دارید، ولخرجی های تورم زای مالیه عمومی را مهار کنید.

رییس سازمان بورس اعلام کرد؛
بازارمسكن،حوزهمغفولماندهدربازارسرمایه

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: حوزه مسکن 
از حوزه هایی است که در بازار سرمایه مغفول مانده است با 
وجود اینکه این بازار جزو بازارهای بزرگ است اما 44 شرکت 
از مصالح  و بخشی  بورس پذیرش شدند  این حوزه در  در 

ساختمانی هم در بورس کالا پذیرش شده است.
»مجید عشقی« روز شنبه در مراسم رونمایی از نخستین 
محل  در  که  مستغلات  و  املاک  گذاری  سرمایه  صندوق 
اعلام کرد: یکی  برگزار شد،  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان 
از سیاست های ما در سازمان بورس  این بودیم تا از طریق 
به  تشویق  را  گذاران  سرمایه  غیرمستقیم،  گذاری  سرمایه 
سرمایه گذاری غیرمستقیم کنیم و این نوع سرمایه گذاری را 

جایگزین سرمایه گذاری مستقیم کنیم.
وی افزود: در ادامه راه اندازی صندوق های اهرمی، صندوق 
تضمین اصل سرمایه که طی یک سال گذشته راه اندازی 
شد  طراحی  املاک  صنعت  در  را  جدید  ابزار  یک  شدند. 
صندوق  استقبال  و  بورس  سازمان  همکاران  تلاش  با  که 

بازنشستگی نخستین صندوق در این حوزه به تصویب رسید.
عشقی خاطرنشان کرد: حوزه مسکن از حوزه هایی است 
که در بازار سرمایه مغفول مانده است با وجود اینکه این بازار 
جزو بازارهای بزرگ است اما 44 شرکت در این حوزه در بورس 
پذیرش شدند و بخشی از مصالح ساختمانی هم در بورس 

کالا پذیرش شده است.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در بازار سرمایه نقطه 
تلاقی را در زمینه املاک و مستغلات نداشتیم، اظهار داشت: 
این اقدام شروع متفاوتی است که می تواند در بحث جذب 

سرمایه گذاران فعال باشد.
وی گفت: فردی که به دنبال سرمایه گذاری در بازار مسکن 
است باید دارای پول درشت باشد؛ اما با این صندوق امکان 

سرمایه گذاری با پول های اندک وجود دارد.
امکان خرید متری مسکن در بورس فراهم شد

بازار  در  افزایش قیمت ها  به  توجه  با  افزود:  ادامه  در  وی 
مسکن، کسی که بخواهد در این بازار سرمایه گذاری کند 

سرمایه  صندوق  در  اما  دارد؛  هنگفت  سرمایه  به  احتیاج 
گذاری املاک، سرمایه گذار با هر مبلغی می تواند در این بازار 
سرمایه گذاری کرده و از سود این بازار بهره ببرد، همچنین 

می تواند به مرور سرمایه خود را افزایش دهد.
متری مسکن  فروش  از طریق  کرد:  عشقی خاطرنشان 
خریداری  را  متری   80 ملک  یک  نمی تواند  که  شخصی 
کند، با اندک سرمایه خود بتواند یک تا دو متر یا متراژ کمتر 

خریداری کند.
با  است  این  ما  تلاش  داد:  ادامه  بورس  سازمان  رییس 
راه اندازی نخستین صندوق که معاملات ثانویه آن امروز انجام 

می شود قادر به شروع این مسیر به صورت پر قدرت باشیم.
که  است  بخش هایی  جمله  از  بانکی  بخش  گفت:  وی 
می تواند با استفاده از این ابزار برای افزایش نقدشوندگی 

دارایی های راکد خود استفاده کند.
وی با بیان اینکه موضوع بهره برداری از املاک و مستغلات 
از جمله بحث های جدی است که در دولت در حال پیگیری 

است، گفت: با راه اندازی این صندوق ها می توان در این بازار 
وارد فازی جدید شویم تا از این طریق بتوان دارایی های در 
خصوصی  بخش  و  دولتی  دستگاه های  بانک ها،  اختیار 

استفاده درستی کرد.
برنامه های  از  به عنوان یکی  را  وی موضوع نقدشوندگی 
اصلی صندوق املاک و مستغلات معرفی کرد و گفت: این 
ابزار می تواند ابزاری جذاب در بازار باشد و در قدم های بعدی 
بانک ها و دیگر دستگاه ها که از املاک های بزرگ برخوردارند 

می توانند از این ابزار استفاده کنند.
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کوچولوها نمره قبولی گرفتند؛

پایانترمآکادمیفوتبال
مشعلوهلالاحمرقم

ایمان / گزارش / رضا ملکی
آکادمی فوتبال مشعل و هلال احمر به پایان مسیر اولیه آموزش کوچولوهای 
دوست داشتنی خود رسید و 200 نوگل عاشق به توپ گرد در سالن مجموعه هلال 

احمر گرد هم آمدند تا پایانی دلپذیر را درکنار هم جشن بگیرند.
اجتماع باشکوه نوگلان و خانواده های آنها درکنار برنامه تجلیل از مربیان و نوگلان 

از جمله نکات مثبت این دیدار دورهمی لذت بخش بود.
برنامه با صوت دلپذیر استاد مهدی اردستانی از فوتبالیستهای قدیمی و از داوران 
برجسته فوتبال قم بانوای ملکوتی آیات قرآن کریم آغاز شد. سپس رضا ملکی مجری 
مراسم از استاد سید جواد حسینی بزرگ فوتبال قم و رئیس آکادمی هلال و مشعل 
خواست تا اهداف پایانی این آکادمی را جهت فرزندان خانواده های حاضر در مراسم 

بیان کند.

استاد عباس رحمانی مدیر مجموعه وزین آکادمی نیز به ایراد سخن پرداخت و 
اخلاق و ویژه گیهای تحصیلی درکنار آموزش فوتبال را از جمله اهداف اصلی این 

آکادمی بیان نمود.
دستور کاری مراسم اهداء لوح گواهی حضور در کلاسهای آکادمی به 200 تن از 
نوگلان در دستور کار پایانی این مراسم قرار گرفت تا حضور کهن کسوتان بزرگی چون 
استاد محسن هاشمی،صفری،رفیعی پور و ارسالان مهاجری در پایان این مراسم به 

اعتبار این اجتماع باشکوه بیفزاید.
گفتنی در این مراسم آکادمی مشعل از سوی هیئت فوتبال بعنوان آکادمی برتر 

فوتبال قم  معرفی و تجلیل شد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد: 

کسب۲۰مدالقمیهادرالمپیاد
استعدادهایبرترکشور

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: ورزشکاران این استان امسال در سومین 
المپیاد استعدادهای برتر کشور موفق به کسب 20 مدال شدند. 

ابراهیم سانی خانی درگفت وگویی اظهار داشت: ورزشکاران استان قم در مسابقات 
استعدادهای برتر پنج مدال طلا، 6 مدال نقره و 9 مدال برنز کسب کردند.

وی با اشاره به اینکه کشتی قم با پنج مدال،  مدال آورترین رشته ورزشی استان در 
این دوره از مسابقات المپیاد استعدادهای برتر بود گفت: این المپیاد برای آینده 

سازی ورزش کشور و پیدا کردن استعدادهای نخبه ورزشی برگزار می شود.
وی اظهار داشت: استان قم 206 ورزشکار خود را در مسابقات المپیاد استعدادهای 

برتر کشور در2 بخش پسران و دختران شرکت داد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: 12 تیم از پسران و 15 تیم از دختران ورزشکار 

قم در مسابقات شرکت کردند.
وی افزود: امید است بتوانیم با کار بیشتر روی استعدادیابی و ورزش قهرمانی، 

تعداد مدال های استان قم در دوره بعدی المپیاد استعدادهای برتر را بیشتر کنیم. 
 

در لیگ برتر بدمینتون؛ 

انقلابقمگاماولرامحكمبرداشت

تیم بدمینتون انقلاب قم، نخستین بازی دور برگشت را با پیروزی آغاز کرد. 
براساس این گزارش ، تیم بدمینتون انقلاب قم در هفته هشتم لیگ برتر باشگاه های 

کشور برابر میزبان خود تیم طوس مسیر مشهد با نتیجه 4 - 1 به برتری رسید.
بدمینتون بازان قمی با این پیروزی در جایگاه سوم جدول هشت تیمی لیگ برتر 
ایستادند.  تیم انقلاب قم در چارچوب هفته نهم این رقابت ها، پنج شنبه میزبان تیم 

هدف سمنان است.
 

با کسب عنوان برتر در رقابتهای درون اردویی؛
راهیابیکاراتهکایقمیبهرقابتهایآسیایی

محمود نعمتی کاراته کای قمی با کسب عنوان برتر در رقابت درون اردویی تیم ملی 
امید، مسافر رقابت های آسیایی شد.

براساس این گزارش؛محمود نعمتی کاراته کای قمی وزن بعلاوه 84 کیلوگرم که 
به اردوی تیم ملی امید راه یافته بود در رقابت درون اردویی با کسب دو پیروزی برابر 
محسن صفرنژاد از رشت و مهدی گنج زاده از اسلامشهر به عنوان نفر برتر این وزن 

انتخاب و جواز حضور در مسابقات قهرمانی زیر 21 سال آسیا را به دست آورد.
هدایت تیم ملی کاراته زیر 21 ساله های کشورمان برعهده علیرضا کتیرایی قهرمان 

قمی پیشین جهان است و ابوالقاسم پایدار دیگر عضو قمی کادرفنی این تیم است.
مسابقات کاراته زیر 21 ساله های آسیا 25 تا 29 آذر به میزبانی تاشکند ازبکستان 

برگزار خواهد شد.

کارلوس کی روش قصد دارد در چهارمین حضورش در جام جهانی اتفاقی 
تاریخی با تیم ملی فوتبال ایران رقم بزند؛ اتفاقی که صعود به مرحله حذفی 

این رقابت ها خواهد بود. 
براساس این گزارش ،جام جهانی 2022 قطر چهارمین جام جهانی خواهد 
بود که کارلوس کی روش حضور در آن را تجربه خواهد کرد. مربی که اولین 
حضورش در جام جهانی در سال 2010 با تیم ملی پرتغال بود و حالا برای 
سومین بار سرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران را در این رقابت ها بر عهده 
خواهد داشت. تا همین چند ماه پیش کی روش تصور نمی کرد که بتواند 
در اواخر دوران مربیگری اش، یک بار دیگر شانس حضور در جام جهانی را 
داشته باشد؛ اما عملکرد اسکوچیچ و به خصوص سابقه نه چندان پررنگ او 
در مربیگری  باعث شد دست فدراسیون فوتبال بلرزد و به این نتیجه برسد که 
این مربی کروات برای سرمربیگری تیم ملی ایران در جام جهانی آنچنان که 

باید اسم و رسمی ندارد.
پیرمرد پرتغالی که پس از جام جهانی 2018 راهی کلمبیا و در ادامه مصر 
شده بود نتوانست موفقیتش در فوتبال ایران را در این 2 کشور تکرار کند و 
حالا با بازگشت به ایران و به احتمال فراوان در آخرین تجربه مربیگری اش به 
دنبال آرزوهایی است که در شرایط منطقی دور از دسترس به نظر می رسند؛ 
اما او ثابت کرده راه کسب نتیجه مقابل تیم های قدرتمند را به خوبی می داند 
و مصداق این موضوع، نتایجی است که با تیم ملی ایران در جام های جهانی 

2014 و 2018 کسب کرد.
کی روش می خواهد این بار بتواند با تیم ملی فوتبال ایران از گروه B جام 
جهانی قطر صعود کند. این صعود اتفاقی تاریخی خواهد بود؛ چرا که تا پیش 

از این فوتبال ایران تجربه حضور در مرحله حذفی جام جهانی را نداشته است. 
هر چند رخ دادن چنین اتفاقی بعید به نظر می رسد؛ اما در دوره پیشین جام 
جهانی هم کمتر کسی می توانست پیش بینی کند که ایران بتواند مقابل پرتغال 

به تساوی برسد، مراکش را مغلوب کند و در بازی با اسپانیا هم تنها یک گل 
دریافت کند. در این بین کی روش با چالشی بزرگ روبرو است. او برای 2 جام  
جهانی پیشین برای ساختن و آماده سازی تیم ملی ماه ها فرصت داشت؛ اما 
این بار او تنها چند ماه پیش از جام جهانی 2022 سرمربیگری تیم ملی را 
بر عهده گرفت. چالش دیگر کی روش، شناخت رقبای تیم ملی از تفکرات 
این مربی است. قطعا کی روش در قطر هم تیم ملی را با تاکتیک های کاملا 
دفاعی به میدان خواهد فرستاد و گری  ساوت گیت، گرگ برهالتر و راب پیج از 
این موضوع مطلع هستند و به همین خاطر بعید است این مربیان مقابل ایران 
سورپرایز شوند؛ با این حال تفکرات دفاعی کی روش در فوتبال دنیا زبانزد است 
و به همین خاطر حتی اگر حریفان تیم ملی ایران هم از این موضوع مطلع 

باشند باز هم کار بسیار دشواری برای مقابله با این تفکرات خواهند داشت.
مهمترین اهداف کی روش در مرحله گروهی جام جهانی، کسب تساوی 
مقابل انگلیس و حتی آمریکا است و البته روی 3 امتیاز بازی با ولز حساب باز 
کرده است. اگر ایران از انگلیس شکست بخورد آن وقت است که کی روش باید 
به دنبال غلبه بر آمریکا هم باشد؛ چرا که بعید است بتواند با 4 امتیاز صعود 

کند.
ممکن است همه این احتمالات با اتفاقاتی که در جام جهانی برای تیم ایران 
رخ دهد متفاوت باشد؛ اما تنها نکته ای که می توان با قاطعیت به آن اشاره کرد 
انگیزه کی روش است. او به دنبال بهترین اتفاق در آخرین حضورش در جام 
جهانی است. مربی که همیشه اهداف بلندپروازانه ای داشته و می داند چگونه 
تیم های بزرگ را زمینگیر کند. باید امیدوار بود تا همچون بازی با آرژانتین، 

پرتغال، اسپانیا و مراکش شاهد اتفاقات خوبی برای فوتبال ایران باشیم. 

پیرمرد پرتغالی و آخرین آرزوی فوتبالی ؛ 

رمز صعود ایران در جیب کارلوس

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  140160330002011646مربوط  شماره  رای   -1
1400114430002001967مربوط به تقاضای خانم ظریفه حیدری قندرقالو 
فرزند اذن اله،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به 
مساحت 144 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره 417 فرعی از 2142 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

468 دفتر 534 )م الف15329(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011999 شماره  رأی   -2
فرزند  رحمتی  اصغر  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002000760
فدایعلی،ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 60/61 
مترمربع درقسمتی ازپلاک شماره  فرعی از باقیمانده 2167/2 اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک 2167/2/455 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث 

ابوالفضل احسانی صفحه 494 دفتر 14 )م الف15330(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011393 شماره  رأی   -3
1401114430002000983 مربوط به تقاضای آقای ابوالفضل فقانی فرزند 
خداداد، ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 68 مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره 5 فرعی از 2329 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
مورخ   42400 شماره  قطعی  سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک 

1400/07/21 دفترخانه 54 قم)م الف15331(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002010585 شماره  رأی   -4
1399114430002000035 مربوط به تقاضای آقای محمد موسی میکائیلی 
فرزند سیف اله در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا گردیده است به 
مساحت 48 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 2 فرعی از 2305 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد علی 

فتح آبادی بزچلوئی مالک رسمی که در صفحه 298 دفتر 76 بنامش ثبت گردیده 
است)م الف15332(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011587 شماره  رأی   -5
1401114430002000381 مربوط به تقاضای خانم افسانه معصومی فرزند 
علیرضا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
82/32 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 2302 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از ناصر بهرامی سجاد ثبت دفتر الکترونیک 

11357-1398)م الف15333(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011290 شماره  رأی   -6
دوست  کیانی  حسن  اقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002000698
فرزند حسین، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 59/75 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2605/103 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 280 دفتر 

277 )م الف15334(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011479 شماره  رأی   -7
آقای عباس متنعم خدائی  تقاضای  به  1401114430002000600 مربوط 
فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 133 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1772 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از نقی صادقی )م 

الف15335(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011707 شماره  رأی   -8
فرزند  آقای محمد جعفری  تقاضای  به  مربوط   1401114430002000681
قنبر ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 55/10 مترمربع 
حوزه  بخش  قم  در  واقع  اصلی  از 2305  شماره 3فرعی  پلاک  از  قسمتی  در 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 19306 مورخ 

1394/10/28 دفترخانه 7 قم )م الف15336(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011705 شماره  رأی   -9
فرزند  نظری  فاطمه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1401114430002000697
محرم، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90 مترمربع 

درقسمتی از پلاک شماره 5 فرعی از 2302 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از اکبر الوند صفحه 302 

دفتر 533)م الف15337(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011554 شماره  رأی   -10
فرزند  احمدی  مولود  خانم  تقاضای  به  مربوط   1400114430002001790
جعفر،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2148 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از بیرامعلی نظری و رسول 

قنبری پروین )م الف15338(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002011045 شماره  رأی   -11
آبادی  محمود  عباس  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002001739
فرزند یداله، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 32 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره باقیمانده 1 فرعی از 2484 اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به 166 فرعی از 1 فرعی از 2484-اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم تبدیل گردیده مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید 
حسین آقایی مالک رسمی که در صفحه 151 دفتر 15 بنامش ثبت گردیده است 

)م الف15340(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
تا چنانچه اشخاص ذینفع  آگهی  روز  به فاصله 15  مشاعی مراتب در دونوبت 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۸/۲۲
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/۰۷
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 140160330001006375مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001000404مربوط به تقاضای 
آقای حسن باباخانی جمکرانی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 98/61 مترمربع پلاک شماره 
3509 فرعی از 245 فرعی از 1 اصلی واقع در قم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از عباس باباخانی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 62 صفحه 72)م الف 15339(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 

با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سایه(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۸/۲۲
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۹/۰۷
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقایان عباس و مهدی هر دو ضیائی پور با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه 30 قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به 16 سهم از 200 سهم ششدانگ پلاک 2540/198 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر467 صفحه 
328 به نام وی ثبت و سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف 15863(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

----------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید عباس عطری پور به موجب وکالتنامه  26608 مورخ 1399/5/13 دفترخانه 1153 تهران به وکالت از طرف خانم عالیه زلفعلی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 21 فرعی از 10418 
اصلی واقع در بخش یک قم در صفحه 148 دفتر 215 ذیل ثبت 329547 به نام نوریه دارکوب ثبت وسند مالکیت 646501 الف 89 صادر شده است سپس به موجب سند قطعی 19537 مورخ 23/12/1390 دفترخانه 42 قم به خانم عالیه زلفعلی 
منتقل شده است که سند مالکیت اولیه به علت سهل انگاری مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 15864(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهیمادهسهقانونتعیینتكلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده۳قانونتعیینتكلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

تیم والیبال نشسته مردان ایران با وجود اشتباهات پرتکرار 
داوری، بوسنی میزبان رقابت ها را شکست داد و به عنوان 

قهرمانی مسابقات جهانی این رشته رسید. 
براساس این گزارش ، مسابقات جهانی والیبال نشسته مردان 
با قهرمانی تیم ایران به پایان رسید.تیم ایران در دیدار نهایی 
با نتیجه سه بر صفر به برتری رسید. این دیدار  جمعه شب از 

ساعت 22:30 دقیقه به وقت تهران آغاز شد.
تیم ایران در ست نخست در یک بازی نفس گیر و با وجود 
اشتباهات داوری موفق به شکست بوسنی با نتیجه 26 بر 24 

شد.
ایران با وجود شروع عالی در ست دوم نتوانست روند درخشان 
خود را تا پایان ادامه دهد اما در نهایت موفق شد با نتیجه 32 بر 

30 حریف سرسخت خود را شکست داد.

و  مقتدرانه  را  نهایت ست سوم  در  شاگردان هادی رضایی 
تا ملی پوشان جشن  پایان رساندند  به  با نتیجه 25 بر 12  
هشتمین قهرمانی جهان خود  را در پیش چشم هواداران تیم 

میزبان برگزار کنند.
تیم ایران در هفت مسابقه این دوره حتی یک ست به حریفان 
واگذار نکرد.تیم والیبال نشسته ایران و بوسنی با رسیدن به 
فینال رقابت های جهانی سهمیه پارالمپیک 2024 پاریس را 
کسب کردند.تیم والیبال نشسته با این قهرمانی مقتدرانه برای 
کسب طلای پارالمپیک پاریس خط و نشان کشید. تیم والیبال 
نشسته ایران با هفت طلا و 2 نقره پارالمپیک و چندین عنوان 
جهانی پرافتخارترین تیم جهان به شمار می رود.  هادی رضایی 
تئورسین والیبال نشسته جهان هدایت تیم مردان ایران را بر 
عهده دارد و در تمام افتخارات ادوار گذشته، والیبال نشسته 

ایران در کسوت بازیکن و سرمربی حضور داشه است.
سجده ملی پوشان والیبال نشسته بر پرچم ایران 

یکی از اقدامات زیبای ملی پوشان ایران در پایان مسابقات 
سجده بر پرچم ایران بود. اقدامی که تصویر آن نیز در سایت 
جهانی والیبال نشسته منتشر شد تا قهرمانان نامدار این رشته 
خالق یک اقدام زیبای دیگر در سطح جهان باشد. تیم والیبال 
نشسته سال گذشته و بعد از کسب مدال طلای پارالمپیک 
با ادای احترام به کونیکو یامامورا مادر شهید  2020 توکیو  
بابایی نیز یک اقدام فرهنگی زیبا را در آوردگاه توکیو ثبت کردند. 

اقدامی که با تمجید بسیاری از بزرگان انقلاب همراه شد.
ملی پوشان والیبال نشسته در جمع برترین های جهان

از بهترین های مسابقات جهانی بعد  مرتضی مهرزاد یکی 
از قهرمانی ایران، در گفت وگو با سایت فدراسیون بین المللی 

بار است که در مسابقات جهانی شرکت  این دومین  گفت: 
می کنم و خدا را شکر که دوباره قهرمان شدیم. والیبال نشسته 
مردان ایران همیشه تیم قدرتمندی است. چیزی که به دنبال آن 
هستیم این است که با کسب عناوین بیشتر جهانی و مدال های 
پارالمپیک، این دستاوردها را حفظ کنیم. ما می خواهیم به روند 
پیروزی هایمان ادامه دهیم. تیم  والیبال نشسته دختران ایران 

نیز به عنوان نهم این رقابت ها رسید.

داور حریف شاگردان رضایی نشد  ؛

والیبالنشستهایرانقهرمانجهانشد
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محسن کوهکن فعال سیاسی اصولگرا: 

حاکمیتبایدمطالباتمردمراباگفتوگوپاسخدهد

 خشونت از هر سمتی که باشد محکوم است و حتما در دستیابی 
گفت وگو  و  اکثریت  رأی  آن  در  که  دموکراتیک  جامعه  یک  به 
تعیین کننده راهبردها، قوانین و اصول حکمرانی باشد، از مسیر 
خشونت نمی گذرد. آنچه در هفته های اخیر در خیابان های ایران 
از جمله عمامه پرانی شاهد بودیم، مسیری خشونت بار است 
که هزینه های بسیاری را به بار می آورد. البته این موضوع نافی 
حق اعتراض و نه اغتشاش را نمی کند. بااین همه پرسش این 
است که چه می توان کرد که با کاهش خشونت ها باب گفت وگو 
و احیانا اصلاح برخی رویکردها و شیوه های مدیریتی آغاز شود؟ 
کوهکن،  محسن  با  »خبرآنلاین«  موضوع  این  بررسی  برای 
نماینده دوره های چهارم، هفتم، هشتم و دهم مجلس و فعال 
سیاسی اصولگرا، به گفت وگو نشست که مشروح آن را در ادامه 

می خوانید.
حرف نزدن با مردم آنان را عصبانی می کند

شرایط این روزهای جامعه هنوز ملتهب است و انگار 
جامعه همچنان می خواهد مجرایی برای رساندن صدای 
خود به مسئولان بیابد و فارغ از آن هایی که صرفا برای ایجاد 
ناامنی و اغتشاش به خیابان می آیند، برخی تصور می کنند 
راهی جز اعتراض از این طریق برای مطالبه گری وجود ندارد. 
فارغ از این که این نگاه درست است یا نادرست، چه می توان 

کرد تا جامعه چنین احساسی نداشته باشد؟
در این مدت که اتفاقات اخیر را شاهد بودیم، با برخی افراد که 
با این حوادث همراهی داشتند، بحث های چندساعته داشتم 
و پس از گفت وگوهای متعدد به این نتیجه رسیدم که واقعا چرا 

جهاد تبیین را که مقام معظم رهبری به آن اشاره کرده بودند، به 
درستی درک نکردیم. حتما اگر پیش از این ها به جهاد تبیین 
می پرداختیم، کار به اینجا نمی رسید. اکنون هم دیر نشده و 
اگر واقعا همه بکوشیم که برای نسل جوان موضوعات مختلف را 
تبیین کنیم، دو حالت رخ خواهد داد. نخست آن که بسیاری از 
منتقدان و معترضان نه این که سکوت کنند بلکه به اردوگاه نظام 
ملحق خواهند داشت و دوم آن که اگر عصبانیتی در جامعه است، 
با سخن گفتن و گفت وگو کردن به آرامش تبدیل می شود. واقعیت 
این است که وقتی با مردم حرف زده نشود، عصبانی می شوند 
و عصبانیت هم مقدمه خشونت است. علاوه بر این ها وقتی 
جوانان از زبان ما مسائل را بشنوند، بدخواهی های دشمنان 
داخلی و خارجی بی اثر می شود. باید با منتقدان حرف زده و 
وضعیت به طور کامل تشریح شود؛ بگوییم که اشکالات چیست، 
کم کاری ها کجاها بوده، ظرفیت ها چیست، کارهای مثبتی که 
رخ داده چه  هستند و در نهایت، راهکار بدهیم و البته راهکار 
معترضان را هم بشنویم تا در این صورت به جای عصبانیت و 

احیانا خشونت، آرامش پدید آید.
تعداد آشوبگران نسبت به معترضان بسیار ناچیز است 

به  نسبت  آشوبگران  تعداد  باشیم  داشته  توجه  بعدی؛  نکته 
معترضان بسیار ناچیز است و در کلام مان دقت کنیم که مخاطب 
میان  باید  نکنیم  فراموش  و  هستند  کسانی  چه  کلمات مان 
اعتراض، آشوب و معترض و آشوبگر، تفاوت قائل شویم. در گذشته 
وقتی برخی از تریبون های رسمی می گفتند جهاد تبیین را باید به 
فلان مرکز یا نهاد بسپاریم، من با این رویکرد مخالفت می کردم، زیرا 
در جهاد تبیین باید از افراد مسلط در حوزه های مختلف استفاده 
کرد. ما علاوه بر آن که باید حرف های خوب بزنیم، باید خوب هم 
حرف بزنیم؛ به این معنا باید طوری سخن بگوییم تا مخاطب اقناع 
شود. مطمئن باشید اگر بتوانیم حرف خوب را، درست بیان کنیم، 
آن حرف به دل جامعه و به ویژه جوانان می نشیند. اگر چنین 
عمل کنیم، در عمل جامعه را در برابر کسانی که قصد فریب مردم 
و سیاه نمایی دارند، واکسینه خواهیم کرد. دشمنان می خواهند 
جوانان ما را ابتدا ناامید و بعد از ناامیدی آنان را به سمت خود 
جذب کرده، با روحیه ای عصبانی به سمت خشونت سوق  دهند. 
خشونت هم حد و مرزی ندارد؛ از شیشه شکستن شروع می شود 
و به اسلحه  کشیدن می رسد. حال اگر ما ابتکار عمل را در دست 
بگیریم و با جوانان سخن بگوییم، آن ها خشونت را ترک می کنند 
و تنها عده ای محدود می مانند که از اول برای خشونت به خیابان 
آمده بودند. در آن صورت آن ها تنها می مانند، به ویژه زمانی که 

مشاهده کنند مخاطبی ندارند، خیابان را رها می کنند.
دشمن می خواهد جوانان را ناامید کند

می کنند  تصور  برخی  می گویید  شما  آنچه  خلاف  بر 

می شود صرفا با مواجهه امنیتی موضوع را جمع کرد؟
من از باورهای خودم سخن می گویم. حاکمیت باید مطالبات 
مردم را با گفت وگو پاسخ دهد. در مجلس هفتم یک تجربه خوبی 
داشتیم؛ افراد مختلف از بازنشستگان و کارگران تا فرهنگیان و 
اعضای صنوف دیگر جلوی مجلس جمع می شدند و اعتراض 
می کردند و حتی تندی هایی هم ابراز می کردند. برخی اعضای 
هیئت  رئیسه می رفتند و حرف های آن ها را می شنیدند و به 
آن ها می گفتند نماینده ای تعیین کنند تا بیاید و مطالبت شان را 
مطرح کند. نماینده های شان هم می آمدند و صحبت می کردند. 
صدایشان  می کردند  احساس  معترضان  این که  محض  به 
شنیده می شود، متفرق می شدند زیرا به آن ها احساس آرامش 
منتقل شده بود. اتفاقا نیروی انتظامی هم امنیت تجمع آن ها 
را برقرار می کرد تا مشکلی پیش نیاید. خب اگر چنین نشود، 
طبیعی است ماجرا به سمت خشونت می رود و دشمنان هم 
ماهی خودشان را می گیرند. البته با راهپیمایی اخیر مردمی در 
محکومیت آشوب ها دشمن هم فهمید راه به جایی نمی برد و به 
قول امام سجاد)ع( خدا را شکر که خداوند دشمنان ما را احمق 
ناامید باشد و ما  قرار داده است. دشمن می خواهد جوان ما 
وظیفه داریم جوان مان را امیدوار به آینده کنیم که حتما در این 

صورت سطح اعتراض کاهش می یابد چه رسد به آشوب.
تنها راه رفع مشکلات کنونی گفت وگو است

شهر  در  کشاورزان  وقتی  داریم  یاد  به  کوهکن  آقای 
شما یعنی اصفهان اعتراض کردند که تعدادشان کم هم 
نبود، همین دولت نماینده ای فرستاد و با کشاورزان جلسه  
گذاشت و وعده هایی ارائه کرد و با هر کیفیت کشاورزان 
هم به وعده های دولت امیدوار شدند و دیدیم به سرعت 
اعتراضاتی که می توانست به سمت خشونت برود، ختم 
به خیر شد اما این رویکرد در ادامه مسیر از سوی دولت یا 
نهادهای دیگر مشاهده نشد. آیا نمی شد در ماجرای مرگ 
خانم مهسا امینی به همین شیوه به سرعت از باب گفت وگو 
با معترضان مواجه شد تا ابتکار عمل از دست مسئولان 

خارج نشود؟
نباید این دو موضوع را با یکدیگر مقایسه کرد. وقتی به چهره 
کشاورزان نگاه می کردیم و لحن سخن  و لهجه شان را می شنیدیم، 
می توانستیم به سرعت متوجه شویم که اینها افرادی رنج کشیده 
هستند که مطالبه روشنی دارند. در موضوع خانم مهسا امینی 
مسئله روشن بود و برخی سعی کردند از آن ماجرا فتنه ای برپا 
کنند. وقتی فتنه برپا می شود حق و باطل در هم می آمیزد؛ در 
چنان شرایطی پیچیدگی هایی به وجود می آید. درست است که 
گفت وگو باید شکل بگیرد، در عین حال باید میان حق  و باطل هم 
تفکیک قائل شویم. ما باید با »حق« گفت وگو کنیم والا با باطل 

که از ابتدا تکلیف خود را روشن کرده و برای آشوب به میدان آمده 
گفت وگویی نمی توان کرد. برخی فوت خانم امینی را بهانه ای 
کردند تا شرایط را ناامن کنند. پلیس از ابتدا گفت که کسی آن 
خانم را نکشته، اما در عین حال همه مسئولان دستور پیگیری 
دادند؛ حالا در این شرایط برخی به هیچ وجه نمی خواهند قانع 
شوند و اسلحه به دست به خیابان می آیند، بحث دیگری است. 
آن ها خود را در برابر نظام قرار دادند و طبیعی است اگر کسی 
شلیک کرد، جوابش شلیک است. اگر مانند همین مثالی که 
شما زدید، یعنی موضوع کشاورزان در بیان انتقاد و حتی اعتراض 
روالی طبیعی وجود داشت، حتما می شد خیلی راحت تر مسئله 
را مدیریت کرد، مثل همین که می گویید نماینده ای از دولت رفت 
و صحبت های کشاورزان معترض را شنید و مسئله حل شد. البته 
اکنون هم با آن که مسئله قدری پیچیده شده است، می شود 
موضوع را مدیریت کرد و مطالبات آن هایی را که آشوب نکردند، 
شنید و پاسخ مناسب ارائه کرد. من شخصا از همین تریبون اعلام 
می کنم آمادگی این را دارم که با منتقدان و معترضان ساعت ها 
گفت وگو کنم. همین امروز که ماشینم را برای تعمیر به تعمیرگاه 
بردم، چندساعتی در آن جا منتظر ماندم تا ماشین آماده شود. 
در همان ساعات برخی آمدند و با هم درباره مسائل جاری کشور 
گفت وگو کردیم و دیدیم که چه قدر حرف زدن مؤثر است. در 
گفت وگو نباید کسی را متهم کنیم و باید با اطلاعات درست و 
دقیق مسئله را تبیین کنیم تا طرف مقابل اعتماد کند. در مجموع 

من تصور می کنم تنها راه رفع مشکلات کنونی گفت وگو است.
حتما صداوسیما مهم ترین بستر ایجاد گفت وگو است. 

آیا رسالت خود را به نحو مطلوبی انجام داده است؟
وقتی این اتفاقات رخ می دهد صداوسیما باید در چارچوب هایی 
حرکت کند اما در عین حال می تواند با حفظ چارچوب ها بستر 
گفت وگو میان تفکرات مختلف را فراهم کند. من تصور می کنم 
در ایام اخیر نسبت به گذشته بهتر عمل کرده است اما کفایت 

نمی کند و می تواند بهتر از حالا هم باشد.
احزاب واقعی می توانند تأثیرگذار باشند

احزاب در ایجاد گفت وگو چه قدر می توانند مؤثر باشند؟
من باور دارم در کشور حزب به معنای واقعی کلمه نداریم و صرفا 
مؤتلفه است که قدری کار تشکیلاتی می کند. احزاب مرسوم 
بیشتر کار محفلی می کنند و فردی که عضو یک حزب است و 
نه به دلیل عضویت در حزب متبوعش بلکه به دلیل مسئولیتی 
با ذکر همان  و  که داشته مورد شناخت جامعه است، می آید 
حزبی  نیروهای  کار  می دهد.  بیانیه ای  پیشینش،  مسئولیت 
و احزاب در ایران به همین خلاصه شده است. حتما احزاب 
می توانند در شکل گیری گفت وگو مؤثر باشند، اما کار حزبی 
افراد  از سوی احزاب نمی بینیم. سال ها پیش برخی  خاصی 

آمدند و گفتند در خانه احزاب بر چارچوبی تفاهم کنیم و مورادی 
هم احصا شد. تجربه دوره اول خانه احزاب، تجربه خوبی بود که 
برای پویا شدن تحزب در کشور، می توان به آن رجوع و احیایش 
کرد. اگر احزاب واقعا کار کنند، حتما می توانند تأثیرگذار باشند و 
می تواند ریل گذار تصمیمات سیاسی باشند اما با قید اگر واقعا 

کار حزبی کنند.
در اعتراضات اخیر مطالبه اقتصادی محور اصلی نبود 

عدیده  بحران های  بگویم  بهتر  یا  اقتصاد  مسئله 
کرده  عصبانی  را  مردم  چه قدر  اخیر  سال های  معیشتی 
است؟ اگر بخواهم سؤال را طور دیگری طرح کنم می شود 
پرسید که چه میزان از اعتراضاتی که در چندهفته گذشته 

شاهد بودیم، معلول بحث اقتصاد است؟
در اعتراضات اخیر مطالبه اقتصادی محور اصلی نبود اما مسلم 
است وضعیت موجود قیمت ها مردم را ناراضی کرده است. در 
اقتصاد ضعف های مهمی وجود دارد که باید این را هم در مشورت 
با صاحب نظران رفع کرد. باید اعتراف کنیم که در حوزه اقتصاد 
ضعف های مهمی داریم. یک سری تصمیم ها هم گرفته شد که 
اقتصاددان ها بر آن نظر مثبتی داشتند؛ برای مثال حذف ارز 
4200 تومانی؛ اما مردم آن را مناسب ندیدند. اختلافی میان 
اقتصاددان ها و بخش هایی از مردم در این موضوع وجود دارد. باید 
با تشریح موضوع این اختلاف ها رفع شود و نوعی مفاهمه جامع 
در کشور شکل بگیرد. باید بحث شود که چرا حجم نقدینگی این 
میزان بالاست، یا تورم افزایش یافته است؟ همه این ها نیاز به بحث 
کارشناسی دقیق دارد و می طلبد که صدا وسیما از کارشناسان و 
به ویژه کارشناسان غیردولتی مانند استادان اقتصاد در دانشگاه ها 
دعوت کند، نظرات مستقل خود را بدهند تا مسئولان از این نظرها 
استفاده کنند. اگر چنین فضایی به وجود آید، علاوه بر آن که 
مشکلات اقتصادی به سمت رفع شدن می رود، مردم هم قانع 
می شوند که مسئولان در صدد حل مشکلات هستند و در این 

صورت نارضایتی آن ها در حوزه اقتصاد کمتر می شود.
آینده بهتر در گرو نقد ۴۳ سال گذشته است

در پایان آینده را چه طور می بینید؟
من به هیچ وجه به آینده بدبین نیستم، اما تحقق آینده ای بهتر 
در گرو آن است که قضاوتی جامع درباره 43 سالی که گذشت، 
داشته باشیم. بیاییم و واقعیت ها را بگوییم؛ بگوییم چه مشکلاتی 
در این چهاردهه وجود داشت و چه اقدامات مثبتی انجام شد. 
با صراحت هم بگوییم. وقتی همه چیز بیان شد با مردم صادقانه 
برای رفع مشکلات کنونی  بگوییم راهکار شما  و  بزنیم  حرف 
چیست؟ مطئمن باشید در چنین شرایطی مردم اعتماد می کنند 
گرفتاری هایشان  رفع  دنبال  مسئولان  می کنند  احساس  زیرا 

هستند.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: کشور دارای کمبودهایی است که باید برطرف 
شود. گماردن افراد توانمند و متخصص نیاز امروز کشور است اگر افراد در جایگاه 
همین  روی  که  است  این  می کند،  دشمن  که  کاری  اولین  نباشند،  خودشان 

موضوعات انگشت بگذارد و از کاه کوه بسازد.
امیررضا واعظ آتشیانی فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این 
سوال که با توجه به آنکه مردم مطالباتی درباره موضوعات مختلف دارند، تحلیل 
شما از اعتراضات امروز مردم چیست، گفت: این اعتراضات خلط موضوع شده و به 
اغتشاش تغییر یافت. در این اغتشاش، آمریکایی ها، اسرائیلی ها و اروپایی ها همه 
حیثیت و اعتبارشان را به میدان آوردند. در حقیقت به دنبال کودتای رسانه ای در 

دنیا بودند اما چیزی از این حرکت بیرون نیامد.
وی افزود: مطالبه مردم بحث به حقی بوده و سرجای خود محفوظ است. طبیعتا 
در تمام جوامع مطالبات وجود دارد و در هیچ جامعه ای نیست که مطالباتی وجود 
نداشته باشد. همه جوامع با ادبیات خاص خودشان مطالبات را پیگیری می کنند 
و اگر وضع موجود را صرفا مطالبه گری بدانیم بی انصافی است چرا که بیشتر به 
اغتشاش شباهت دارد تا مطالبه گری. لذا بحث اغتشاشات جدا و مطالبه گری 
بحث دیگری دارد. ترور، کشتار، تخریب، کشته سازی مطالبه گری نیست. معلوم 
است که دشمنان نظام یک سناریویی را تحت پوشش مطالبه آوردند سپس تبدیل 
به اغتشاش کردند و همین موضوع باعث می شود تا مطالبات مردم مغفول واقع 

شود.
واعظ آشتیانی در ادامه گفت: دشمنان به ضرر مردم کار کردند. اگر می خواستند 
برای مردم کار کنند، هیچگاه به این باور نمی رسیدند که 200 رسانه تصویری، 
صوتی و مکتوب فارسی زبان در دنیا برای مردم طراحی کنند. به همین دلیل 
آنان دشمن مردم و ایران هستند و دنبال آزادی نیستند. اگر آزادی دارند بگویند 
خودشان چه مدل آزادی دارند. در حقیقت آزادی به اسم قانون است اما حبس 
مردم در جامعه ای است که با اقتصاد لیبرالیسم، همه مردم به جز ثروتمندان به 

سیستم بانکی بدهکار خواهند بود و شب تا صبح باید جان بکنند.
وی تصریح کرد: نظر من این است که اگر در هرجایی اتفاق خوبی می افتد 
نشان دهنده یک تصمیم منطقی، کارشناسی و منصفانه با توجه به منابع موجود 
در کشور است اما هرجا که نقص داریم نشان می دهد که ما افراد درستی را در سر 
جایشان قرار نداده ایم. یکی از اشکالات اساسی ما همواره در تمام دولت ها این 
بوده که برخی در جای خودشان ننشستند و این موضوع صدمات جبران ناپذیری 
به نظام و انقلاب وارد کرده و کشور را به سمتی برده که عدالت درست محقق نشود.
واعظ آشتیانی افزود: در قانون اساسی ما آمده که اقتصاد ایران، از نوع دولتی، 
خصوصی و تعاونی است. اقتصاد وسیله ای است تا انسان به لحاظ آسایش و رفاه 
در شرایطی قرار بگیرد تا زندگی مناسبی داشته باشند. من این مطالبه را دارم که 
افراد باید در جایگاه واقعی خودشان بنشینند و با توجه به لیاقت، تعهد، تخصص و 
تدبیرشان باید فردی مدیر شود. نکته دیگر این است که در دنیا از لحاظ رسانه ای 
به ما حمله می کنند که احزاب در ایران کارآمد نیستند تا بتوانند بخشی از مردم را 

جذب خودشان کنند. بنابراین باید به سمتی برویم تا تحزب را فعال کنیم.
موفقیت کشور در گرو استفاده  ازمدیران کارآمد است

وی در ادامه گفت: وقتی تحزب نداریم، معنا و مفهومش این است که مردم ابتدا، 
از مجلس مطالبه خود را پیگیری می کنند و اگر مجلس توانایی مطالبه گری از قوه 
مجریه و سایر قوا را نداشته باشد، مردم از مجلس عبور خواهند کرد. اینکه ما تحزب 
داشته باشیم، یعنی در حوزه ها و تخصص های مختلف افراد آگاه و بصیر انتخاب 
شوند تا وقتی در انتخابات پیروز شدند به دنبال وزارت، وزرای اجاره ای، افراد تکراری 

و امتحان پس داده نباشند.
واعظ آشتیانی گفت: وقتی احزاب موفق می شوند، معنا و مفهمومش این است 
که هر حزب و تشکیلاتی برای خود یک دولت دارد و این دولت در زمان پیروزی در 
انتخابات می تواند ظهور و بروز کرده و خود را نشان دهد و مردم به نگاه اقتصادی 
آن حزب و تشکیلات رای می دهند. چالش بزرگ ما در کشور تحزب بوده که پاشنه 

آشیل ما محسوب می شود و دشمن همواره از آن استفاده کرده است.
وی تصریح کرد: نکته دوم در مطالبه گری این است که حداقل چهاردهه از 
این  و  ننشستند  خودشان  جای  افراد  برخی  می بینم  و  کردم  تجربه  را  انقلاب 
بی انصافی در حق مردم و آن تعهد و قسمی است که روسای جمهور یاد کردند و 
سوگندنامه هایی که نمایندگان مجلس خوردند تا در جهت منافع مردم اقدام کنند، 
این کارها را انجام نداده و بیشتر به بازی های سیاسی رجوع کردند و همین باعث 
شده تا ناکارآمدی هایی را در برخی حوزه ها شاهد باشیم. در برخی از حوزه ها شاهد 
موفقیت های چشم گیری بودیم به دلیل آنکه افراد شایسته در جایگاه خودشان 

نشسته بودند و تصمیمات خردمندانه گرفتند که منجر به موفقیت شده است. به 
همین دلیل موفقیت کشور در گرو آن است که افراد و مدیران کارآمد در جایگاه 

خودشان بنشینند.
واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال که جامعه احساس می کند که در برخی 
موارد نسبت به خواسته هایش دهن کجی می شود. به طور مثال وزیری استعفا 
می دهد اما در جایی دیگر که نسبت به آن مخالف است رئیس می شود یا مسئول 
مذاکره برجام در گذشته مخالف برجام بوده چرا این اتفاقات رخ می دهد، گفت: 
این موارد در دولت های مختلف هم اتفاق افتاده است. مثلا در دولتی داشتیم 
فردی که می خواستند معاون اول شود به عنوان رئیس دفتر رئیس جمهور منصوب 
شد یا کسی که وزیر بود استیضاح و بعد تبدیل به سخنگوی دولت شد. امروز اگر 

وزیر ناتوانی مدیریتی دارد و ناکارآمد است چرا به او مسئولیت می دهید.
برخی اوقات دولت ها به مردم و مطالباتشان دهن کجی می کنند 

وی افزود: من اعتقاد دارم که در ادوار گذشته، مجلس هایی بودند که به وزرای 
ضعیف رای دادند، بعد در استیضاح آن وزرا گرفتار لابی هایی شدند که از وزرای 
ضعیف حمایت کردند. این نمایندگان باید در دنیا و آخرت جواب بدهند که چرا به 
افراد ضعیف رای دادند. نظر من این است که ابتدا باید نمایندگان مجلس استیضاح 
شوند که با چه منطقی به افراد ضعیف رای دادید. شما که همه سوابق را دارید، حالا 
در این میان کسی وزیر می شود که هیچ سابقه اجرایی ندارد. یا در موضوع دیگر 

فردی با کمترین سوابق معاون رئیس جمهور می شود.
واعظ آشتیانی افزود: به همین دلیل این مطالبات مردم است. برخی اوقات 
دولت ها به مردم و مطالباتشان دهن کجی می کنند. مردم هم می گویند ما به 
نماینده ای رای دادیم تا در مجلس بهترین قوانین و انتخاب وزرا را انجام دهد اما 
در عمل کار دیگری انجام می دهد یا به رئیس جمهوری رای می دهیم که بعد از 
مدتی دهن کجی می کند. اعتقاد دارم اگر وزیری به لحاظ مدیریتی شایستگی 
نداشته باشد، توانایی اداره در جای دیگری را هم نخواهد داشت و این دهن کجی 
به مردم بوده و آنان را نگران و ناراحت می کند. به عنوان کنشگر سیاسی می گویم که 
در دولت های گذشته و دولت فعلی تعارف نداریم و اگر بناست کنشگری منصفانه 

داشته باشیم باید نگاه سیاسی را حذف کنیم.
وی تصریح کرد: به قول فرمایشات رهبر انقلاب، بصیرت تنها برای عده خاصی 
نیست بلکه برای مردم و مسئولان نظام است. این بصیرت باید به شکلی باشد که 
حال مردم را خوب کند. به شکلی باشد که تصمیماتی بگیرند و گفتمانی داشته 
باشند تا جامعه احساس آرامش کند. تا چه زمانی باید در اداره امور کشور سلیقه ای 
عمل کنیم. حکمرانی برخی از رؤسای جمهور سلیقه ای است. آنان باید استراتژی 
کامل داشته باشند و هر دولتی که می آید مانند دو امدادی راه دولت قبل را استمرار 

دهد.

در شرایطی که بخشی از جامعه عصبی است، نمی شود رفراندوم گذاشت
 واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال که چقدر ضرورت دارد در مسائل مهمی 
مانند برجام و  گشت ارشاد به نظر مردم احترام گذاشت و به شکل همه پرسی یا 
راه های دیگری نظر آنان را جویا شد، گفت: در حالتی که مردم عصبانی هستند، 
نمی شود رفراندوم گذاشت. برخی از بحث رفراندوم سوءاستفاده می کنند و بخشی 
از جامعه هم عصبی هستند و نمی شود رفراندوم گذاشت. چرا برای هر موضوعی 
رفراندوم بگذاریم؟ مجلس، دولت و قوه قضائیه چه کاره هستند. اینکه بخواهیم 
برای هر موضوعی رفراندوم بگذاریم، منطق ندارد، بلکه باید در فضای مبتنی بر 

آرامش نسبی بحث کنیم آن موقع بحث منطقی و منصفانه پیش خواهد رفت.
وی تصریح کرد: رفراندوم در شرایط عصبانیت مردم مانند دونده ای است که 
20 کیلومتر از راهی که رفته باقی مانده، خسته شده اما حالا بخواهید یکباره از 
او مصاحبه بگیرید. این دونده اصلا توان صحبت کردن ندارد و تمام فکرش به راه 
باقی مانده است. لذا برخی از روی بی بصیرتی به سمت موضوعاتی می روند و 

انگشت روی مسائلی می گذارند که می تواند تشنج آفرین باشد.
برطرف شود.  باید  که  است  کمبودهایی  دارای  آشتیانی گفت: کشور  واعظ 
جایگاه  در  افراد  اگر  است  کشور  امروز  نیاز  متخصص  و  توانمند  افراد  گماردن 
همین  روی  که  است  این  می کند،  دشمن  که  کاری  اولین  نباشند،  خودشان 
موضوعات انگشت بگذارد و از کاه کوه بسازد. واقعیت این است که اتفاقات مهم 
و اقدامات موثر را فراموش نکنیم. امروز دنیا می خواهد اقتدار ما در منطقه را از بین 
ببرد و امنیت ما را تخریب کند. دشمنان ما، همین که حس کردند سرمایه گذاران 
خارجی می خواهند وارد کشور شوند این سناریو را ریختند و اغتشاشات را فراهم 
کردند تا به اقتصاد ما صدمه وارد کنند. آن ها به دنبال این هستند که آرامش 

اقتصادی نداشته باشیم.
وی افزود: اگر بخواهید این اتفاق را در اروپا رقم بزنید تاثیرگذار است. در فرانسه 
نزدیک به یکسال جلیقه زردها کف خیابان بودند و در نهایت اقتصاد فرانسه فلج 
شد. امروز اقتصاد دنیا به هم ریخته است. در آمریکا در مدت یک ماه، هر گالن 
بنزین دو برابر شده است. افکار عمومی و رسانه ای دنیا به شکلی کار می کنند که 

فقط در ایران گرانی، تورم و رکود است اما در اروپا و آمریکا گل و بلبل است.
واعظ آشتیانی افرود: در فرانسه و انگلیس زن و مردم کشته شدند، در آمریکا به 
طور متوسط روزانه 20 نفر به ضرب گلوله کشته می شوند اما هیچ انعکاس رسانه ای 
ندارد اما در کشور ما آن عملیات تروریستی در شاهچراغ اتفاق افتاد اما از سلبریتی 

ورزشی و هنری همه سکوت کردند. آیا این افراد انسان نبودند؟
و  مردم  اصلی  مطالبه  که  سوال  این  به  پاسخ  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
راه رسیدگی به این مطالبات چیست و آیا جراحی اقتصادی دولت در تشدید 
اعتراضات مردم موثر بوده است یا خیر، گفت: بعد از جنگ جهانی دوم که آلمان، 

بیشترین صدمه اقتصادی را خورد، آلمانی ها چند نسل زحمت کشیدند تا نسل بعد 
از آسایش و رفاه برخوردار باشند. ما نباید تصور کنیم که همه چیز گل و بلبل خواهد 
شد ضمن آنکه ما 40 سال در تحریم قرار داریم. یک دولتی بحث گفت وگوی 
تمدن ها را مطرح کرد. تمدن ها چه شد جز آنکه تحریم چند برابر شد. یک نفر دیگر 
گفت این قطعنامه ها همه کاغذپاره هستند، دولت دیگر آمد گفت زبان دیپلماسی 

را بلد هستیم نتیجه این صحبت ها چه شد؟ 
وی افزود: بر همین اساس می گویم دولت های ما سلیقه ای عمل کردند و همین 
عوامل باعث شد تا شرایط ما پیچیده شود. گفت وگوی تمدن ها، کاغذپاره و زبان 
دیپلماسی که دلار 3300 تومان را به 28 هزارتومان رساندند باعث شد تا فضای 
اقتصادی کشور به هم بریزد و هیچ کدام جواب نداد. اگر می خواهید قضاوت 
کنید باید فارغ از گروه بندی و جناح بندی باشد. متاسفانه گفت وگوهایی که انجام 
می شود بیشتر جناحی است و معتقدم این مردم دیگر از راست و چپ گذشته و 
دیگر اصلاح طلب و اصولگرا را قبول ندارند و الان می گویند چه کسی قرار است 

برای ما کار کند.
اگرمی خواهیم کشور درست شود پای صندوق به افراد لایق رای دهیم

واعظ آشتیانی گفت: توصیه من به مردم این است که اگر می خواهند کشور 
درست شود، پای صندوق رای بیایند و آدم لایق را انتخاب کنند. به آدم هایی که 
فحاشی می کنند و از کاه کوه می سازند و عوام فریب هستند رای ندهند و به کسانی 
رای بدهند که کارآمد هستند. این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال 
که مردم هم خیلی زمان ها می خواستند پای صندوق رای بیایند و به فرد مورد نظر 
خود رای دهند اما با سد شورای نگهبانی مواجه می شوند که کاندیدای مورد نظر 
آنان را رد صلاحیت کرده و فرد مورد نظری وجود ندارد که به او رای دهند، گفت: 
در تمام دنیا این موضوع وجود دارد. جالب اینجاست همین شورای نگهبانی که 
از آن انتقاد می کنیم، مشابه آن در کشورهای دیگر وجود دارد. در کشورهای دیگر 
هر کسی که دلش می خواهد نمی تواند کاندید شود و دارای تشکیلات وفرهنگ 
خاص خودشان هستند که افراد را مورد بررسی قرار می دهند. وی افزود: در برخی 
از کشورها شاید یک فرد همجنس گرا هم کاندید شود. چه بسا که در دولت بایدن، 
یک نفر همجنس گرا که وزیر راه و ترابری اش است در روز معارفه همسرش که یک 
آقا است را معرفی می کند. هیچ بعید نیست این اتفاقات در کشورهای دیگر هم رخ 
دهد. تازه به قول کسانی که مدعی هستند شورای نگهبان سخت گیری می کند 
وضعیت این است اگر سخت گیری نباشد ببینید چه اتفاقی می افتد. بنابراین باید 
مقداری منصف باشیم و به موضوع منصفانه نگاه کنیم. این فعال سیاسی اصولگرا 
در ادامه تصریح کرد: من از شورای نگهبان دفاع نمی کنم اما در تمام دنیا این اتفاق 
در حال رخ دادن است. در کشور انگلیس، نخست وزیر باید دست بوسی ملکه 
برود. همه چیز در این کشور و آمریکا دکور بوده و مهره چرخان ها در جای دیگر 
نشسته اند و به همین دلیل بایدن، ترامپ و غیره همه مهره هستند. اما در کشور ما 

خودمان رای می دهیم و پایین ترین افراد را خودمان انتخاب می کنیم.
هیچ حکومتی با آتش زدن سطل آشغال تغییر نکرده است

واعظ آشتیانی در پاسخ به این سوال که در بحث گفت وگوی ملی، با اینکه بخشی 
از جامعه اعتماد خود به حاکمیت را از دست داده، جریانات و احزاب سیاسی را 
قبول ندارند چه ساز و کاری وجود دارد تا گفت وگوی ملی شکل بگیرد، گفت: 
بهترین ساز و کار این است که مردم پای صندوق رای رفته و سرنوشت خودشان را 
تعیین کنند و بهانه را گردن شورای نگهبان نیاندازند. مگر در انتخابات مجلس دو 
طرف لیست ندادند؟ یک طرف رای آورد و دیگری نیاورد. بارها این موضوعات پیش 
آمده است. اینکه چرا آن طرفی ها موفق نبودند و این طرفی ها نتوانستند انتظارات 

را برآورده کنند این سوالات را مردم باید از خودشان بپرسند.
وی افزود: در شرایط امروز نمی توانیم فی البداهه گفت وگو را راه بیاندازیم. کشور 
باید آرامش پیدا کند و بعد ساز و کار آن مطرح شود. ما باید از آموزش و پرورش 
گفت وگو کردن با نوجوانان را آغاز کنیم تا وقتی به جامعه و دانشگاه رفتند، نوع 
گفت وگو و مطالبه گری را آموخته باشند و مطالبه گری درست انجام دهند. نه آنکه 
مانند برخی در دانشگاه با فحاشی و ادبیات چاله میدانی حرف بزنند اینگونه، 
گفت وگو شکل نمی گیرد. ما باید ملتی باشیم که با توجه به دارا بودن فرهنگ غنی 

بتوانیم به مسیر پیشرفت ادامه دهیم.
واعظ آشتیانی تصریح کرد: بیش از هر ملتی، فرهنگ ما غنی بوده و با این غنای 
فرهنگی باید به سمتی برویم که مطالبه گری ما با فرهنگ مان هم خوان باشد. با 
اینکه کشته سازی کنند، اموال عمومی را از بین ببرند، هیچ مشکلی برطرف 
نخواهد شد و هیچ حکومتی هم با سطل آشغال آتش زدن و بوق زدن عوض نشده 

است که جمهوری اسلامی ایران بخواهد عوض شود.

واعظ آتشیانی فعال سیاسی اصولگرا :

استفاده ازافراد توانمند و متخصص نیازامروزکشوراست 
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هشدار سازمان اطلاعات سپاه درباره تماس های مشکوک 
سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای به مردم نسبت به تماس های مشکوک 
برای دعوت به اغتشاشات آگاهی و هشدار دارد. به گزارش ایسنا، در اطلاعیه سازمان اطلاعات سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی خطاب به مردم آمده است: ملت شریف و انقلابی ایران  درصورتی که در فضای 
مجازی و یا از طریق تماس های تلفنی  ارتباط های مشکوکی با شما بر قرار شد که در آن درخواست هایی 
برای اقدامات تخریبی از جمله آتش زدن اماکن، تابلوها و نمادها یا شعار نویسی و تهیه عکس و فیلم از 
اماکن خاص نظامی و مذهبی و یا برگزاری تجمع و تظاهرات و حمل و امثال این موارد را داشتید، این 
ارتباطات از سوی گروهک خائن منافقین با شما برقرار شده، لذا در اولین فرصت ضمن مسدود نمودن آن 
ارتباط در فضای مجازی مراتب را به نزدیک ترین واحد سپاه محل سکونت خود  یا یا با شماره تلفن 114 

ستاد خبری سازمان اطلاعات سپاه اعلام نمایید.

دو ایرانی در سوئد به جاسوسی برای روسیه متهم شدند
سوئد دو برادر ایرانی تبار را به جاسوسی برای روسیه و واحد اطلاعات نظامی آن کشور متهم کرده است.
دستگاه قضایی سوئد دو برادر ایرانی تبار را به جاسوسی برای روسیه و واحد اطلاعات نظامی آن کشور 
متهم کرده است. یکی از این دو برادر از کارکنان دستگاه اطلاعات داخلی سوئد بوده است. به گزارش 
»انتخاب«، به نقل از بی بی سی، پیمان کیا و پیام کیا متهم شده اند که بیش از یک دهه برای روسیه 
جاسوسی کرده اند. پر لیندوکویست، دادستان واحد امنیت ملی سوئد، اعلام کرد: »این تحقیقی پیچیده 
درباره جرمی بود که تحقیق درباره آن دشوار است.او اقدامات این دو برادر را واجد »مجرمانگی خیلی جدی 
علیه دستگاه اطلاعات و امنیت سوئد« توصیف کرد.این مقام سوئدی به آسوشتیدپرس گفته، اطلاعاتی 
که این دو به روسیه منتقل کرده اند، »موضوعات فوق العاده حساس« بوده  است. او توضیح بیشتری درباره 

ماهیت اطلاعات مورد اشاره نداد.

آزادی 1۶ ملوان زندانی سیستان و بلوچستانی در تانزانیا 
رئیس نمایندگی وزارت امورخارجه در منطقه آزاد چابهار گفت: 16 ملوان زندانی اهل سیستان و 
بلوچستان در تانزانیا با تلاش و پیگیری وزارت امورخارجه و سفارت جمهوری اسلامی ایران در دارالسلام 
در کشور تانزانیا آزاد شده و بامداد روزشنبه به میهن اسلامی بازگشتند.حسن کرابی اظهارداشت: این افراد 
حدود 10 سال پیش همراه با لنج خود به اتهامات مختلف در اقیانوس هند توسط پلیس تانزانیا بازداشت 

شده و تاکنون در شهر دارالسلام در حبس به سر می بردند.

پایان تعلیق آسیایی استقلال و پرسپولیس
رئیس فدراسیون فوتبال اظهار داشت: پرسپولیس و استقلال می توانند به لیگ قهرمانان آسیا برگردند و 
در گذشته این دو باشگاه و چرخه بین المللی باشگاهی ما تعلیق بودند و خیلی بد بود که این مساله ادامه دار 
می شد و می توانست بر تیم ملی هم تاثیرگذار شود.مهدی تاج  تصریح کرد: یکی از مسایلی  که خیلی جدی 
دنبالش بودم همین مساله رفع تعلیق بود و 10-15 روز آینده رفع تعلیق خواهیم شد و در کنگره بعدی 

AFC موانع مورد نظر برای تعلیق را برطرف می کنیم.

روستای کرمجگان رکورد دار بارش ها در قم 
کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم گفت: طی بارش های روزجمعه، روستای کرمجگان با 3 
میلیمتر بیشترین میزان بارش ها را داشت.مرتضی صبوری با بیان اینکه روز یکشنبه آسمان استان صاف تا 
قسمتی ابری در برخی از ساعات همراه با وزش باد خواهد بود افزود: دمای هوای صبح  روز یکشنبه به 7 
درجه سانتیگراد می رسد.  وی گفت: طی بارش های روزجمعه، روستای کرمجگان با 3 میلیمتر، بیشترین 
میزان بارش ها را داشت.کارشناس اداره کل هواشناسی استان گفت: روز چهارشنبه و پنج شنبه سامانه 

جدید بارشی وارد استان می شود.

همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی  صورت گرفت :
بازگشاییکتابخانهعمومیامامعلی)ع(

درمنطقهنیروگاه
همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی، کتابخانه عمومی امام علی )ع( در منطقه نیروگاه بازگشایی شد.

براساس این گزارش، همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی، کتابخانه عمومی امام علی )ع( در منطقه نیروگاه 
با حضور خانواده شهید مهدی زاهدلویی بازگشایی شد.

سرپرست کتابخانه های عمومی استان قم در مراسم بازگشایی این کتابخانه گفت: کتابخانه امام علی )ع( 
در سال 1378 از محل اعتبارات سفر رهبر انقلاب به قم تاسیس شد و امسال با جذب اعتبارات 500 میلیون 
تومانی، تعمیر و نوسازی شد. مهدی توکلیان با بیان اینکه هزار نفر عضو این کتابخانه هستند افزود: از 16 هزار 

جلد کتاب موجود در این کتابخانه، 4 هزار عنوان کتب کودک و نوجوان است.
قم سرآمد فرهنگ کتاب و کتابخوانی

وی خاطر نشان کرد: یکی از ملاک های توسعه یافتگی، میزان سرانه مطالعه و علاقه مندی به کتاب، 
کتابخوانی و انتشار کتاب است و استان قم به عنوان یکی از مهم ترین مراکز جهان اسلام و که حوزه های 
علمیه و مراکز دانشگاهی زیادی را در خود جای داده است، علاوه بر سرآمد بودن در شهادت و سرافرازی که 
شعار کنگره شهدای استان نیز به آن اشاره دارد، در حوزه ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی نیز سرآمد است و 
امیدواریم در آینده نزدیک محلات و مناطق مختلف شهر با همت مدیریت شهری و هم افزایی دستگاه های 
اجرایی و فرهنگی استان دارای تعداد کتابخانه های مورد نیاز باشد و این دغدغه فقدان کتابخانه در برخی 

مناطق استان و به ویژه در مناطق خاصی مثل شهرک پردیسان از بین برود.
اهمیت و نقش واقفان و خیرین در ترویج و توسعه کتاب و کتابخوانی

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم تصریح کرد: نهاد کتابخانه های عمومی کشور در مسیر 
ترویج کتاب و کتابخوانی بدون همراهی مردم و مشارکت خیرین خیر اندیش و واقفان نیک اندیش نمی تواند 
بر همه مشکلات و موانع در مسیر ترویج و توسعه کتاب و کتابخوانی غلبه کند و در این راه به همراهی مردم نیاز 

دارد. مناطق خاصی مثل شهرک پردیسان از بین برود.
 

با حضور مسئولان استانی و شهرستان کهک صورت گرفت :

افتتاحنمازخانهدبستانشهیدآجعفریروستایورجان
نمازخانه دبستان شهید آجعفری شهرستان کهک با حضور رئیس ستاد اقامه نماز، مدیرکل آموزش و 

پرورش،مدیرکل نوسازی مدارس و جمعی از خیرین ومسولین استان قم به بهره برداری رسید.
براساس این گزارش ،همزمان با برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم نمازخانه دبستان شهید آجعفری 
روستای ورجان با حضور عرب پور رئیس ستاد اقامه نماز استان، علیرضا رحیمی مدیر کل آموزش و پرورش، 
احمد رضا اجتهادی مدیرکل نوسازی مدارس و علایی رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز استان قم به بهره 

برداری رسید.
 اجتهادی مدیرکل نوسازی مدارس در آیین بهره برداری از این نمازخانه گفت : این نمازخانه در زمینی 
به مساحت 120 مترمربع ساخته شده که دارای  65 مترمربع بنای نمازخانه ،10 متر مربع فضای اداری، 
32 مترمربع کلاس درس و 13 مترمربع فضای ورودی می باشد که در سال تحصیلی جدید تحویل دانش 

آموزان گردیده است. 
گلچین فرماندار شهرستان کهک نیز گفت : شهرستان کهک از لحاظ فضای ورزشی دارای کمبود می باشد 
که می توان با واگذاری زمینهای بلا استفاده دیگر ادارات به آموزش و پرورش در جهت رفع این کمبود اقدام 
نمود . در ادامه اسماعیل پور امام جمعه روستای فردو ضمن تقدیر از خیرین و سفارش به برگزاری نماز 

جماعت، ساخت نمازخانه را قدمی برای پرورش و تربیت اسلامی دانش آموزان خواند.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم مطرح کرد:
برنامهریزیبرایافزایش

سرمایهگذاریهادربلوارپیامبراعظم)ص(
با  همکاری  طی  گفت:  قم  استانداری  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
شهرداری قم زمینه سرمایه گذاری در تنها زمین های باقیمانده در قلب شهر 

در بلوار پیامبر اعظم)ص( فراهم خواهد شد.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اهمیت توسعه زیرساخت های گردشگری در 
استان قم اظهار داشت: به شدت با کمبود زمین در شهر قم و بافت شهری 
آن مواجه هستیم و این امر ایجاد تأسیسات گردشگری را با مشکل مواجه 

کرده است.
وی ادامه داد: بیشتر مناطق مختلف گردشگری در حاشیه شهر،  ورودی 
در  که  دارند  قرار  پردیسان  منطقه  و  تهران، شهر کهک  از سمت  قم  به 
زمین هایی که از طرف دولت در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته،  ساخته 

شده اند.
وی تأکید کرد: با سفر سال گذشته رئیس جمهور به قم و تمهیداتی که 
توسط استاندار به وجود آمد زمینه گشایش هایی برای بخش خصوصی 
زمینه  قم  شهرداری  با  همکاری  طی  راستا  این  در  و  می شود  انجام 
سرمایه گذاری در تنها زمین های باقیمانده در قلب شهر در بلوار پیامبر 

اعظم)ص( فراهم خواهد شد.
بافت فرسوده مرکز شهر  افزود: تسهیل گری در  معاون استاندار قم 
سرمایه گذاران  برای  شهری  بازآفرینی  برای  لازم  تسهیلات  اعطای  و 
تقویت سرمایه گذاری گردشگری  برای  ایجادشده  تمهیدات  از جمله 
به صورت بسیار جدی دنبال  توسط بخش خصوصی در قم است که 

می شود.
وی گفت: گردشگری اصولًا با سرمایه گذاری بخش خصوصی در همه 
دنیا عجین شده است،البته دستگاه های دولتی باید تسهیل گری کرده و 

شرایط را فراهم کنند اما نباید مستقیم دخالت نمایند.
وی افزود: تأمین امنیت توسط دستگاه های دولتی یکی از مهمترین ارکان 

تقویت گردشگری است که در قم به خوبی این حوزه مدیریت می شود.
مقیمی ابراز داشت: از ویژگی های مهم قم قرار گرفتن در راه ارتباطی 
17 استان و نزدیکی به تهران است که جذابیت زیادی برای سرمایه گذاران 
دارد  به ویژه اگر تأسیسات گردشگری در حاشیه بزرگراه تهران- قم- اصفهان 

ایجاد شود.
وی با تأکید بر اینکه در قم ظرفیت ها و زیرساخت های متنوع گردشگری 
بخش  نظر  جلب  در  جذابیت  ایجاد  دلایل  از  می تواند  که  دارد  وجود 
خصوصی باشد، گفت:  ازنظر جاذبه های طبیعی، میراث فرهنگی و تاریخ 
معاصر، قم وضعیت مناسبی دارد و در این راستا اشتیاق سرمایه گذاران را 

شاهد هستیم.
 

برای نخستین بار در کشور صورت گرفت:

نصبدستگاههایکارتخوان
دراتوبوسهایشهریقم

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم گفت: برای حذف پرداخت 
نقدی، برای نخستین بار در کشور دستگاه کارت خوان در اتوبوس های 
شهر قم نصب شده و امیدواریم بتوانیم به صورت کامل پول نقد را از چرخه 

پرداخت ها حذف کنیم.
از سازمان  نژاد شهردار قم  بازدید سرزده دکتر سقاییان  علی نیک در 
اتوبوس رانی شهرداری، گزارشی از عملکرد و برنامه های این سازمان ارائه 
کرده و اظهار داشت: در حال حاضر 78 نفر نیرو اداری و راننده در سازمان 

مشغول به کار هستند.
وی نحوه قراردادهای جدید با رانندگان اتوبوس را نیز تشریح کرد و افزود: 
قراردادهای اتوبوس های جدید در قالب شرکت بهره بردار و خرید خدمات 

جذب خواهد بود و بر اساس عملکرد حقوق دریافت می کنند.
سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم تصریح کرد: در حال حاضر 
350 راننده در قالب شرکت مشغول به فعالیت بوده و با احتساب نیروی 
اداری و رانندگان مشغول به کار در سازمان مجموعاً 60 میلیارد ریال بابت 

حقوق این تعداد افراد به صورت ماهانه پرداخت می شود.
به  مربوط   137 سامانه  با  شهروندان  تماس های  تعداد  سپس  وی 
اتوبوس رانی را 5 هزار تماس در ماه اعلام کرد و گفت: حدود 75درصد 
از شهروندان برای پرداخت کرایه اتوبوس از قم کارت استفاده می کنند و 
25 درصد نیز پرداخت نقدی دارند. نیک از نصب دستگاه کارت خوان 
بانکی در اتوبوس ها برای نخستین بار در کشور خبر داد و یادآور شد: برای 
حذف پرداخت نقدی، برای نخستین بار در کشور دستگاه کارت خوان در 
اتوبوس های شهر قم نصب شده و امیدواریم بتوانیم به صورت کامل پول نقد 
را از چرخه پرداخت ها حذف کنیم.وی امکان استفاده از مسیریاب نشان 
برای دسترسی به ایستگاه ها و اطلاع از خطوط را نیز مطرح کرد و افزود: 
به زودی با یک شرکت جدید برای اجرای سر تابلوها قرارداد منعقد می کنیم 

و با شرکت قبلی فسخ قرارداد شده است.

 مدیر منطقه سه شهرداری قم  خبرداد:

اجرایپروژههایاولویتداررفعنقاط
حادثهخیرآبگرفتگی

مدیر منطقه سه شهرداری قم از اجرای لوله گذاری خیابان شهید جهان آرا 
در این منطقه بااعتباری بالغ بر 7 میلیارد ریال خبر داد.

رفع  حوزه  در  عمرانی  پروژه های  به  اشاره  با   ، وزیری  روحانی  مهرداد 
آب گرفتگی های منطقه سه اظهار داشت: با توجه به شروع فصل بارندگی، 
یکی از پروژه های اولویت دار منطقه اتمام لوله گذاری های مسیرهایی که 

دچار آب گرفتگی است، بوده و با جدیت در حال اجراست.
وی به پروژه لوله گذاری خیابان شهید جهان آرا اشاره کرد و گفت: با توجه 
به مشکلات آب گرفتگی این خیابان و مطالبات به حق مردم، این پروژه در 

این خیابان شهید جهان آرا تعریف و در حال اجراست.

شهردار قم در بازدید از سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم بر راه اندازی سامانه های 
هوشمند در ناوگان اتوبوس رانی تأکید کرد. به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی 
شهرداری،دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد در بازدید سرزده از سازمان اتوبوس رانی 
شهرداری قم با تأکید بر لزوم نظارت دقیق و میدانی بر عملکرد ناوگان اتوبوس رانی 
و رانندگان آن اظهار داشت: ناوگان اتوبوس رانی شهر قم به عنوان مهم ترین ناوگان 
ارائه دهد. وی پرداخت  باید بهترین خدمات را به شهروندان  حمل ونقل عمومی 
نقدی کرایه اتوبوس را بی معنا دانست و افزود: باید تلاش کنیم پرداخت های نقدی 
در اتوبوس ها حذف شود و این کار نیاز به فرهنگ سازی استفاده از قم کارت و ارائه 
امکانات متنوع دیگر مانند نصب دستگاه پوز در اتوبوس ها به صورت گسترده است. 
شهردار قم سپس در بازدید از بخش های مختلف سازمان اتوبوس رانی و گفتگو با 
کارکنان این سازمان تصریح کرد: باید برای استفاده بهینه از توانمندی های نیروهای 

انسانی همسو با سطح تحصیلات آن ها استفاده شود.
نبایداتوبوسی به علت نبود لوازم یدکی از چرخه خارج شود 

اختلال،  هیچ گونه  بدون  خدمات  ارائه  لزوم  به  اشاره  با  همچنین  سقائیان نژاد 
برنامه ریزی دقیقی برای انبارداری لوازم یدکی و تجهیزات موردنیاز را یادآور شد تا هیچ 

اتوبوسی به علت نبود لوازم یدکی از چرخه خارج نشود.
وی بر استفاده از سامانه های هوشمند در نظم دهی به خطوط تأکید کرد و گفت: 
توقف  و  تردد  زمان  از  اطلاع  به  شهروندان  دسترسی  و  ترافیکی  نظم  ایجاد  برای 
اتوبوس ها باید از سامانه های هوشمند بهره برد و سازمان می تواند از اختیار استفاده 
از ظرفیت های قانونی در عقد قرارداد ها بر اساس فرآیندهای دقیق به این منظور 
استفاده کند. دکتر سقائیان نژاد ادامه داد: باید از تجارب شهرهای موفق در این حوزه 
استفاده کنیم و تمام سرویس های حمل ونقل عمومی مانند تاکسی، اتوبوس، ون و 
میدلباس را نیز در شهر قم اجرایی کرده و به شهروندان خدمات مطلوبی را ارائه دهیم. 
وی از خرید 100 دستگاه اتوبوس و خرید 50 دستگاه ون جدید توسط شهرداری 
قم خبر داد و گفت: باید جدا از سایر ناوگان حمل ونقل عمومی مانند تاکسی 400 
دستگاه اتوبوس در شهر فعال باشد و تغییرات خطوط اتوبوس رانی بر اساس نظرات 
شهروندان بازطراحی و راه اندازی شود. شهردار قم  در پایان ضمن صدور دستور ویژه 
برای تسریع در تکمیل عملیات احداث کارواش جدید اتوبوس ها خاطرنشان کرد: باید 
توجه ویژه به نگهداری دقیق و اصولی ناوگان انجام بشود تا با سرویس به موقع کاهش و 

به حداقل رسیدن تعمیرات اتوبوس ها را شاهد باشیم.
افزایش ۱۰ درصدی سفرهای درون شهری با ناوگان اتوبوس رانی

دستگاه  نصب  از  بازدید  نیزدراین  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
کارت خوان در اتوبوس های شهری در دو ماه آینده خبر داد و گفت: با افزایش کیفیت 
پیداکرده  افزایش  اتوبوس رانی  ناوگان  از  شهروندان  استفاده  درصد  خدمات، 10 

است. مسعود طبیبی با تأکید بر ارائه خدمات مطلوب در حوزه حمل ونقل عمومی 
به شهروندان اظهار داشت: ارائه خدمات مطلوب و کسب رضایت شهروندان در 
حمل ونقل عمومی به خصوص ناوگان اتوبوس رانی از مهم ترین دغدغه های ما است. 
وی محدودیت باجه های قم کارت و لزوم توسعه فعالیت ها و قابلیت های قم کارت را 
مطرح کرد و افزود: برای استفاده اقشار مختلف با توجه به نیاز شهروندان باید باجه های 
قم کارت در سطح شهر افزایش پیدا کند و برای کاهش پرداخت های نقدی استفاده از 
کارت خوان های بانکی در اتوبوس ها در دستور کار قرارگرفته است. معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری قم از تعهد دو ماه برای اجرای کارت خوان بانکی در تمام اتوبوس ها 
خبر داد و تصریح کرد: نصب کارت خوان های بانکی برای پرداخت غیرنقدی کرایه ها 
در اتوبوس ها در دستور کار قرارگرفته در مدت دو ماه اجرایی می شود. وی در ادامه به 
لزوم نظم تردد در ناوگان اتوبوس رانی نیز اشاره کرد و گفت: نظم تردد و ترافیک برای 
تعیین زمان دقیق حرکت و توقف اتوبوس ها در ایستگاه ها و مسیر خطوط اتوبوس ها 
باید برقرار شود تا شهروندان بتوانند از خدمات ناوگان اتوبوس رانی بیشترین بهره را 
ببرند. طبیبی همچنین به مشکلات و چالش های سرویس مدارس به خصوص در 
پردیسان اشاره کرد و گفت: برای جبران کمبود سرویس مدارس از ظرفیت تاکسی 
ون ها استفاده می کنیم و با بهبود شرایط خدمات رسانی در ناوگان اتوبوس رانی شاهد 
افزایش 10 درصدی استفاده شهروندان از اتوبوس هستیم.  وی در پایان از اصلاح 
و تلفیق خطوط اتوبوس رانی به صورت مستمر خبر داد و گفت: فعالیت خطوط  
اتوبوس رانی بر اساس آمارهای الکترونیکی اصلاح و تغییر کرده و درخواست های 

شهروندان در این بازبینی های مستمر لحاظ می شود.

شهردار قم دربازدید سرزده از سازمان اتوبوس رانی خواستارشد:

راه اندازی سامانه های هوشمند در ناوگان اتوبوس رانی

جشنواره فرهنگ اقوام گلستان

برای  انجام شده  اقدامات  به  با اشاره  استاندار قم 
جذب اعتبارات گفت: یکهزار و 949 میلیارد تومان 
بودجه متمم سفر رئیس جمهور به این استان مصوب 
شنبه  روز  شاهچراغی  محمدتقی  سید  شده است.  
اینکه  بیان  با  استان  برنامه ریزی  شورای  جلسه  در 
در  ولی  بود،  مبلغ  این  از  بیش   استان  پیشنهادات 
نهایت با این اعتبار به توافق نهایی رسیدیم، عنوان 
و  وزارتخانه ها  در  خوبی  همراهی  و  همکاری  کرد: 
بدنه دولت وجود دارد ولی کمبود منابع موجب بروز 
لزوم  بر  تاکید  با  وی   شده است.  محدودیت هایی 
بسیج  کرد:  ابراز  موجود  ظرفیت های  از  بهره مندی 
مجلس  مصوبه  که  است  قانونی  ظرفیت  سازندگی 
شورای اسلامی را نیز اخذ کرده درنتیجه باید از این 
ظرفیت استفاده شود. شاهچراغی ادامه داد: متأسفانه 
در گذشته از این ظرفیت در استان قم به شکل درستی 

استفاده نمی شد، اما طی سه سال گذشته اتفاقات 
خوبی رقم خورده است.  استاندار قم با اشاره به طرح 
گزارش اقدامات و برنامه های حوزه جهاد کشاورزی 
برای  کارگروهی  و  ستاد  کرد:  خاطرنشان  استان، 
پیگیری مسائل کشاورزی استان با مدیریت معاونت 
اقتصادی استانداری تشکیل شود.   شاهچراغی تأکید 
کرد: برخی از مجموعه های کلان آمادگی و ظرفیت 
لازم برای سرمایه گذاری در حوزه کشاورزی دارند که 

باید از این ظرفیت به بهترین شکل استفاده شود.
 تکمیل ۱۰ پروژه شاخص بخش کشاورزی

 تا پایان سال 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز در حاشیه 
استان،  ریزی  برنامه  مدیریت  و  توسعه  شورای  جلسه 
توسعه گلخانه ها، کشت گیاهان دارویی و فراوری در 
حوزه صنایع تبدیلی را از اولویت های پیش روی جهاد 

کشاورزی عنوان کرد وگفت: تا آخر امسال حداقل 10 
پروژه مهم و شاخص در این بخش ها تکمیل و آماده 
بهره برداری می شود. محمد رضا حاجی رضا همچنین 
در این جلسه با ارائه گزارشی از عملکرد این سازمان 
در سال جاری، به موانع و مشکلات پیش روی طرح ها 
و پروژه های در دست اجرا اشاره کرد و گفت: با کمک 
مجموعه مدیریتی استان و جذب اعتبارات لازم، روند 
تکمیل و تجهیز این طرح ها سرعت یابد. وی افزود: یکی 
از پروژه های شاخص، مهم و اثرگذار در دست اجرا در 
بخش کشاورزی استان شهرک ماهیان زینتی است که 
در سال جاری، عملیات احداث آن آغاز شده و اکنون در 
مرحله رفع مشکلات زیرساختی است. رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی استان گفت: برای تکمیل این پروژه که 
ظرفیت تولید 30 میلیون قطعه ماهی زینتی صادراتی در 

سال را دارد حدود 10 میلیارد تومان نیاز است.

استاندار قم خبرداد: 

تصویبهزارو۹۴۹میلیاردتومانبودجهمتممسفررئیسجمهوربهقم

عکاس :راحله حصاری

و  ظرفیت   استان  این  گفت:  قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،   سازمان  رییس 
زیرساخت های لازم برای تبدیل شدن به قطب صنعت پوشاک ایرانی-اسلامی را دارد.  
اکبر ابدالی در گفت وگویی بیان داشت: به دنبال تدوین و اجرای دقیق سیاست های 
صنعتی در قم هستیم که از مهمترین برنامه ها در این بخش، گسترش صنعت پوشاک 
و استقرار صنایعی است. وی افزود: هم اکنون نیز بسترهای لازم برای تولید پوشاک 
و زنجیره تولید این محصولات در استان شکل گرفته است، به نحوی که درحال حاضر 
در شهرک های صنعتی قم، صنایع نساجی جایگاه خوبی دارد و سطح اشتغال و تولید 

قابل توجهی را ایجاد کرده است.وی ادامه داد: همچنین در زمینه تولید برخی از انواع 
پوشاک نیز، قم در سطح کشور صاحب نام است و به عنوان نمونه تولیدکنندگان پوشاک 
در شهرستان کهک این استان،  در زمینه تولید و عرضه انواع کاپشن عملکرد بسیار 
خوبی دارند.ابدالی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: سازمان صنعت،  معدن 
و تجارت قم همواره از گسترش فعالیت های تولیدی در این استان حمایت کرده است و 
اکنون نیز به دنبال توسعه صنایعی است که علاوه بر پاسخ گویی به نیازهای مردم بتواند 

برای کشور نیز قدرت اقتصادی ایجاد کند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

قممیتواندبهقطبصنعتپوشاکتبدیلشود
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